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erhaba,

Son yıllarda mesleğimizin sorunlarının 
başında yeni dişhekimliği fakülteleri 
ve kontrolsüzce artırılan kontenjanlar 
geliyor. 2005’te eğitim veren fakülte 

sayısı 15’ken geçtiğimiz yıl bu sayı 91’e yükseldi. O yıl 
960 olan kontenjan toplamı ise geçtiğimiz yıl 11.254’e 
çıkmış durumda. 

Bu fakülte açma çılgınlığının yol açtığı birden fazla 
olumsuz sonuç var. Bunların başında dişhekimliği 
eğitiminin kalitesinin düşmesi geliyor kuşkusuz. Bu-
gün itibariyle eğitim veren 91 fakültenin hepsini aynı 
kefeye koymamız mümkün değil tabii ama YÖK’ün 
açıkladığı istatistiklerden de kolayca görüleceği gibi 
birçok fakültemizin eğitim kadrosunda ciddi boşluklar 
var. Birçoğu araştırma görevlisi düzeyinde bir kadroy-
la eğitimi götürmeye çalışıyor. Türkiye’de akademik 
kadronun %67’si 17 fakültede, kalan 74 fakülte %33’ü 
paylaşıyor. Vakıf üniversitelerinin birçoğunda sade-
ce haftanın bir günü görev yapmak üzere anlaşma 
yapmış ama kadroda görünen hocalarımız var. Bazı 
fakülteler ise ücretli doktora programlarıyla bu işi 
ticarete çevirmiş durumda. 

YÖK’ün Türk dişhekimliğinin yüz yılı aşkın bir 
zamanda kazandığı saygınlığı adım adım yok eden 
bu sürece bir an önce dur demesi gerekiyor. Bunun 
ilk adımlarından biri akreditasyon kriterlerini yerine 
getiremeyen fakültelerin öğrenci almasının engellen-
mesi, belli bir sürede bunları tamamlayamayanların 
tedrici olarak kapatılması olacaktır. 15 öğrenciye bir 
araştırma görevlisi, 40 öğrenciye profesör düzeyinde 
bir öğretim üyesi düşmesi gibi temel bazı kriterlerin 
sağlanması dişhekimliği eğitiminin biraz daha ciddiye 
alınmasını sağlayacaktır. 

Diğer taraftan, insan kaynaklarımızı doğru kullan-
mak zorundayız. Dişhekimliğine giren öğrenciler 80 
bin başarı sıralamasının üzerinde kalan son derece 
parlak zihinler. Fakat ilk 80 bin öğrencinin yedide biri-

nin dişhekimliği fakültesine yerleştirilmesi hiçbir insan 
gücü planlama ilkesiyle bağdaşmayacak bir olgu. 

Ağız diş sağlığı hizmeti talebinin ciddi bir artış gös-
termediği, nüfus artışının son derece yavaşladığı ülke-
mizde yedi yıl içinde dişhekimi sayısının 40 binden 80 
bine çıkması, ciddi bir dişhekimi işsizliği ve dolayısıyla 
bugün örneklerini gördüğümüz, dişhekimlerine 
önerilen sefalet ücretlerinin bir kaide haline gelmesi 
olarak tezahür edecektir. Bugün bunun sonuçlarından 
birini en yüksek puanlı fakültelerden mezun olmuş 
meslektaşlarımızın her yıl artan oranda gelişmiş ülke-
lere göç etmesi şeklinde görüyoruz. Bu ülkenin ciddi 
bir yatırım yaptığı en parlak gençler başka ülkeleri 
tercih etmek zorunda kalıyor. Bu akıl dışı gidişe dur 
demek zorundayız.

Sayın YÖK Başkanından defalarca randevu talep 
ettik. Sanırım duymak istemedikleri gerçeklerle karşı-
laşmamak için randevu talebimize yanıt vermiyorlar. 

Geçtiğimiz günlerde bir mahkeme kararıyla sağlık 
alanında reklam meselesi tekrar gündemimize geldi. 
Ankara Bölge İdare Mahkemesi kararıyla poliklinik, 
merkez ve hastanelerin mesul müdürlerinin yapılan 
reklamdan sorumlu olduğu teyit edilmiş oldu. Reklam 
konusunda TDB olarak tavrımız net, geçtiğimiz yıl 
yayımlanan tanıtımla ilgili Yönetmeliği de sağlık 
alanından reklamın önüne geçilmesiyle ilgili olumlu 
bir adım olarak görüyoruz. Meslektaşlarımızın da 
bilgilendirmeyle reklam arasındaki farka daha fazla 
dikkat etmesi gerekiyor.

12-15 Eylül 2024 tarihlerinde İstanbul’da organize 
edeceğimiz FDI Dünya Dişhekimliği Kongresi daha 
şimdiden 2013’teki rekor katılım sayısını yakalamış 
görünüyor. Bu yıl Lütfi Kırdar Kongre Merkezi’nin de 
organizasyona dahil edilmesiyle ciddi bir kapasite 
artışı sağladık. Organizasyon Komitemiz heyecanla 
çalışmalarını sürdürüyor; tüm meslektaşlarımızı ayak-
larına kadar gelmiş bu dünya Kongresini kaçırmama-
ya davet ediyorum.

Bu akıl dışı gidişe 
‘Dur!’ demek 
zorundayız
A. Tarık İşmen TDB Genel Başkanı
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YENİ

The One 
Solution

Start video: kulzer.
com/one-effect

Her zaman doğru rengi yakalayın:  Charisma Bulk Flow ONE’ın mükemmel renk 
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kaviteleri kolayca doldurabilirsiniz.

Uzun süre dayanıklı restorasyonlar:  Yüksek direnç, düşük büzülme ve aşınma 
direnci, arka bölgedeki çiğneme yüküne dayanabilen dayanıklı restorasyonlar 
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Charisma Bulk Flow ONE.
Günlük vakalarınıza kullanabileceğiniz ilk 
tek-renk özellikli akışkan bulk fill!
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Yetersiz fakülteler kapatılmalı
Dişhekimlerinin sorunlarının temel kayna-
ğı olan fakülte ve öğrenci kontenjanların-
daki aşırı artışa ilişkin tüm uyarılarımıza 
rağmen, 2023/2024 döneminde bu sayı 
daha da artarak toplam kontenjan/yeni ka-
yıt sayısı, 11.254 oldu. Konunun gündemde 
kalması için yeni bir çalışma başlattığımızı 
ve katkılarınızı beklediğimizi belirtmek is-
tiyorum.

Bilimsel temelli insangücü planlaması 
ile kamu kaynaklarının etkin şekilde kul-
lanılması, dişhekimliği eğitiminin geliştiri-
lebilmesi, ağız ve diş sağlığı hizmetlerinin 
niteliğinin korunabilmesi, yurtdışına göçün 
durması ve dişhekimi emeğinin korunabil-
mesi için; İnsan gücü planlaması yapılma-
dan dişhekimliği fakültesi kesinlikle açıl-
mamalıdır. Henüz eğitime başlamamış olan 
fakülteler ivedilikle kapatılmalıdır. Eğitim 
veren fakültelerde ise kontenjanların hızla 
azaltılmasını sağlayacak kararlar zaman yi-
tirilmeden alınmadır. 

Önü alınamayan fakülte açılışları ve aynı 
zamanda kontenjanların da arttırılması ile 
ortaya çıkan son derece olumsuz tabloda; 
siyasi popülizmin dişhekimliği mesleğini 
ve ülke gerçeklerini taşınamaz noktaya ge-
tirdiğini görüyoruz. Akademik kadroların 
fakülte ve öğrenci sayılarına orantılı olarak 
artmaması, dişhekimliği eğitiminin niteli-
ğini düşürmekle birlikte etik, deontolojik ve 
malpraktis sorunlarına ilişkin risk oranını 
da giderek yükseltmektedir.

Meslek örgütümüz kurulduğu günden 
bugüne toplumun ağız diş sağlığı hakkını ve 
dişhekimlerinin emeğini savunmayı temel 

görev olarak görmüş ve çalışmalarını bu 
çerçevede yürütmüştür.

Toplum ağız diş sağlığının ve mes-
leğimizin, ülke gerçekleri doğrul-
tusunda meslek birliğimizin öneri-
lerinin de dikkate alındığı gerçekçi 
politikalarla hak ettiği düzeye ulaş-
ması için çalışmaya devam edeceğiz.

Reklamdan mesul müdür sorum-
ludur
Bir özel ağız diş sağlığı merkezinin İstan-
bul’daki reklam tabelalarında yayınladığı; 
“17 Yıldır 3 Milyon Kişiyle Gülümsüyo-
ruz, Eksik Olmayın, …….Uluslararası Diş 
Hastanesi” reklamı sebebiyle mesul müdür 
dişhekimine verilen disiplin cezası Ankara 
Bölge İdare Mahkemesinde hukuka uygun 
bulundu.

Mahkeme kararında; tanıtımların davacı-
nın mesul müdürü olduğu sağlık kuruluşu 
hakkında talep yaratmaya yönelik ve haksız 
rekabet niteliğinde olduğu, sağlık kuruluşu-
nun reklamının yapıldığı, davacının mesul 
müdürü olarak kurumunu ilgilendi-
ren bu hususta mevzuata uyulması-
nın sağlanmasından ve bunun için 
gerekli iç denetimleri yürütmekten 
sorumlu olması karşısında mevzuat 
gereği sorumlu olduğuna vurgu yap-
tı. 

Bu kararla sağlık alanında reklama iliş-
kin yaptırımların ciddi olarak uygulanacağı 
görülmüş oldu. Söz konusu meslektaşları-
mızın reklam kapsamına girebilecek tanı-
tımlar konusunda daha hassas davranacak-
larını ümit ediyoruz.

Dişhekimliği fakültesini 
binalardan ibaret gören 

anlayışla 105 fakülteye ulaştık.

Sağlığın herhangi bir ürün gibi 
reklamının yapılamayacağı 

konusunda son mahkeme 
kararı da bir dayanak olacak.

Emel Eroğlu Uzer / TDB Genel Sekreteri

YÖK’ten 
kontenjanların 
düşürülmesini 
bekliyoruz

TDB Gündeminden
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Dişhekimliği mesleği ölüyor
“Rant var, fakülte var, hoca yok, altyapı yok, eğitim yok, gelecek yok…”

S ağlık Bakanlığı tarafından 
2014 yılında hazırlanan 
‘Sağlık İşgücü Hedefleri ve 

Sağlık Eğitimi 2023 Yılı Pro-
jeksiyonu Raporu’na göre, okul 
kontenjanları ve öğrenci sayıla-
rındaki mevcut durum devam 
ederse dişhekimliği ve eczacılık 
mesleklerinin arzının ihtiyaçtan 
fazla olacağı ve dişhekimliğinde 
toplam kontenjanın her yıl en 
fazla 1.000 olarak belirlenmesiy-
le 2023 yılında toplam 38.000 
dişhekimine ulaşılacağı, bunun 
yeterli olacağı belirtilmiştir.1

Sağlık Bakanlığı’nın makul bir 
projeksiyonla 2023 yılında ulaşıl-
ması hedeflenen 38.000 dişhe-
kimi sayısı 2021 yılında 39.851 
dişhekimiyle çoktan aşılmıştır. 
Dişhekimliği fakültelerinde son 
yıllardaki toplam kontenjan / 

yeni kayıt sayısı ise Bakanlığın 
öngördüğü kontenjan sayısın-
dan oldukça fazladır.

Ayrıca öğrenci kontenjan-
larındaki bu artış 2024-2028 
On İkinci Kalkınma Planı’na2 
konulan: 

Başta tıp, dişhekimliği ve 
eczacılık olmak üzere sağlık 
meslek gruplarında eğitimin 
kalitesi artırılacak ve uzmanlık 
eğitimindeki müfredatları 
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Gençleri işsizliğe mahkum etmeyin

İhtiyaç kadar
kontenjan!

ÖĞRETİM 
YILI

FAKÜLTE SAYISI ÖĞRENCİ SAYISI
ÖĞRETİM ÜYESİ SAYISI

Toplam
Eğitim 
Veren

Türk Vatandaşı Yabancı Uyruklu

Yeni Kayıt Toplam Mezun Yeni Kayıt Toplam Mezun Prof. Dr. Doç. Dr. Dr.Öğr. Üyesi

2017-2018 75 50 4.895 21.285 2.584 433 1.741 118 617 298 856

2018-2019 87 63 6.612 24.896 2.980 665 2.217 110 663 320 974

2019-2020 92 76 7.442 28.941 3.119 923 2.791 132 714 339 1.065

2020-2021 97 79 8.866 33.875 3.859 1.356 3.807 167 727 389 1.181

2021-2022 103 88 10.460 39.573 4.171 1.842 5.289 197 767 421 1.237

2022-2023 104 90 11.186 46.076 4.607 2.045 6.823 265 826 457 1.316

2023-2024 105 91 11.254 50.283 5.670 1.711 7.918 289 872 503 1.329

58,201 2.704
Kaynak: YÖK Yükseköğretim İstatistikleri

Not: Mezun sayıları bir önceki döneme ait mezun sayılarıdır.

ÖĞRETİM YILLARINA GÖRE DİŞHEKİMLİĞİ FAKÜLTESİ ÖĞRENCİ VE ÖĞRETİM ÜYESİ SAYILARI

Geçtiğimiz günlerde 2024 Yükseköğretim Kurumları Sınavı yapıldı. Yüzbinlerce genç sınav sonuçlarının ardından 
kontenjan kılavuzlarına bakarak tercih yapacak. Türk Dişhekimleri Birliği kontrolsüzce açılan yetersiz dişhekimliği 
fakültelerine ve şişirilen kontenjanlara dikkat çekmek üzere bir basın açıklaması yaptı. Son 10 yılda çığırından 
çıkan yeni fakültelerin yarattığı sorunlara dikkat çekilen açıklamada acil çözüm önerilerimiz de sıralandı.

 TDB 2000’li yıllların ortaların-
dan bu yana insan gücü planlaması 
yapılmadan açılan yeni dişhekimliği 
fakültelerinin yaratacağı sorunlara 
dikkat çekti.

➔
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bilişim altyapısıyla desteklenerek 
ülke genelinde standart sağlanacak, 
sağlık alanında geleceğin ihtiyaç ve 
şartlarına uygun bir şekilde ve ülke 
ihtiyaçları göz önünde bulunduru-
larak her alanda yeterli ve nitelikli 
işgücü oluşturulacağı ve yükseköğre-
tim kontenjanlarının üniversitelerin 
kapasiteleri ölçüsünde, sektörel 
işgücü arz ve talebinin mevcut du-
rum ve öngörülerle uyumlu olarak 
ve bölgesel ihtiyaçların dikkate 
alınarak belirlenmesinin sağlanacağı 
hedefinin yer verildiği 682.3 ve 711.1 
maddeleriyle açıkça çelişmektedir.

2023/2024 döneminde bu sayı 
daha da artarak toplam kontenjan/
yeni kayıt sayısı, 11.254 olmuştur.3

Felaket senaryosu gerçek 
oluyor
Geçmiş 10 yıldaki artışın sürdürül-
mesi halinde, 2028 sonrası için tam 
bir felaket tablosuyla karşı karşıya 
kalacağız. 

Dişhekimliği fakültelerine öğ-
renci alınmasının durdurulması ve 
mevcut öğrencilerin beş yıl içinde 
mezun olması durumunda beş yıl 
içinde yaklaşık 50 bin yeni dişhekimi 
mezun olacaktır. Toplam dişheki-
mi sayısı bu durumda yaklaşık 
90 bin kişiye ulaşacak ve 2028 
yılında bir dişhekimine düşen 
nüfus yaklaşık 970 kişi olacak-
tır. 

Bu sayı AB ortalamasının da 
OECD ortalamasının da üzerindedir. 
Ayrıca bu kadar hızla artan öğren-
ciye nitelikli eğitim verecek öğretim 
üyesi kadrosunun yetiştirilmesi de 
mümkün bulunmamaktadır. Ayrıca 
fakülteler arasında eğitimin niteliği, 
eğitici insan gücü ve altyapı açısın-
dan da ciddi oranda eşitsizlikler de 
bulunmaktadır.  Yükseköğretim ala-
nında öğrenci başına düşen öğretim 
elemanı sayısı -nitelik göz ardı edilse 
dahi- yetersizdir. 

Hizmet talebinde artış yok
Kaldı ki, insan gücü planlamasında 

ilgili meslek alanındaki talep de te-
mel unsur olarak gözetilir. Gelişmiş 
ülkelerde dişhekimine yılda başvu-
ru sıklığı kişi başı 5, ülkemizde ise 
sadece 0.62’dır. Bir başka anlatımla 
gelişmiş ülkelerde kişiler yılda beş 
kez dişhekimine giderken ülkemizde 
ancak iki yılda bir kez dişhekimine 
başvurulmaktadır!

İnsan gücü planlaması; ülkelerin 
kaynaklarını verimli kullanmak adı-
na en çok önem verdikleri konular-
dan biridir. Tüm dünya ülkelerinde 
olduğu gibi ülkemizde de dişhe-
kimliği lisans eğitimi en maliyetli 
eğitimdir. Bu anlamda dişhekimliği 
eğitiminde insan gücü planlamasının 
daha da önem kazandığı bir gerçek-
tir.

İhtiyaçtan fazla mezunun katla-
narak meslek hayatına atılmasıyla 
dişhekimleri işsizlik ve düşük ücret 
arasında sıkışmış, mesleğimiz ve 
emeğimiz değersizleşmiştir. Genç 
meslektaşlarımız ne yazık ki sermaye 
tarafından adeta “Ucuz işgücü ara 
elemanı” gibi asgari ücretin bile 
altında çalışmaya zorlanmaktadır. 

Mezunlar için hayal kırıklığı
Haklı olarak; zekâsı, çalışkanlığı ve 
aldığı eğitimin kendisine sağlaması 
gereken insani yaşam ve mesleki 

itibar beklentisi içindeki dişhekim-
leri çalışma hayatındaki olumsuz 
koşullar, haklı olarak duydukları ge-
lecek kaygısı ve tükenmişlik duygusu 
nedeniyle ülkeden kaçış halindedir. 
Öyle ki bu kaçışın her yıl daha da 
artarak devam edeceğini rahatlıkla 
söyleyebilecek veriler mevcuttur.

Bu nedenle kamu kaynaklarının 
etkin şekilde kullanılması, dişhekim-
liği eğitiminin geliştirilebilmesi, ağız 
ve diş sağlığı hizmetlerinin niteliği-
nin korunabilmesi, yurtdışına göçün 
durması ve dişhekimi emeğinin 
korunabilmesi için;

 İnsan gücü planlaması yapılmadan 
dişhekimliği fakültesi kesinlikle 
açılmamalıdır.

 Henüz eğitime başlamamış olan 
fakülteler ivedilikle kapatılmalıdır. 

 Eğitim veren fakültelerde ise 
kontenjanların hızla azaltılmasını 
sağlayacak kararlar zaman yitiril-
meden alınmadır.

 En önemlisi ülkedeki eğitim 
sistemi, siyasi popülizmden uzak 
bir yaklaşım ve bilimsel kriterlere 
uygun insan gücü planlamasıyla 
yeniden yapılandırılmalıdır.

İyi Hal Belgesi(1) talepleri

(*) 2024 yılının ilk 4 ayını içermektedir.
(1) İyi Hal Belgesi: Yurtdışına eğitim ve çalışma amaçlı giden dişhekimleri için bağlı bulundukları ülkenin Meslek 
Birliği tarafından verilen, kişinin diploma tescili ile çalıştığı süre içerisinde disiplin cezası almadığına dair bilgilerin 
yer aldığı, başvuru sahibinin ilgili ülke makamlarına sunarak eğitim ya da çalışma izni almasını sağlayan belgedir.

416

210

23274847382363

158

2014 2018 20222016 2020 2024*2015 2019 20232017 2021

1. Sağlık Bakanlığı, 2014; https://dosyamerkez.saglik.gov.tr/Eklenti/39432/0/2023-yili-saglik-is-gucu-hedefleri-ve-saglik-egitimipdf.pdf 
2. https://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2023/11/20231101M1-1-1.pdf
3. https://istatistik.yok.gov.tr/ Yükseköğretim İstatistikleri/ 2023-2024 Öğretim Yılı/ Eğitim Birimlerine Göre Öğrenci ve Öğretim Elemanları Sayıları, 
2023-2024
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ERO Genel Kurulu Kıbrıs’ta yapıldı

D ünya Dişhekimleri Birli-
ği’nin (FDI) Avrupa Bölge 
Örgütü ERO’nun Genel 

Kurulu, 26-27 Nisan 2024 tarihlerin-
de Güney Kıbrıs’ın Limasol kentinde 
gerçekleştirildi.

İki gün süren Genel Kurul’a FDI 
Başkanı Dr. Greg Chadwick, FDI 
İdare Müdürü Enzo Bondioni, 
ERO Başkanı Dr. Simona Dianiš-
ková, ERO Seçili Başkanı Dr.  Edo-
ardo Cavalle, ERO Genel Sekreteri 
Prof.Dr. Taner Yücel, Avrupa 
Dişhekimliği Konseyi (CED) Başkanı 
Dr. Freddie Sloth-Lisbjerg’in 
yanı sıra pek çok delege katıldı.

ERO Başkanı Dr.Simona Dianiško-
vá’nın katılımcıları selamlamasıyla 
başlayan Genel Kurul’da öncelikle 
2023 Genel Kurul Tutanakları, Baş-
kan’ın ve Yönetim Kurulu’nun rapo-
ru, Avrupa Dişhekimliği Öğrencileri 
Birliği’nin (EDSA) raporu ve mali 
durum ele alındı.

Sonraki toplantı İstanbul’da
İlk gün ‘Yaşlanan Nüfus’, ‘Avrupa’da 
Serbest Dişhekimliği Mesleği Dişhe-
kimleri ve Üniversiteler Arasındaki 
İlişkiler’, ‘Entegrasyon’, ‘Dişhekim-
liğinde Sürekli Tıp Eğitimi’, ‘Diş-
hekimliği Ekibi’, ‘Dişhekimliğinde 
Dijitalleşme’, ‘E-Sağlık – Yapay 
Zeka’, ‘Ağız Sağlığı & Genel Sağlık’ 

başlıklı çalışma grupları raporları da 
ele alınarak onaylandı.

İkinci gün yeni üyelerin kabulü, 
ulusal raporlar ve müzakereler, FDI 
ile ilgili konular, sonraki toplan-
tıların kararlaştırılması  ve çeşitli 
konular ele alındı. 

ERO Dişhekimliğinde Sürekli 
Tıp Eğitimi Çalışma Grubu Başkanı 
Prof.Dr. Hande Şar Sancaklı’nın 
mazeretli olması sebebiyle, ilgili 

çalışma grubunun oturumunu Prof. 
Dr. Taner Yücel yönetti.

12-15 Eylül 2024 tarihlerinde 
İstanbul’da düzenlenecek FDI Dünya 
Dişhekimliği Kongresi kapsamında 
gerçekleştirilecek Sonbahar Dönemi 
ERO Genel Kurulu, 14 Eylül 2024 ta-
rihinde, 2025 İlkbahar dönemi ERO 
Genel Kurulu ise, 2-3 Mayıs 2025 
tarihlerinde Kazakistan’ın Almatı 
şehrinde gerçekleştirilecek.

FDI’ın Avrupa Bölge Örgütü ERO’nun Genel Kurulu, 26-27 Nisan 2024 tarihlerinde Güney Kıbrıs’ın Limasol kentinde 
gerçekleştirildi. Toplantıda TDB’yi Prof.Dr. Taner Yücel temsil etti.

Ücretli çalışan dişhekimleri için örnek 
sözleşmeler yayımlandı

1 Mart 2024 tarihli Resmi Gaze-
te’de yayımlanarak yürürlüğe 

giren Sağlıkla İlgili Bazı Kanunlar-
da ve 663 Sayılı Kanun Hükmünde 
Kararnamede Değişiklik Yapılma-
sına Dair Kanun ile muayenehane-
lerde dişhekimi yanında dişheki-
minin çalışabilmesi mümkün hale 

gelmişti.
Ortaya çıkan bu yeni durum kar-

şısında ücretli çalışan meslektaşla-
rımızın özlük haklarını düzenleyen 
“Muayenehaneler” ve “Özel Sağlık 
Kurum ve Kuruluşları” için örnek 
sözleşmeler 17-18 Mayıs 2024 
tarihli TDB Başkanlar Konseyi top-

lantısında görüşüldü ve son şekli 
verilerek yayımlandı.

Meslektaşlarımız, bu örnek 
sözleşmeleri kullanabilecekleri gibi 
sözleşmede kendi özel koşullarına 
da yer verebilecektir. 
Sözleşme metinlerine buradan 
ulaşabilirsiniz.

Dünya Dişhekimleri Birliği`ne 
(FDI) bağlı Avrupa, Amerika, 
Latin Amerika, Afrika ve Asya 
-Pasifik Bölgesel Dişhekimleri 
Birliği alt organizasyonlarından 
ilki olan ERO(ya bağlı 37 üye 
ülke bulunuyor.

https://www.tdb.org.tr/icerik_goster.php?Id=4526
https://www.tdb.org.tr/icerik_goster.php?Id=4526
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Reklamdan mesul müdür 
sorumludur!

Bir özel ağız diş sağlığı mer-
kezinin İstanbul’daki reklam 
tabelalarında yayımladığı; 

“17 Yıldır 3 Milyon Kişiyle Gülüm-
süyoruz, Eksik Olmayın, …….Ulus-
lararası Diş Hastanesi” reklamı 
sebebiyle mesul müdür dişhekimine 
verilen disiplin cezası Ankara Bölge 
İdare Mahkemesinde hukuka uygun 
bulundu.

Mahkeme kararında, “…tanı-
tımların davacının mesul müdürü 
olduğu sağlık kuruluşu hakkında 
talep yaratmaya yönelik ve haksız 
rekabet niteliğinde olduğu, sağlık 
kuruluşunun reklamının yapıldığı, 
davacının mesul müdürü olarak 
kurumunu ilgilendiren bu hususta 
mevzuata uyulmasının sağlanma-
sından ve bunun için gerekli iç dene-
timleri yürütmekten sorumlu olması 
karşısında mevzuat gereği sorumlu 

tutulduğu açık olduğundan Türk Diş 
Hekimleri Birliği ve Diş Hekimleri 
Odaları Disiplin Yönetmeliğinin 8/a 
maddesine aykırılık teşkil eden bu 
eylem nedeniyle tesis olunan dava 

konusu işlemde hukuka ve mevzuata 
aykırılık bulunmadığı sonucuna 
varılmıştır” gerekçesine yer verilerek 
disiplin cezası kararının iptali istemi 
kesin olarak reddedildi.

Özel bir ağız diş sağlığı merkezinin mesul müdürüne reklam sebebiyle verilen disiplin cezasının kaldırılmasına 
yönelik olarak açılan davada İdare Mahkemesi işlemin hukuka uygun olduğuna karar verdi.

Sağlıkta reklam yasaktır!
Danıştay kararı: 

Hastalarının tedavi öncesi ve 
sonrası görüntülerini sosyal 

medyada paylaşan bir dişhekimi 
hakkında verilen disiplin cezası 
ve bunun dayanağı olan Disiplin 
Yönetmeliği’nin hukuka uygun 
olduğuna karar verildi. 

Dişhekimi tarafından  disiplin 
cezası ile cezaya dayanak Türk Diş-
hekimleri Birliği ve Dişhekimleri 
Odalarının Disiplin Yönetmeliği 
hükümleri ile Dişhekimlerinin Her 
Türlü İletişim Ortamında Yayın 
Yapmasına İlişkin Kılavuz’un 
iptali istemiyle açılan davada Da-
nıştay 8.Daire, Türk Dişhekimleri 
Birliği ve Dişhekimleri Odalarının 
Disiplin Yönetmeliği’nin 8/a mad-
desinin, dayanağı yasa maddesi ve 
hekimlerin reklam yapmasının ve 

bu reklamdan yararlanarak haksız 
rekabet oluşturmasının yasak oldu-
ğunu belirleyen diğer yasa ve tüzük 
kurallarına aykırılık taşımadığına 
hükmetti.

‘Talep yaratmaya yönelik tanıtım 
faaliyeti yapılamaz’
Kararda;  “Kanun koyucu; diş 
hekimlerinin ve diş tedavisi yapan 
yerlerin mesleki faaliyetlerini icra 
ederlerken her ne şekilde olursa 
olsun reklam yapamayacaklarını, 
çalışmalarına ticari bir görünüm 
veremeyeceklerini, talep yarat-
maya yönelik tanıtım faaliyetleri 
ile meslektaşları arasında haksız 
rekabete yol açacak davranışlar-
da bulunmayacaklarını kurala 
bağlamıştır. Aksi halin kabulü, 

sağlık hizmetinin kamusal kim-
liğinin zedelenmesi sonucunu 
doğurması kaçınılmaz olacaktır” 
değerlendirmesinde bulunulmuş; 
“…sosyal medya hesaplarında yer 
alan yorumlara açık diş tedavi 
öncesi ve sonrasına ilişkin görüntü 
ve paylaşımların reklam unsuru 
içerdiği, belli bir alanda verilen 
sağlık hizmetinin ticari bir niteliğe 
büründürülerek talep oluşturma-
ya yönelik olduğu, diğer dişhekim-
leri ve sağlık kuruluşları aleyhine 
haksız rekabet oluşturduğu” gerek-
çesiyle dava reddedilmiştir.

Kararın temyiz edilmesi halin-
de Danıştay İdari Dava Daireleri 
Kurulu inceleyerek Danıştay Daire 
Kararının hukuka uygunluğunu 
değerlendirecektir.

TDB’nin sağlık alanında reklama karşı verdiği mücadele hukuken de uygun bulundu 
(resim temsilidir).
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Komisyon çalışmalarından

Genç Dişhekimleri Komisyonu 3 Haziran’da çevrimiçi olarak 
toplandı. Komisyon Alper Dilek (Sorumlu MYK üyesi), Tuğçe Nur 
Çağlar, Sait Albayrak, Yıldız Arslan, Özge Duva Yeleser, Ayşe 
Emek, Barış Kadıgil, Melisa Karabıyık, Mehmet Fatih Pakyürek ve 
Can Ünlü’den oluşuyor.

Özlük Hakları Komisyonu 4 Haziran’da çevrimiçi olarak toplandı. 
Komisyon Sarkis Sözkes  (Sorumlu MYK üyesi), Süleyman Selami 
Erçelik, Serenay Kırlı, Funda Filiz Kocamangil, Handan Tuğçe 
Oğuz, Demet Patoğlu Kantarcı, Aydan Tunca Akbulut, Hüseyin 
Tunç, Melahat Türkmen ve Uğur Can Ünlügenç’ten oluşuyor.

E ylül ayında TDB’nin İstanbul’da ev sahipliğini yapacağı FDI 
Dünya Dişhekimliği Kongresi için çalışmalar hızlandı. Organi-

zasyon Komitesi son olarak geçtiğimiz 26 Haziran’da organizasyon 
firması temsilcilerinin de katılımıyla toplandı.

FDI Kongresi çalışmaları 
yoğunlaştı

Çanakkale’de 
meslektaşlar 
buluşması
Çanakkale Dişhekimleri Odası üyeleri aileleriyle birlikte 

buluşturmak üzere bir pazar kahvaltısı organize etti. 
Yazın ilk günlerinde gerçekleşen kahvaltıda dişhekimleri 
birbirleriyle sohbet etme, meslek sorunları üzerine birlikte 
düşünme imkânı buldu. Keyifli geçen kahvaltının ardından 
üyeler yaz döneminde farklı sosyal organizasyonlarda buluş-
ma temennisiyle ayrıldı. 

TDB Tabela Standartları Çalışma Grubu 4 Haziran’da çevrimiçi 
olarak toplandı. Çalışma grubu Emel Eroğlu Uzer (TDB Genel 
Sekreteri), Cenk Ataç (Eskişehir Dişhekimleri Odası Başkanı), 
Serkan Er (Ankara Dişhekimleri Odası Başkanı) ve Melis 
Daraoğlu Gürel’den (İzmir Dişhekimleri Odası Genel Sekreteri) 
oluşuyor.

Tabela Standartları 
Çalışma Grubu toplandı
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İZDO Tiyatro Topluluğu 
ayakta alkışlandı
İzmir Dişhekimleri Odası (İZDO) 
üyelerinden oluşan tiyatro grubu, 
usta yazar Aziz Nesin’in ‘Başarı-
larımı Karılarıma Borçluyum’ adlı 
oyunu Türkiye’de ilk defa müzikal 
olarak sahneledi.

Okan Kam’ın yönettiği, Biricik 
Paşalı’nın koreografisini hazırladığı 
ve müziklerini Cem İdiz’in yaptığı 
iki perdelik oyun izleyenleri kahka-
haya boğdu.

‘Başarılarımı Karılarıma Borçlu-
yum’ oyununda, birçok kez evlenen 
ve her evliliği trajikomik bir şekilde 
sonuçlanan Ziya’nın hayatı esprili 
bir dille seyirciye anlatıldı. Oyunda 
Ziya’nın yaptığı evliliklerin onu 
nasıl biri yaptığı ve hayata bakış 
açısını nasıl değiştirdiği de anlatıldı.

Oyun sonunda bir konuşma 
yapan İZDO Başkanı Ersin Atinel 
“Değerli meslektaşlarım yoğun 
tempomuzda biraz nefes almak 
için bir etkinlikte daha buluştuk. 
Mesleğimizin içeriği sanatın her 
dalını besleyecek birikimlerle dolu. 
Dişhekimlerinden oluşan kalaba-
lık bir kadro ilk kez bu müzikalle 
bir araya geldi. Meslektaşlarımız 
bu oyunda 75 karakteri 29 kişi ile 
sahneledi. Oyuncularımızı, yönet-
menimizi ve tüm değerli ekibimizi 
gösterdikleri üstün performanstan 
dolayı tebrik ederim” dedi.

Oyuncular başarılı performans-
larıyla tam not alırken, finalde 
izleyiciler oyuncuları ve tüm ekibi 
dakikalarca ayakta alkışladı.

İZDO’dan renkli perküsyon 
konseri
İzmir Dişhekimleri Odası (İZDO) 
üyelerinden oluşan perküsyon 
grubu, müzisyen Cüneyt Anar’ın 
yönetiminde renkli bir konsere imza 
attı. 

İZDO üyelerinden kurulan per-
küsyon grubu, deneyimli müzisyen 
Cüneyt Anar ile birlikte bendir, 
darbuka, cajon, bongo ve tef gibi 
perküsyon aletleriyle sahnede or-

kestraya ve solistlere eşlik etti. Filiz 
Taşlıoğlu’nun sunumu ile gerçek-
leştirilen etkinlikte tamamı dişhe-
kimlerinden oluşan gruba İzmir Big 
Band Orkestrası eşlik etti. 

İZDO Başkan Vekili Prof.Dr. 
Tunç İlgenli, Yönetim Kurulu 
Üyeleri Prof.Dr. Ali Rıza Alpöz 
ile Gizem Bayraktaroğlu emeği 
geçenlere çiçek sundu. İZDO Baş-
kan Vekili İlgenli yaptığı konuşma-
da “Perküsyon grubumuza, Cüneyt 
Anar ile orkestrasına ve tüm katkı 
sunanlara teşekkür ederiz” dedi. 
Konser sonunda grup üyeleri izle-
yenlerle birlikte hep birlikte İzmir 
Marşını seslendirdi.

İzmir’de sanat etkinlikleri

İzmir Dişhekimleri Odası (İZDO) 
perküsyon grubu çalışmalarını müzisyen 
Cüneyt Anar’ın yönetiminde sürdürüyor. 

Aziz Nesin’in ‘Başarılarımı Karılarıma 
Borçluyum’ adlı oyunu Türkiye’de ilk defa 
müzikal olarak sahnelendi.

İZDO Tiyatro Topluluğu’nun geniş kadrosu oyun sonrası toplu halde.







Türk Dişhekimleri Birliği Dergisi 19

Denizli’de ağız diş sağlığı eğitimleri

Denizli Dişhekimleri Odası 
16 Mayıs ve 6 Haziran 2024 
tarihlerinde sosyal sorumlu-

luk projeleri kapsamında Denizli Gü-
zelpınar köyü Yavuzlar Balıkçılık A.Ş 
Hacı Ömer Yavuz İlköğretim Oku-
lu’nda okul öncesi, ilkokul, ortaokul 
öğrencilerine ve Hüsamettin Kulaklı 
İlkokulu ana sınıfı öğrencilerine ağız 
ve diş sağlığı eğitimleri verdi.

Mayıs ayı içerisinde yeni göreve 
gelen Oda Yönetim Kurulu ilk olarak 
Denizli Büyükşehir Belediye Başkanı 
Bülent Nuri Çavuşoğlu ve Denizli 
Valisi Ömer Faruk Coşkun’u 
makamlarında ziyaret etti. Ziyarette 
dişhekimliği alanına ilişkin sorunlar 
da aktarıldı.        

25-26 Mayıs 2024 tarihlerinde 
Pamukkale Üniversitesi, Adnan 
Menderes Üniversitesi ve Ege Üni-
versitesi dişhekimliği öğrencilerinin 

organize ettikleri DENFEST 2024 et-
kinliğine Denizli Dişhekimleri Odası 
Başkanı Musa Akyol ve yönetim 
Kurulu üyeleri de katıldı. Oda Baş-

kanı Akyol, etkinlikte emeği geçen 
üniversite öğrencilerine ve destek 
sağlayan katılımcı akademisyenlere 
teşekkür etti.

Oda Yönetim Kurulu Mayıs ayı içerisinde Denizli Büyükşehir Belediye Başkanı Bülent Nuri Çavuşoğlu (soldaki fotoğraf) ve Denizli Valisi Ömer 
Faruk Coşkun’u makamlarında ziyaret etti. 

Muğla Dişhekimleri Odası yeni 
görev alan ilçe temsilcileriyle 

karşılıklı beklentilerin görüşüldüğü 
keyifli bir akşam yemeğinde bir araya 
geldi.
Toplantıda Oda Başkanı Doruk Alp 
tarafından temsilcilere görevleri 
süresince kullanacakları kaşeler ve 
masa isimlikleri takdim edildi. 

Muğla’da ilçe temsilcileri toplantısı



Samsun Dişhekimleri Odası 30 
Mayıs’ta Ondokuz Mayıs Üni-
versitesi Dişhekimliği Fakül-

tesi 5. sınıf öğrencilerine yönelik bir 
toplantı düzenledi. Odası Yönetim 
Kurulu üyesi Hüseyin Karacabey 
ve Genç SDO Komisyonu üyesi Sait 
Albayrak’ın katıldığı “Muayene-
hane ve Poliklinik Yönetiminde 
Hayaller, Gerçekler ve Tavsiyeler” 
toplantısı yaklaşık 1,5 saat sürdü. 

Sunumun poliklinik kısmında, 
Hüseyin Karacabey tecrübelerini ve 
önerilerini paylaştı. Poliklinik yöne-
timinde karşılaşılan zorlukları ve bu 
zorluklarla başa çıkma yöntemlerini 
detaylı bir şekilde anlattı. Gerçek 
hayat örnekleri üzerinden ilerle-
yerek, adayların karşılaşabileceği 
durumları hatırlattı.

Muayenehane yönetimi kısmında 
ise Sait Albayrak kendi deneyimle-
rinden yola çıkarak bilgiler verdi. 
Kendi muayenehanesini açarken 
yaşadığı süreçleri ve bu süreçteki 
önemli noktaları vurguladı. Mua-
yenehane yönetiminin inceliklerini, 
hasta memnuniyetinin nasıl sağ-
lanacağını ve işin idari boyutlarını 
detaylandırdı.

Toplantı boyunca öğrenciler, 
akıllarındaki soruları sorma fırsatı 

buldu ve her iki meslektaşımız da 
bu soruları yanıtladı. Öğrenciler, 
hem poliklinik hem de muayene-
hane yönetimi konusunda geniş bir 
bakış açısı kazandı.

Dönemin son bilimsel
programı
Samsun Dişhekimleri Odası 23 

Mayıs’ta Dr. Ferdi Allaf’ın sunu-
muyla ‘Klinik Pratiğinde Aligner 
Tedavileri ve Dijital İş Akışı’ başlıklı   
bir eğitim düzenledi. Meslektaş-
larımızın yoğun ilgi gösterdiği 
programda ortodontide şeffaf plak 
kullanımı konularına değinildi ve 
ağız içi tarayıcı kullanımına dair 
bilgiler verildi.

oda etkinlikleri
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Klinikten Teoriye Sempozyumu

E dirne Dişhekimleri Odası 26 Mayıs’ta Trakya Üniversitesi 
Dişhekimliği Fakültesi Öğrenci Kolu ile birlikte ‘Klinikten 

Teoriye Sempozyumu’ düzenledi. Atatürk Kültür Merkezi’nde 
yapılan Sempozyumda Prof.Dr. Mehmet Cudi Balkaya  
“İmpant Üstü Protezlerde Başarı Faktörleri”, Prof.Dr. Mel-
tem Koray “İmplant Cerrahisini Kısıtlayan Durumlar ve 
Çözüm Önerileri”, Dr. Çağdaş Meriç “Adli Bilimlerde Odon-
toloji Uygulamaları”, Dr. Cihan Yöndem “Dişhekimliğinde 
Ortodonti ve  Ortodontide 3 Boyut” başlıklı sunumları yaptı-
lar. Edirne Dişhekimleri Odası Yönetim Kurulu Sempozyuma 
katkı yapan bilim insanlarına, katılan öğrenci ve dişhekimleri-
ne teşekkür etti.

Samsun’da dişhekimliği 
öğrencilerine yönelik toplantı

Ondokuz Mayıs Üniversitesi 
Dişhekimliği Fakültesi 
öğrencilerine yönelik toplantıdan.

23 Mayıs’ta Dr. Ferdi Allaf’ın 
sunumuyla ‘Klinik Pratiğinde 
Aligner Tedavileri ve Dijital İş Akışı’ 
başlıklı  bir eğitim düzenlendi. 







Önlük giydirme töreni
Ankara Dişhekimleri Odası Başka-
nı Serkan Er 5 Mayıs’ta Ankara 
Medipol Üniversitesi Dişhekimliği 
Fakültesi önlük giydirme törenine 
katılarak yeni mezun meslektaşla-
rımızın beyaz önlüklerini giyerek 
mesleğe ilk adımlarını attıkları 
günde yanlarında oldu. 

Cumhuriyet gazetesinin
100. Yıl kutlamaları
Cumhuriyet Ankara Bürosunun 
100. Yıl kutlamasına ADO Baş-
kan Vekili Ahu Eser Eset, Genel 
Sekreter Armağan Demirören ve 
Yönetim Kurulu üyesi Elif Peker 
katıldı. Oda yöneticileri “Türk ba-
sınının 100 yıllık ağacına, aydınlık 
bir geleceğe doğru nice yıllar dile-
riz” ifadelerini kullandılar.

Hekim Birliği Sendikası’ndan 
ADO’ya ziyaret 
Hekim Birliği Sendikası Ankara 
Şube Başkanı Ender Ergüder ve 
Yönetim Kurulu üyeleri Nurşen 
Gümüş, Tuğba Acer Demir, 
Hicran Yücel, Furkan Duran, 
Fatma Akdur, Sezgi Şahin Du-
yar 23 Mayıs’ta Ankara Dişhekim-
leri Odası’nı ziyaret ettiler.

Görüşmede özellikle kamuda ça-
lışan meslektaşlarımız olmak üzere 
dişhekimlerinin güncel sorunları ve 
çözüm yolları hakkında görüş alış 
verişinde bulunuldu.

‘Aşıla, kısırlaştır, yerine 
bırak’ 
Ankara Dişhekimleri Odası biraçık-
lama yaparak TBMM’nde görüşül-
mesi planlanan Hayvanları Koruma 
Kanunu’na ilişkin yasa değişikliği-
nin, başta Türk Veteriner Hekim-
leri Birliği ve meslek odalarından 
çözüm önerileri alınarak ve 5199 
sayılı Kanun’da yer alan “aşıla, 
kısırlaştır, yerine bırak” yöntemi 
uygulanarak yapılması gerektiğini 
ifade etti.

Manisa’da 
implant eğitimi
M anisa Dişhekimleri Odası 26 Mayıs’ta 

meslektaşlarımıza yönelik bir eğitim 
toplantısı düzenledi. Manisa Giritligil Otel’de 
yapılan toplantıda Prof.Dr. Şükrü Enhoş 
(Cerrahi) ve Prof.Dr. Süleyman Agüloğlu 
(Protez) ‘Dişsiz Ağızlarda Güncel İmplant 
Yaklaşımları’ başlıklı bir konferans verdiler.

Mesleğe adım atarken...

Ankara Medipol Üniversitesi 
Dişhekimliği Fakültesi önlük 
giydirme törenine ADO Başkanı 
Serkan Er de katıldı.

Hekim Birliği Sendikası heyeti 
23 Mayıs’ta Ankara Dişhekimleri 
Odası’nı ziyaret etti.
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İDO Yerel Öğrenci Kolu’ndan 
19 Mayıs resepsiyonu

İstanbul Dişhekimleri Odası’nın 
2021-2023 ve 2023-2025 Yerel 
Öğrenci Kolu delegeleri ve ön-

ceki dönem İDO Genç Dişhekimleri 
Komisyonu üyeleri, 19 Mayıs resepsi-
yonunda bir araya geldi.

İDO eski Başkanlarından Gülüm-
ser Koçak’ın da katıldığı resepsi-
yon, İDO Denetleme Kurulu Üyesi 
Arthur Bozacıoğlu’nun konuşma-
sıyla açıldı.

Katılan davetlilerin, İDO Yerel 
Öğrenci Kolu’nun dört dönemini 
kapsadığını, bu topluluğun, bir isim 
listesinden ibaret olmadığını, İDO 
ailesinin bir ferdi olmaya geldiğini 
dile getiren Bozacıoğlu, zamanla bir 
aile olduklarını ve bu ailenin gide-
rek büyüyeceğinden emin olduğunu 
söyledi.

Gülümser Koçak yaptığı konuşma-
da, 19 Mayıs gibi anlamlı bir günde 
gençlerle bir arada olmanın verdiği 
mutluluğu ve bu tür etkinliklerin 
önemini vurguladı. 

İDO Denetleme Kurulu üyesi Ce-
nap Koşu’nun da katıldığı etkin-
likte, İDO Yerel Öğrenci Kolu eski 
Başkanı Gazi Batuhan Öztunç ve 
Genel Sekreter Beyza Yaren Öz-
tunç’a da yaptıkları çalışmalar için 
birer plaket verildi

Devir teslim töreni
İstanbul Dişhekimleri Odası 20. 
dönem devir teslim töreni 29 Mayıs 
2024 tarihinde İDO Yılmaz Manisalı 
Eğitim Merkezi’nde gerçekleşti. Tö-
renin açılış konuşmasını yapan İDO 
Başkanı Prof.Dr. Sedat Küçükay, 
görev süresi boyunca yaptıkları 
çalışmalardan dolayı meslektaşlarına 
teşekkür etti. Yeni dönemde görev 
alacak meslektaşlarına başarılar 
diledi.

Törene, 19. ve 20. dönem Yönetim, 
Denetleme, Disiplin kurulları ve TDB 
delegeleri, Türk Dişhekimleri Birliği 
Genel Başkanı Tarık İşmen, TDB 
Merkez Yönetim Kurulu üyesi Dr. 
Sarkis Sözkes ile geçmiş dönem 
Oda başkanları ve genel sekreterleri 
katıldı. 

19. dönemde görev yapan Yönetim, 
Denetleme ve Disiplin Kurulu üyele-
rine, çalışmalarından dolayı teşekkür 
edilerek plaket verildi.

İDO’nun eski ve yeni yöneticileri devir teslim töreninde bir araya geldi.
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Dişhekimleri odalarının geçtiğimiz Nisan ve Mayıs aylarında yapılan genel kurullarının ardından TDB Başkanlar 
Konseyi Ankara'da toplandı. TDB Merkez Yönetim ve Merkez Denetleme kurulları ve göreve seçilen Oda başkan 
ve genel sekreterlerinin katılımıyla yapılan toplantının gündemi oldukça yüklüydü. Tanıtım yönetmeliğinin 
uygulanmasında ortaya çıkabilecek sorunlar ve muayenehanede dişhekimi istihdam edilmesine ilişkin tip 
sözleşme hazırlanması da görüşülen konular arasındaydı.

T ürk Dişhekimleri Birliği Merkez Yönetim 
Kurulu ve dişhekimleri odalarının başkan 
ve genel sekreterlerini bir araya getiren 

Başkanlar Konseyi toplantısı Oda genel kurulla-
rının tamamlanmasının hemen ardından 17-18 
Mayıs 2024 tarihlerinde Ankara’da 
yapıldı. 

TDB Genel Başkanı Tarık İşmen 
ve Genel Sekreter Emel Eroğlu 
Uzer’in açılış konuşmalarının ardın-
dan göreve gelen tüm Oda başkan 
ve genel sekreterleri kendilerini 
tanıtarak toplantıya başarı dilediler. 
Başkanlar Konseyi sonuç bildirgesi-
nin hazırlanması için bir komisyon 
oluşturulmasının ardından gündeme 
geçildi. 

Genel kurullarda verilen vaatler
Oda yöneticileri geride bırakılan 
genel kurul süreçlerine dair izlenim-

lerini ve oda bölgelerindeki meslektaşların genel 
kurullara taşıdıkları talepleri kısaca dile getirdi-
ler. Sosyal medya tanıtımlarına daha esnek yanıt 
verilmesini isteyen talepler de bu kapsamda dile 
getirildi. Yine, Oda genel kurullarında Odaların 

TDB Başkanlar Konseyi 
Ankara’da toplandı

➔

TDB Genel Başkanı Tarık İşmen ve Genel Sekreter Emel Eroğlu Uzer'in yönettiği toplantıda 
öncelikle göreve gelen tüm Oda başkan ve genel sekreterleri kendilerini tanıttı.



başkanlar konseyi

ve TDB’nin yetki alanında olma-
yan bazı konuların vaat olarak 
dile getirilmesi de çeşitli Oda 
başkanları tarafından eleştirildi. 
Oda aidatlarının düşürüleceğine 
ya da belli sürelerle alınmaya-
cağına dair çeşitli odalarımızın 
genel kurullarında ifade edilen 
vaatler de birçok Oda başkanı 
tarafından Başkanlar Konseyi’ne 
taşındı ve bu konunun genel 
kurullarda istismar edilmesine 
engel olunması istendi. 

100 dişhekiminin bulunduğu 
illerde dişhekimleri odasının 
kurulmasının başta ekonomik 
sorunlar olmak üzere çeşitli so-
runlara yol açtığını öne sürerek 
oda kurulması için gereken asgari 
sayının artırılması gerektiği de 
ifade edilen görüşler arasındaydı. 

Muayenehanede dişhekimi istihdam edilmesi
1219 sayılı Tababet ve Şuabatı San’atlarının Tarzı 
İcrasına Dair Kanun’un 43’üncü maddesinde 21 
Şubat 2024’te yapılan değişiklikle muayeneha-
nelerde bir kişiyle sınırlı olmak üzere dişhekimi 
istihdamına izin verilmesinin ardından muayene-
hane ruhsat sahibi dişhekimiyle çalışan dişhekimi 
arasında yapılabilecek hizmet sözleşmesinin taslak 
metni ele alınarak tartışmayla geliştirildi.

TDB tarafından hazırlanacak tip sözleşmenin 
çalışan dişhekiminin haklarını korumak üzere 
düşünüldüğünün ve tavsiye niteliğinde olacağının 
belirtildiği tartışmalarda pratikte ortaya çıkabile-
cek sakıncalar dile getirilerek metnin buna uygun 
şekilde düzenlenmesi ifade edildi.

TDB Hukuk Danışmanı Mustafa Güler’in 

Ankara Dişhekimleri Odası tarafından hazırlanan 
taslağı da dikkate alarak yaptığı değerlendirme-
ler sırasında katılımcılar çeşitli uyarılarını dile 
getirerek örnek sözleşme metninin eksiksiz hale 
gelmesine katkıda bulundular.

Tanıtımla ilgili Yönetmelik sonrası ortaya çıkan 
sorunlar
Sağlık Hizmetlerinde Tanıtım ve Bilgilendirme 
Faaliyetleri Hakkında Yönetmelik uygulamaları-
na ilişkin Oda bölgelerinde yaşanan sorunlar ve 
bu Yönetmelikle Uluslararası Sağlık Turizmi ve 
Turistin Sağlığı Hakkında Yönetmelik arasındaki 
çelişkiler de gündemdeydi. 

Tanıtım konusunda Yönetmelikte yer alan 
öncesi/sonrası görsellerinin yasaklanması konusu 
da başta olmak üzere meslektaşlarımızın aklına 
takılan birçok ayrıntı görüşüldü. Sağlık müdür-

Oda ve TDB yönetici organlarında kadın dişhekimlerinin temsiliyetinin yetersizliğine vurgu yapan 
meslektaşlarımız bu ortak fotoğrafla kadın dişhekimlerine inisiyatif alma çağrısı yaptılar.

➔
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lüklerinin birçok dişhekimine bu başlık kapsamın-
da ciddi para cezaları verdiği de ifade edilerek bu 
konuda meslektaşlarımızın uyarılması gerektiği 
dile getirildi.

Uluslararası Sağlık Turizmi ve Turistin Sağlığı 
Hakkında Yönetmelik’in reklam konusunda bu 
hizmeti sunan kuruluşlara ayrıcalık sağlaması 
konusu da bu kapsamda ele alınarak nasıl önüne 
geçilebileceği görüşüldü.

TOYY'un dördüncü versiyonu hizmette
TDB ve Dişhekimleri Odaları Yönetim, Yazılım ve 
Üye Takip Programı TOYY’un dördüncü versi-
yonunun kullanılmaya başlamasının ardından 
yazılımı geliştiren Yılmaz Kirlikaya bir sunum 
yaparak programın geliştirilen yönleri hakkında 
bilgi verdi ve katılımcıların yaşadıkları problem-
lerle ilgili sorularını yanıtladı.

Türk Dişhekimleri Birliği’nin Elektronik Belge 
Yönetim Sistemi (EBYS) hakkında da Süleyman 
Kızılırmak tarafından toplantı katılımcılarına bilgi 
verildi. Şimdilik 24 dişhekimleri odası tarafından 
kullanılan EBYS hakkında odalarda yapılması 
gerekenler belirtilerek diğer Odaların sisteme 
geçişlerinin sağlanması istendi.

Odaların mali disiplinleri hakkındaki yönet-
melik ve genel kurul kararlarının uygulanması ve 
mali konulardaki yasal sorumluluklarımız hakkın-
da TDB Genel Saymanı Tolga Beray bir sunum 
yaptı. 

Taleplerimizi unutturmayacağız
TDB Genel Sekreteri Emel Eroğlu Uzer geçtiğimiz 
yıldan itibaren sürdürülen ve belli maddelerinde 
kazanımlar sağlanan “Artık Dişhekimlerinin Sesini 
Duyma Zamanı” başlıklı çözüm önerilerle ilgili 
olarak TBMM nezdindeki girişimlerin bir prog-
ram çerçevesinde devam ettirilmesine yönelik bir 
değerlendirmede bulundu ve Odaların bu konuda 
katkıda bulunmak istemeleri halinde katkılarının 

alınacağını ifade etti.
Konuşmacılardan bazılara Kamuda 

çalışan dişhekimlerinin sorunları-
na daha fazla eğilinmesine dikkat 
çekerek camianın bütün bileşenlerini 
temsil edebiliyor olmanın etki gücü-
müzü artıracağını ifade ettiler.

FDI Dünya Dişhekimliği Kongresi 
hazırlıkları hakkında TDB Genel Baş-
kanı Tarık İşmen çeşitle bilgiler verdi 
ve Oda yöneticilerine Kongrenin ta-
nıtımlarına Oda bölgelerinde destek 
vermeleri yönünde çağrı yaptı. 

Sonuç bildirgesi: 
Sağlıkta reklam kabul edilemez
TDB Berkez Denetleme Kurulu üyesi 
Meltem Çağın Alkan Yıldırım, 

Ankara Dişhekimleri Odası Başkan Vekili Ahu 
Eser Eset, Aydın Dişhekimleri Odası Genel Sek-
reteri Mutlu Sezel ve Diyarbakır Dişhekimleri 
Odası Genel Sekreteri Mustafa Tümerdem’den 
oluşan komisyonun hazırladığı sonuç bildirgesi 
Mustafa Tümerdem tarafından okundu ve çeşit-
li düzeltme önerilerinin yapılmasının ardından 
kabul edildi. 

Sonuç bildirgesinde ertesi gün kutlanacak 19 
Mayıs Atatürk’ü Anma, Gençlik ve Spor Bayra-
mı’na atıf yapılarak mesleğimizin geleceğinin 
ancak ülkemizin laik, demokratik, sosyal bir 
hukuk devleti olarak varlığını korumasıyla müm-
kün olacağı belirtildi. Bildirgede sağlıkta reklam 
konusuna da şu ifadelerle dikkat çekildi: "Sağlıkta 
reklam; hem hekim onurunu zedelemesi hem de 
yanlış bilgilendirme yoluyla halk sağlığını tehdit 
etme riski bakımından kabul edilemez. Sosyal 
medya üzerinden yapılan paylaşımların mevzu-
atımıza ve etik ilkelerimize uygun şekilde yapıl-
ması için çalışmalarımıza devam edilecektir. TDB 
halkımızı ağız ve diş sağlığı konusunda bilimsel 
ve doğru şekilde bilgilendirmeyi her zaman ilke 
edinmiştir."

TDB Hukuk Danışmanı Mustafa Güler de Oda yöneticilerinin mevzuatla ilgili kimi sorularına 
yanıt verdi.

Başkanlar Konseyi toplantısı sonuç bildirgesi Diyarbakır Dişhekimleri 
Odası Genel Sekreteri Mustafa Tümerdem tarafından okundu.
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başkanlar konseyi

Başkanlar Konseyi toplan-
tısını ele alınan konular 
itibariyle değerlendirebilir 
misiniz?
Önemli konular ele alındı, 
farklı illerdeki uygulamaları 
görmek açısından da fayda-
lı oluyor bu toplantılar. 

Reklam, bizim bitmeyen 
bir tartışmamız. Meslektaş-
larımızın bileşimi gençleş-
tikçe reklam eğilimleri artı-
yor gibi görünüyor. İnternet 
ve sosyal medyaya doğan 
bir kuşağın meslek hayatına 
dahil olmasıyla birlikte bu 
eğilimler de artıyor ama 
sağlıkta reklamın doğru 
olmadığını ve kısıtlayıcı 
önlemlerin olması gerek-
tiğini düşünüyorum. Bazı 
yaptırımlar gerekiyor yoksa 
bunu daha kolay kullanabi-
len büyük sermayeyle başa 

çıkamayacağız.
Muayenehanede dişhe-

kimi istihdam edilmesine 
ilişkin örnek sözleşme de 
gündeme geldi. Çalıştıran 
hekim açısından şartların 
biraz ağır olduğunu düşü-
nüyorum ama bu nihaye-
tinde bir örnek sözleşme; 
herkes kendi şartlarına göre 
revize edebilir. 

Fakülte kontenjanlarının 
azaltılmasına yönelik ola-
rak neler yapılabilir?
Bu sorunun bir parçası da 
yurtdışından gelen öğren-
cilere çok fazla kontenjan 
ayrılması. Bu konuyu dile 
getirdiğim bir konuşmam-
dan sonra yabancı uyruklu 
öğrenciler tepki gösterdi, 
Türkiye'den de dışarıya 
öğrenciler gidiyor diye ama 

Türkiye'den bir çocuğun 
giremediği okula yurt 
dışından gelenlerin daha 
kolay şartlarla girebiliyor 
olması adil değil. Şartları 
eşitleseler bu kontenjan-
ları dolduramazlar zaten. 
Kendi ülkemizin gençlerine 
iş imkanı sağlayamazken 
yabancı öğrencilere de kon-
tenjan verip işsizliği iyice 
artırmanın anlamlı olmadı-
ğını düşünüyorum. 

Diğer taraftan, mezun 
sayısının katlanarak artması 
poliklinik sayısının da hızla 
artmasına yol açıyor. Dişhe-
kimi olmayan kişilerin açtığı 
polikliniklerde yoğun bir 
sirkülasyon var. Yeni mezun 
olan binlerce genç çalışa-
cak bir yer arıyor elbette. 
Kontenjanların bir an önce 
sınırlanması en mantıklı çö-

züm olacak gibi görünüyor. 

Dişhekimi sayısının hızla 
artması reel gelirleri nasıl 
etkiliyor?
Meslekte belli bir seneyi 
tamamlamış dişhekimleri 
bu süreçten daha az etkile-
niyor ama gençler için daha 
zor. Zaten reklama ya da 
bazı etik dışı yollara başvur-
ma eğilimi biraz da bu zorlu 
koşullardan kaynaklanıyor. 
Ülkedeki ekonomik kriz de 
buna eklenince özellikle yıl-
başından bu yana ağız diş 
sağlığı talebinde bir geri-
leme görüyoruz. Durumun 
daha kötüye gitmemesi için  
kontenjanların azaltılması 
gerekiyor.

Samsun Dişhekimleri Odası Başkanı 
Övgü Tunçdemir Eyüboğlu:

Kontenjanlar bir an önce 
sınırlandırılmalı

Diyarbakır Dişhekimleri Odası Başkanı Ali İhsan Güney:

TDB'nin örnek sözleşme 
hazırlamasını anlamlı buluyorum
Oda Başkanlığına yeni seçil-
diniz, öncelikle hayırlı olsun. 
Toplantıya ilişkin değerlen-
dirmelerinizi alabilir miyiz?
Teşekkürler. Muayenehane-
de dişhekimi istihdamının 
önünün açılması güzel bir 
gelişme. Benim TDB Merkez  
Yönetim Kurulu'nda görev 
aldığım dönemde de bu 
gündemdeydi, nihayet 
geçirilmesi yerinde oldu. 
Hem istihdam açısından 
hem de muayenehanelerde 
usta-çırak ilişkisi tarzında bir 
ilişkinin gelişmesi, muayene-

hane sahibi emekli oldu-
ğunda oturmuş bir sistemin 
yanında çalışan dişhekimine 
devredilebilmesi anlamında 
olumlu bir gelişme. TDB'nin 
buna ilişkin örnek sözleşme 
hazırlaması da çok doğru; 
istihdam edilecek çoğunlukla 
yeni mezun dişhekimlerinin 
haklarını korumaya yönelik 
anlamlı bir çalışma.

Tanıtım yönetmeliğine 
ilişkin eleştirileri nasıl 
değerlendiriyorsunuz?
Zamanın ruhu diye bir şey 

var. Her genel kurul dönemi-
nin ardından Oda yöneti-
cilerinin artan bir oranının 
reklama sıcak bakanlardan 
oluşmaya başladığını göz-
lemliyoruz. 

Diğer taraftan özellikle 
yeni nesil sosyal medyada 
yaşıyor, her şeyi orada payla-
şıyor. Bazısının yaptığının suç 
olduğundan bile haberi yok. 
TDB'nin bence bu konuda 
yapması gereken, reklam ile 
tanıtımı ayrıştırma anlamında 
çerçeveyi kendisi çizerek Sağ-
lık Bakanlığı'na önermesi. 

Daha zamanın ruhuna uy-
gun bir düzenleme yapılabi-
lir, bazı noktalar esnetilebilir 
ama bunun çerçevesinin TDB 
tarafından çizilmesi lazım. 
Yarın bu Yönetmelikleri hazır-
layanlar da sosyal medya ku-
şağından insanlar olduğunda 
yönetmeliklerle de engelle-
nemeyecek. O yüzden bazı 
esnetmelerin yapılabileceğini 
düşünüyorum.
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Oda Başkanlığına yeni 
seçildiniz, öncelikle hayırlı 
olsun. Toplantıya ilişkin 
değerlendirmelerinizi 
alabilir miyiz?
Teşekkürler. Oda olarak 
da yeni bir Odayız. İkinci 
genel kurulumuzu yap-
tık. Ben kurucu Yönetim 
Kurulu'nda da yer almıştım. 
Giresin ve Ordu illerindeki 
dişhekimlerini kapsıyoruz. 
Odamız daha yeni topar-
lanıyor. Kuruluş aşaması 
biraz meşakkatli tabii. Yer 
bulunmasından personel 
eğitimine kadar birçok iş 
var. Oda yöneticilerinin de 
bu tecrübeleri edinmesi 
zaman alıyor. 

Muayenehanede dişhe-
kimi istihdamına ilişkin ha-

zırlanan örnek sözleşmeye 
ilişkin düzeltme önerileri-
miz oldu, sağolsunlar kabul 
edildi ve sonuç itibariyle 
güzel bir metin oluştu. 

Tanıtım yönetmeliğine 
ilişkin tartışmaları nasıl 
değerlendiriyorsunuz?
Reklam ve tanıtım meselesi 
yıllardır tartışılıyor, pek me-
safe alınamadı bu konuda. 
Artık global bir dünyada 
yaşıyoruz, Türkiye'de veya 
Almanya'da olmamız çok 
farketmiyor. Özellikle tu-
rizmden beslenen illerdeki 
meslektaşlarımızın tanıtım 
konusunda daha fazla es-
neklik istemelerini anlaya-
biliyorum.

Sağlıkta reklam olmamalı, 

buna katılıyorum. Ama 
reklam niteliğiyle tanıtım 
niteliğinin birbirinden kesin 
çizgilerle ayrıştırılmasına ih-
tiyacımız var. Bunu TDB ola-
rak biz belirlemeliyiz, Sağlık 
Bakanlığı'na sunmalıyız 
ve bu çizgiyi ihlal edenleri 
ancak cezalandırma yoluna 
gitmeliyiz. Cezalandırma 
mercii de Ticaret Bakanlığı 
olmamalı. Reklam cezalan-
dırılacaksa ticari rekabetin 
ihlalinden değil etik ihlali 
nedeniyle cezalandırılmalı.

Bu konuda esneme büyük 
sermayeye serbestlik 
kazandırmaz mı?
Onlar zaten kendi çaplarına 
göre küçük kalan cezaları 
rahatlıkla ödeyip yollarına 

devam edebiliyorlar. Özel 
üniversiteler bile reklam 
yapıyor. Muayenehaneler 
ve daha küçük kuruluşlar 
ise kendileri açısından ciddi 
yaptırımlarla karşı karşıya 
kalıyor. 

Bir de kamuda çalışan 
meslektaşlarımıza değin-
mek istiyorum. Meslek 
örgütü olarak bu meslek-
taşlarımızı da kapsamamız 
lazım. Oda üyeliğini tüm 
dişhekimleri için cazip hale 
getirmeliyiz. Bunun için ya-
pabiliyorsak sosyal imkan-
lar oluşturmalıyız. TDB üye 
kartının bir avantaj kartı 
haline gelmesi gerekiyor. 

Ordu Dişhekimleri Odası Başkanı 
Rana Oral:

Reklam ile tanıtımın ayrımını 
kesin çizgilerle belirlemeliyiz

Afyonkarahisar Dişhekimleri Odası Başkanı Muammer Şişik:

Yeni Oda kurulmasının 
heyecanı var meslektaşlarımızda

Oda olarak yakın zaman-
da faaliyete geçtiniz, ön-
celikle başarılar diliyoruz. 
Kuruluş sürecinizden biraz 
bahseder misiniz?
Teşekkürler. 22 Kasım 2023 
itibariyle kuruluşumuz 
tamamlandı. Daha önce 
Uşak Dişhekimleri Odası'na 
bağlıydık. TDB kurucu Başkan 
olarak beni atadı. Beş kişilik 
bir ekiple Oda'yı kurduk. 
Ocak ayında ilk Genel 
Kurulumuzu yaptık. Geçtiği-
miz Nisan ayında da tekrar 
Genel Kurulumuzu yaparak 
aynı ekiple yönetim görevini 
üstlendik. 

Uşak'a bağlıyken de ben 

Uşak Dişhekimleri Odası 
Başkan Vekili ve Afyon il tem-
silycisiydim. Odaya çok uzak 
değildik yani ama etkinlikler 
çoğunlukla Uşak'ta olduğu 
için katılımımız zor oluyordu. 
Sayımız uzun zamandır Oda 
kurmak için yeterliydi. 125 
üyeyle kurduk Odamızı, şu 
anda da 162 üyemiz var. 

Yeni Oda kurulması-
nın heyecanı var şu anda 
Afyon'da. Meslektaşlarımız-
dan sosyal-bilimsel etkinlik 
talepleri geliyor sürekli. Bizim 
ilk amacımız da meslektaş-
larımız arasındaki ilişkileri 
güçlendirmek.

Toplantısı gündemine 
dönersek; tanıtım 
yönetmeliğine ilişkin 
tartışmaları nasıl 
değerlendiriyorsunuz?
Şahsen reklam yasağına kar-
şıyım ama mevcut Yönetme-
likte yasaklanmış durumda. 
Talep oluşturacak şekilde ya 
da değil tartışmasından ba-
ğımsız olarak reklam yasak. 
Çağımız artık sosyal medya 
çağı, herkes her şeyi sosyal 
medya üzerinden tanıyor. 
Daha önceden konu komşu 
tavsiye ederdi hekimi ama 
şimdi başka bir çağdayız, 
insanlar bütün ihtiyaçlarını 
sosyal medyadan araştırıyor. 

Bu konuda esneme büyük 
sermayeye serbestlik 
kazandırmaz mı?
Şu anda büyük kuruluşlar 
zaten reklam yapabili-
yor; cezası neyse veririm 
reklamımı yaparım diyor 
ve buna engel olamıyoruz. 
Madem büyükleri engelle-
yemiyoruz o zaman küçük-
leri de serbest bırakalım, 
gücüne göre reklamını 
yapsın. 
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Oda Başkanlığına yeni seçil-
diniz, öncelikle hayırlı olsun. 
Toplantıya ilişkin değerlen-
dirmelerinizi alabilir miyiz?
Teşekkürler, geçen dönem 
Genel Sekreter olarak  görev 
yapıyordum, geçen ay 
yaptığımız Genel Kurul'da 
Başkanlığa seçildim. 

Hepsi birbirinden önemli 
gündem maddelerimiz 
vardı. Tanıtım konusunda 
teknolojinin geldiği aşa-
mayı yadsıyamıyoruz artık. 
Sosyal medyayı çok daha 
fazla kullanıyoruz artık ama 

bu herkesin her istediği-
ni paylaşması anlamına 
gelmiyor. Bizim TDB olarak 
belirlediğimiz sınırlar çerçe-
vesinde ilerlemesi gerekti-
ğini düşünüyorum. 

Uşak'ta henüz bu Yönet-
meliğin uygulanmasıyla 
ilgili ciddi sorunlar yaşama-
dık. Sağlık Müdürlüğünde 
reklam komisyonu çok aktif 
çalışmıyor, henüz toplantı-
sına çağrılmadık. Özellikle 
sponsorlu paylaşımlara 
kesinlikle karşıyız, onların 
takibini yapacağız. Merkez 

Yönetim Kurulu'muzla bu 
konularda hemfikiriz.

Dişhekimi sayısındaki ani 
artış sizi nasıl etkiledi?
Uşak'taki en büyük sorun-
lardan biri bu. Dişhekimliği 
Fakültemiz de var, tıp fakül-
tesinden önce açıldı hem 
de; herhalde Türkiye'de 
bir ilktir. Fakültenin yoğun 
çalışması serbest çalışanla-
ra olan talebi de olumsuz 
etkiliyor tabii. Üye sayımız 
artıyor tabii ama örneğin 
bir Afyon'daki hızla değil. 

Fakültenin talebin önemli 
bir bölümünü karşılaması 
nedeniyle Uşak serbest 
çalışanlar için o kadar cazip 
değil şimdilik. Sayımız 
arttıkça da dişhekimlerinin 
reel gelirleri düşüyor tabii.

Kamuda çalışan çok sa-
yıda dişhekimi var, ben de 
bunlardan biriyim. Kamuda 
çalışanları Odaya dahil ede-
bilecek çalışmalar yapmak 
istiyoruz. 

Uşak Dişhekimleri Odası Başkanı Ayşe Özgül Sarıca:

Kamuda çalışanları 
Odaya dahil etmeye çalışacağız

Erzurum Dişhekimleri Odası Başkanı 
Prof.Dr. Cenk Fatih Çanakçı:

Hekim kötü yetişirse 
insanlar canından olur

Oda Başkanlığına yeni 
seçildiniz, öncelikle hayırlı 
olsun. Toplantıya ilişkin 
değerlendirmelerinizi 
alabilir miyiz?
Teşekkürler. Ben Yönetim 
Kurulu'nda ilk kez görev 
alıyorum ama oldukça tec-
rübeli arkadaşlardan kurulu 
bir ekibimiz var.  Toplantıda 
mesleğin sorunlarını ve 
çıkan yeni yönetmeliklerin 
ardından yaşanan gelişme-
leri değerlendirdik. 

Zaman hızla akıyor, artık 
hayatımızda sosyal medya 
denilen bir gerçek var, bunu 
görmezden gelemeyiz. Rek-
lamla ilgili yasal düzenleme-
lerin yapıldığı dönemlerden 
bu yana çok büyük deği-
şiklikler gerçekleşti. Haksız 
rekabete yol açmayacak 

şekilde bazı düzenlemelerin 
yapılması lazım. 

Benim şahsi görüşüm, 
alanımızı çok daraltmayalım; 
büyük büyük kuruluşlar iste-
diği reklamı yapabiliyorken 
dişhekimlerinin bu konuda 
çok sınırlandığı kanaatinde-
yim. Bunların reklam yapma-
sını engelleyecek gücümüz 
yok. Devletin ilgili kurumla-
rının da böyle bir gücü oldu-
ğuna inanmıyorum. Bunlar 
yapılırken dişhekimlerine şu 
fotoğrafı koyamazsın demek 
biraz acımasızlık gibi geliyor 
bana. 

Bu, bizim bölgemizde 
çok yoğun bir sorun değil. 
Coğrafi olarak en geniş Oda 
bölgesine sahibiz. Bağlı olan 
altı ili gezmek istediğimde 
en az 1000 km yol yapmak 

zorundayım. Devletin atadığı 
hekimlerin iki ay sonra kaçtı-
ğı bir bölgede yatırım yapıp 
klinik açmış meslektaşlarımı-
zın çok daha ciddi sorunları 
var.

Fakülte sayısının ve 
kontenjanların hızla 
artması ne gibi sorunlara 
yol açacak sizce?
Bu hız durdurulabilir bir 
hız değil. Bu yıl itibariyle 
frenlenmesi hatta durdurul-
ması gerekiyor ama bu hızda 
mümkün görünmüyor. İkinci 
olarak da altyapımız bu kadar 
dişhekimi yetiştirmeye yeterli 
değil. Anadolu'dakileri bir 
yana bırakın İstanbul'daki 
birçok özel fakülte de buna 
dahil. 

Bakın ben 10 yıllık profe-

sörüm, henüz anabilim dalı 
başkanlığı bile yapmadım. 
Çünkü büyük bir Fakülte-
deyim. Ama benim mezun 
ettiğim öğrencilerden şu 
anda 7-8 tane anabilim dalı 
başkanı var. 

Bizim bölgemizde sadece 
Atatürk Ü.D.F vardı. Erzin-
can'da Binali Yıldırım Ü.D.F. 
açıldı. Şimdi Kars'a açılıyor, 
Iğdır'a, Muş'a, Ağrı'ya açma 
çalışmaları var. Dişhekimliği 
fakültesi açmak edebiyat 
fakültesi açmaya benzemez. 
Edebiyattan mezun etti-
ğin çocuklar kötü yetişirse 
biraz sanattan uzak kalırsın, 
hekimin kötü mezun olursa 
insanlar canından olur.



Oda Başkanlığına yeni 
seçildiniz, öncelikle hayırlı 
olsun. Toplantıya ilişkin 
değerlendirmelerinizi 
alabilir miyiz?
Teşekkürler. Odalarımızın 
genel kurulları sonrası top-
lam 43 odamızla Başkanlar 
Konseyi’mizi tamamladık. 
2024-2026 döneminde oda 
organlarında %54, oda yöne-
tim kurullarında %39 oranın-
da değişimin olmasının genç 
meslektaşlarımızın sayısının 
ve ilgisinin artmasının mes-
lek örgütümüz için olumlu 
olduğunu düşünüyorum.

Muayenehanelerde 
dişhekimi yanında dişhekimi 

çalışmasının önü açılmış-
tı. Başkanlar Konseyi'nde 
muayenehane ruhsat sahibi 
dişhekimiyle çalışan dişhe-
kimi arasında yapılabilecek 
hizmet sözleşmesinin taslak 
metni görüşülerek rehber bir 
sözleşme metni oluşturuldu. 

 Sağlık Hizmetlerinde 
Tanıtım ve Bilgilendirme Faa-
liyetleri Hakkında Yönetmelik 
uygulamalarına ilişkin bölge-
sel olarak farklı yaklaşımlar 
var. Yine bu yönetmelikle 
Uluslararası Sağlık Turizmi 
ve Turistin Sağlığı Hakkın-
da Yönetmelik arasındaki 
çelişkiler görülülyor. Bununla 
ilgili bir komisyon kuruldu ve  

komisyonun Kasım ayında 
yapılacak TDB Genel Kuru-
lu’na kadar çalışma yapması-
na karar verildi. 

“Artık Dişhekimlerinin Se-
sini Duyma Zamanı” başlıklı 
taleplerimizi içeren sorunla-
rımız ve çözüm önerilerinin, 
TBMM nezdindeki girişimle-
rin bir program çerçevesinde 
devam ettirilmesine de karar 
verildi.  

Fakülte kontenjanlarının 
ve dolayısıyla dişhekimi 
sayısının hızla artırılması-
na ilişkin neler yapılabilir?
Ülkemizde 50 bine yaklaşan 
dişhekimi ve 105 dişhekimli-

ği fakültesi bulunuyor. Halen 
eğitim veren 91 fakülteden 
şu anda bile 5 bini aşan sayı-
da dişhekimi mezun oluyor.

İnsan gücü planlaması 
yapılmadan, yeterli öğretim 
üyesi olmayan fakültelerin 
açılması mesleğimizin en bü-
yük sorunu haline gelmiştir.

Mesleğimizin her geçen 
gün giderek artan sorunla-
rına çözüm bulabilmek ve 
hedeflerimizi gerçekleştire-
bilmek için birlik olmalıyız.
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Oda olarak yakın zaman-
da faaliyete geçtiniz, ön-
celikle başarılar diliyoruz. 
Kuruluş sürecinizden biraz 
bahseder misiniz?
Teşekkürler. Daha önce 
Sivas Dişhekimleri Odası'na 
bağlıydık, ben de Çorum 
il temsilcisiydim. Bizim 
önceki Odamızdan hiçbir 
memnuniyetsizliğimiz 
yoktu. Sorunumuz tamamen 
mesafenin uzak olmasından 
kaynaklanıyordu. Bir grup 
meslektaşımız imza toplayıp 
ayrılması yönünde girişimde 
bulunmuş. 

Ben bunun için erken 
olduğunu düşünüyordum. 
Maddi olarak zorlanacağımız 
belliydi. Ama dilekçe gidince 
temsilci de ben olduğum için 

Kurucu Başkan olarak ben 
atandım. Aslında Yozgat'ı da 
bünyemize katsak daha iyi 
olur diye düşündük ama ta-
lep böyle iletildiği için sadece 
Çorum'daki dişhekimlerini 
kapsayacak şekilde kurmak 
durumunda kaldık. 

Çalışmaları yaptık, 106 
üyeyle Odamızı kurduk, 90 
gün içinde genel kurul topla-
mamız gerekiyordu. Yapılan 
genel kurulda bizi göreve ge-
tirdi meslektaşlarımız. Nisan 
ayında yapılan Olağan Genel 
Kurul'da da yine seçilerek 
göreve devam ediyoruz. 

Fakat az sayıda üyeyle Oda 
kurulmasının dezavantajla-
rını yaşıyoruz tabii. Toplanan 
aidat bir Oda binası tutmaya 
bile yetmiyor. Yarı zamanlı bir 

çalışan istihdam ettik, kendi 
muayenehanemin bir odasını 
tahsis ettim, şimdilik bu şekil-
de idare ediyoruz.

Dediğim gibi Sivas 
Dişhekimleri Odası'ndan 
memnunduk, hala da kuruluş 
aşamasında bize destek 
olmaya devam ediyorlar. 

Tanıtım yönetmeliğine 
ilişkin eleştirileri nasıl 
değerlendiriyorsunuz?
Reklam yasağı konusunda 
kural neyse onun uygulan-
ması gerektiğini düşünüyo-
rum. Hepimiz meslektaşız, 
reklam yasağını ihlal eden 
arkadaşlarımız belki yaptık-
larının reklama girdiğinin 
farkında değiller ama haksız 
rekabete yol açan bir durum 

bu. Büyük sermaye kuru-
luşlarının yaptığı bundan 
biraz farklı; onlar bunun için 
özel bir çalışma yapıyorlar, 
bütçeler ayırıyorlar vs. 

Reklam konusunda 
meslektaşlarımız Oda 
yönetimlerinin bu konuda 
neden hassas davrandığını 
da pek anlayamıyorlar. 
Çorum'da bir dönem bu 
ihlaller yoğunlaşmıştı. 
30'a yakın meslektaşımız 
benzer sebeplerle ceza aldı 
ama sonrasında çok yoğun 
olarak yaşamadık reklam 
sorununu. 

Çorum Dişhekimleri Odası Başkanı Ali Hasdemir:

Az üyeyle Oda kurulmasının 
dezavantajlarını yaşıyoruz

Manisa Dişhekimleri Odası Başkanı Mustafa Çetin:

Yeni fakülteler mesleğin 
en büyük sorunu haline geldi



katılımcılara en iyi deneyimi 
sunmak için teknik donanım ve 
altyapı çalışmalarını tamamla-
dık.

Fuarın Dünya Dişhekimliği 
Kongresi kapsamında olması katılımcı 
firmaların çeşitliliğini nasıl etkiledi?
Dünya Dişhekimliği Kongresi'nin global bir etkin-
lik olması, fuara katılan firma çeşitliliğini önemli 
ölçüde artırdı. Dünyanın dört bir yanından dental 

teknolojiler, malzeme-
ler ve hizmetler sunan 
firmalar fuara katılmak 
için başvuruda bulundu. 
Bu çeşitlilik, dişhekim-
leri ve sektör profesyo-
nelleri için benzersiz bir 
fırsat yaratarak, en yeni 
ürün ve teknolojilere 
erişim imkanı sundu.

Firmaların fuara ilgisi 
nasıl?
Firmaların fuara ilgisi 
oldukça yüksek. Hem 
yerel hem de uluslara-
rası firmalar, Dünya 
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12-15 Eylül 2024 tarihlerinde Türk Dişhekimleri Birliği'nin organizasyonuyla İstanbul'da yapılacak FDI 2024 
Dünya Dişhekimliği Kongresi hazırlıklarıyla ilgili olarak Fuar Komitesi sorumlusu Dr. Uğur Ergin, Teknik Komite 
sorumlusu Prof.Dr. Mehmet Ali Erdem ve Halkla İlişkiler Komitesi sorumlusu Derya Öznam'dan bilgi aldık. 
Fuar Komitesi sorumlusu Dr. Uğur Ergin 2013'te 16 bin olan fuar katılımcısı sayısının bu yıl 25 bine çıkmasını 
beklediklerini söylüyor.

FDI 2024 İstanbul'da

önemliönemli

bu fuarda'bu fuarda'
firmalarıfirmaları
bütünbütün
'Dünyanın'Dünyanın

Dünya Dişhekimliği Kongresi 
fuarıyla ilgili olarak bugüne 
kadar yaptığınız çalışmaların 
bir özetini alabilir miyiz?
Dünya Dişhekimliği Kongresi 
fuarı için hazırlıklarımıza geçtiği-
miz yıl başladık. İlk olarak yerel ve uluslararası ka-
tılımcı firmalarla iletişime geçtik, alan planlama-
ları yaptık ve lojistik detayları belirledik. Kongre 
süresince en iyi deneyimi sunabilmek adına ICC ve 
Lütfi Kırdar Kongre Merkezi'nde gerçekleştirilecek 
etkinliklerin organi-
zasyonu ve entegras-
yonu üzerinde titizlikle 
çalıştık. 

Teknolojik altyapı, 
güvenlik önlemleri ve 
ziyaretçi rehberliği 
gibi detayları özenle 
planladık. Ayrıca, fuar 
katılımcılarının en yeni 
teknolojileri ve ürünleri 
deneyimleyebilmesi için 
özel sunum alanları ve 
workshoplar organize 
ettik. 10 bin m2den 
büyük bir alanda ger-
çekleştirilecek fuarda ➔

2013'teki fuardan farklı olarak bu yıl Lütfi Kırdar Kongre Merkezi'nin 
fuar alanı da kullanılarak toplam 9 bin m2 stand alanına ulaşılacak.
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Dişhekimliği Kongresi'nin sağladığı geniş ağ ve 
prestij nedeniyle bu fuarda yer almak istiyor. Katı-
lım taleplerindeki yoğunluk, bu ilginin bir göster-
gesi. Katılımcı firmalar, kongre boyunca ürünlerini 
geniş bir kitleye tanıtma ve yeni iş birlikleri kurma 
fırsatını çok değerli buluyor.

Bu yıl hem ICC’nin hem de Lütfi Kırdar Kongre 
Merkezi’nin fuar alanları kullanılacak galiba. 
Bunun sebebi neydi? Alanlar arasında geçiş 
nasıl sağlanıyor?
Evet, bu yıl iki büyük kongre 
merkezi kullanıyoruz. Bunun ne-
deni, katılımcı sayısının yüksek 
olması. 2013 yılında düzenlenen 
FDI İstanbul Kongresi'ne 16 
binin üzerinde bir katılım oldu. 
FDI 2024 İstanbul’da bu rakam 
25 binin üzerine çıkacak. 

Hem bilimsel program hem de 
fuar için çok daha büyük alanlara 
ihtiyaç duyduk. Her iki alanın da 
kullanılması, katılımcıların ve ziyaretçilerin daha 
rahat hareket edebilmesi ve etkinliklerin daha 
geniş bir alanda gerçekleştirilmesi için gerekliydi. 

Alanlar arasında geçiş, ICC’nin B4-D alanından 
sağlanacak. Yönlendirme tabelaları ve rehberlik 
hizmetleriyle geçişler kolaylaştırılacak. Hem ICC 
hem de Lütfi Kırdar Kongre Merkezi’ne hem üst 
hem de alt kapılarından giriş yapılabilecek.

Kongre katılımcısı olmayanlar da fuarı 
gezebilecek mi?
Evet, kongre katılımcısı olmayanlar da ücretsiz 

olarak fuarı gezebilecekler. Bunun için özel ziya-
retçi giriş kartları düzenledik. Fuar, dişhekimliği 
sektörüne ilgi duyan tüm profesyoneller ve öğren-
cilere açık olacak.

Dişhekimlerinin Kongre sırasında fuar alanına 
daha fazla vakit ayırması için planladığınız 
etkinlikler var mı?
Dişhekimlerinin fuar alanına daha fazla vakit 
ayırabilmesi için çeşitli etkinlikler planladık. Özel 

ürün lansmanları, interaktif 
workshoplar, seminerler ve 
networking etkinlikleri düzen-
liyoruz. Çay kahve molaları, 
yemek aralarında ziyaretçiler 
standları gezip yeni ürünler 
hakkında bilgi alabilecek. 

Ayrıca bu yıl fuarın kongre-
nin bilimsel programı bittikten 
sonra da bir süre açık kalma-
sını planlıyoruz. Bu sayede 
bilimsel etkinliklerden çıkan 

meslektaşlarımız fuara daha çok vakit ayırabile-
cek.

Meslektaşlarımıza bir çağrınız olacak mı?
Değerli meslektaşlarımız, Dünya Dişhekimliği 
Kongresi ve fuarı, mesleğimizdeki en son yenilik-
leri ve gelişmeleri takip edebilmeniz için büyük 
bir fırsat. Sizleri, hem kongreye katılmaya hem de 
fuarı ziyaret ederek sektörün önde gelen firmaları-
nın sunduğu yenilikleri keşfetmeye davet ediyoruz. 
Bu büyük buluşmada sizlerle bir arada olmaktan 
büyük mutluluk duyacağız.

'Bu yıl iki büyük kongre merkezi 
kullanıyoruz. Bunun nedeni, katılımcı 
sayısının yüksek olması. 2013 yılında 

düzenlenen FDI İstanbul Kongresi'ne 16 
binin üzerinde bir katılım oldu. FDI 2024 

İstanbul’da bu rakam 25 binin 
üzerine çıkacak.'

FDI Dünya Dişhekimliği Kongresi ve paralelinde yapılan fuar her yıl Eylül ayında dünyanın her yanından binlerce dişhekimi için 
bir çekim merkezi oluyor.



Halkla İlişkiler Komitesi olarak FDI Kongresinde 
görev tanımınız nedir, neler yapıyorsunuz?
Halkla ilişkiler komitesi FDI Kongresinin tanıtı-
mıyla alakalı yapılabilecekleri planlar, kurgular 
ve hayata geçirir. Reklam, tanıtım, pazarlama, 
propaganda faaliyetlerini yürütür. Aslında bir nevi 
iletişimi sağlar diyebiliriz.

Basında kongrenin yer alması, sosyal medya, mail 
ve sms planlamaları, basın bülteni, video, broşür, 
rool up, flyer gibi tanıtım 
materyallerinin hazırlanma-
sı, dişhekimlerine neden FDI 
Kongresine gelmeleri gerektiği-
nin hissettirilmesinde rol alan 
bir komitedir. 

FDI Kongresinin görünür-
lüğünü artırmayı hedefliyoruz 
ve bu doğrultuda çalışıyoruz. 
Aslında 'halkla ilişkiler' yaptı-
ğımız ya da kullandığımız bir 
şey değil, ulaşmak istediğimiz 
bir olgu. Hedefimiz Kongre-
mizin tanıtımını en iyi şekilde 
yaparak, maksimum katılımla 
muhteşem bir kongre yapmak.

Şimdiye kadar da bu doğrul-
tuda çeşitli çalışmalar yaptık. 
Kongre web sitemiz hazırlandı. 
TDB üzerinden meslektaşları-
mıza toplu sms ve mailler atıldı.

TDB üzerinden yabancı 
birliklere, 2013 yılındaki FDI 
Kongresine katılanlara, fakül-
telere, Odalara mail ve sms'ler 
atıldı.

Sosyal medya iletilerinin yoğun olduğunu 
görüyoruz...
Evet, sosyal medya hesaplarımızı çok aktif kullanı-
yoruz. Profesyonel bir firmayla çalışıyoruz. Ayrıca 
genç dişhekimi ve dişhekimliği öğrencilerinden 
oluşan bir sosyal medya grubumuz var. Burada da 
yaratıcı video ve görseller hazırlayarak kullanıyoruz.

Yurt içi ve yurt dışı kongreler ve eğitim faaliyetle-
rinde kullanılmak üzere Kongrenin reklam ve tanı-

tımını sağlayacak materyal-
leri hazırlayarak ilgili yer ve 
kişilere ulaştırdık. Yine bu 
doğrultuda sunum yapacak 
hocalarımıza sunumlarında 
kullanılmak üzere video 
ve banner gönderdik. Idex 
İstanbul fuarında stant 
açarak hem tanıtım hem de 
indirimli kayıt yapıldı.

Bu yıl ayrıca bir 
Basın Yayın Komitesi 
oluşturulmamış sanırız. Bu 
kapsamdaki çalışmalar da 
sizin sorumluluğunuza mı 
dahil?
Evet basın yayınla da biz 
ilgileniyoruz. Kongrenin 
basında duyurulması çalış-
malarını da biz yürüteceğiz. 
ilerleyen günlerde basın 
toplantıları yapılacak, duyu-
rular hazırlanacak. TDB ve 
Kongre Başkanımız Tarık İş-
men'le röportaj yapılacak.
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Sosyal medya tanıtımlarında İstanbul'un turistik cazibe-
sini yansıtan görsel ve videolara da sıklıkla yer veriliyor.

'Rekor'Rekor
kırmayıkırmayı

hedefliyoruz'hedefliyoruz'

FDI 2024 Dünya Dişhekimliği Kongresi 
Halkla İlişkiler Komitesi sorumlusu 
Derya Öznam:

➔
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Dünya Dişhekimliği Kongresi olması medyada daha fazla yer 
bulması için bir avantaj oluşturuyor mu? 
Tabii ki. Tüm dünya dişhekimleri ve global sektör firmalarını 
kapsayan çok büyük bir Kongre. Meslektaşlarımıza katacağı vizyon, 
inkar edilemez. İşte burada akla bir soru geliyor, neden FDI?

FDI kongreleri hakkında biraz bilgi verecek olursak; dişhekimliği 
uygulamalarında etik ve deontolojik değerlerin korunması, mezu-
niyet sonrası eğitimin desteklenmesi için her yıl farklı ülkelerde 
düzenleniyor.

Dişhekimlerinin dünyaca ünlü hocalardan eğitim alması, sunum 
dinlemesi, dünyanın dört bir yanından gelen meslektaşlarıyla 
buluşup endüstriyel ve teknolojik gelişmelerden haberdar olması, 
global firmalarla karşılaşıp, yeni alet ve malzemeleri tanıması için 

mükemmel bir ortamdır. 
FDI  Mesleki birlikleri destekleyerek, dişhe-

kimlerinin haklarını korur ve savunur. Ağız ve 
diş sağlığı politikalarını değerlendirir ve top-
lum ağız diş sağlığını korumak ve geliştirmek 
için çalışmalar yapar.

    
Bu kapsamda toplumun ağız diş sağlığı 
sorunlarını da bilince çıkarmaya yönelik 
çalışmalarınız olacak mı?
Evet FDI'ın en önemli amaçlarından biri top-
lum ağız diş sağlığı politikalarının gelişmesini 
sağlamak ve bu bağlamda destekleyici çalışma-
lar yapmak. FDI'ın bu platformda mesleğimi-
zin çatısı rolü oynadığını söylemek çok yanlış 
olmaz sanırım. Biz de bu misyonla bu süreçte 
elimizden geleni yapacak toplumun bilincini 

artırmak için çalışacağız. Şehirdeki bilboardlar, köprüler, modyo tv, 
basın gibi bütün tanıtım araçlarını kullanmayı hedefliyoruz.

Meslektaşlarımıza bir çağrınız var mı?
Meslektaşlarımıza çağrım bu Kongreye gelmeleri ve bu deneyimi 
yaşamaları yönünde olabilir. FDI Kongresi hem kendilerine hem 
de mesleklerine büyük katkı sağlayacak bir organizasyon. 2013'ten 
sonra tekrar İstanbul'da olması büyük şans. Kaçırmamalarını öne-
riyorum. 

Kongreye az kaldı. Şimdiden ciddi bir katılım var. Tabii ki 
katılımcı sayımızın daha da artarak rekora gitmesini, maksimum 
katılımla harika bir Kongreye imza atmayı istiyoruz. Kongre'de 
görüşmek üzere...

'FDI Kongresi 
meslektaşlarımızın 

hem kendilerine 
hem de 

mesleklerine 
büyük katkı 

sağlayacak bir 
organizasyon. 
2013'ten sonra 

tekrar İstanbul'da 
olması büyük 

şans..'

Sosyal medyada 
belli aralıklarla 
yapılan paylaşımlar 
dişhekimlerine FDI 
Kongresi'ni hatırlatmanın 
yanı sıra program 
hakkında bilgilerin 
aktarılmasını da sağlıyor.
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'İki büyük 'İki büyük 
merkezdemerkezde

birbir
kongre'kongre'

devdev
Teknik Komite olarak bugüne kadar yaptığınız 
çalışmaları özetler misiniz?
Teknik Komite olarak ICC ve Lütfi Kırdar Kongre 
merkezlerine giderek alan çalışması gerçekleştir-
dik. Konuşmaların yapılacağı ana salonları, sözlü 
sunumların gerçekleştirileceği küçük salonları, kurs 
odalarını, fuar alanını gezerek teknik ekipten bilgi 
aldık ve olası problemleri görüştük. ICC ve Lütfi 
Kırdar Kongre Merkezi arasındaki geçişin daha ra-
hat sağlanabilmesi adına çalışmalar gerçekleştirdik. 

Teknik Komite olarak organizasyonda nelerden 
sorumlusunuz? 
Teknik komite olarak Kongre esnasında oldukça 
aktif çalışmak durumunda olacağız. Asıl görevimiz 
organizasyon alanındaki teknik donanımın kontro-
lünü sağlamak olarak özetlenebilir. Kongre esnasın-
da teknik malzemeleri kullanan personeli eğitmek 
ve teknik elemanlarla kullanıcıların iletişimini 
sağlamakla yükümlüyüz. 

Konuşmacı ve oturum başkanlarının sunumla-
ra hazırlanırken ve sunum esnasında yanlarında 
bulunarak ihtiyaçlarını temin edeceğiz. Oturumlar 
öncesinde konuşmacı ve oturum başkanlarının 
ihtiyaçlarını (su, mikrofon, 
ışıklı gösterici, kağıt, kalem vb.) 
zamanında temin etmiş olmak 
önceliğimiz olacak. 

Simültane tercüme sistemi-
nin düzgün işleyişi, salonların 
düzgün şekilde havalandırılması 
ve sıcaklıkların ayarlanması da 
bizim sorumluluğumuzda. Yine 
aynı şekilde standların, etkinlik 
ve sergi salonlarının internet alt 
yapısı, görüntü ve ses sitemleri 
gibi teknik donanımı teknik 
komitenin sorumluluğunda. 

Etkinlik alanındaki pankart, afiş gibi malzeme-
lerin zamanında asılıp toplanmasını da biz denet-
leyeceğiz. Kongre sonundaki görevimiz ise arşiv 
işlemlerini gerçekleştirmek olacak. 

ICC ve Lütfi Kırdar Kongre Merkezlerinin birlikte 
kullanılacak olması Komite olarak sizin iş yükü-
nüzü artıracak mı?
Evet, iki farklı alanın kullanılacak olması Teknik 
Komite'yi doğrudan etkileyen bir durum oldu. 
Ancak Kongre alanında önceden yaptığımız alan 
çalışması sayesinde kontrolü olabildiğince sağlama-
ya çalışacağız. Kendi aramızda ve teknik ekiple ge-
rekli iletişimi sağlamak adına önlemlerimizi aldık. 
Kongrenin bu denli büyük ve kapsamlı oluşu bizleri 
oldukça sevindiriyor ancak iş yükümüzün artacağını 
da öngörebiliyoruz.

Meslektaşlarımıza mesajınız? 
Bu seneki FDI kongresinin ülkemizde yapılacak 
olması oldukça sevindirici. Tüm komitelerdeki 
arkadaşlarım ve ben oldukça heyecanlıyız. 2013 
yılında Türk Dişhekimleri Birliği’nin ev sahipliğinde 
İstanbul’da ilk kez yapılan FDI Kongresi'ne 16 bin 

197 kişi katılmıştı ve bir rekora 
imza atılmıştı. 

Bu kongre dünyanın dört bir 
yanından katılacak olan dişhekim-
lerini, akademisyenleri, dişhekim-
liği öğrencilerini, dental firmaları 
buluşturacak. Bu sebeple oldukça 
yoğun, bilgilendirici ve keyif-
li geçeceğine emin olduğumuz 
Kongreye katılımlarınızı önemsi-
yoruz. Ekip arkadaşlarım ve ben 
Kongrenin sorunsuz geçmesi için 
elimizden geleni yapacağız. 12-15 
Eylül’de görüşmek üzere.

Teknik Komite simultane çeviri sistemi de dahil 
olmak üzere özellikle Kongre anında ihtiyaç 
duyulan tüm teknik destekten sorumlu.

FDI 2024 Dünya Dişhekimliği Kongresi 
Teknik Komite sorumlusu 
Prof.Dr. Mehmet Ali Erdem:



TDB Merkez Yönetim Kurulu'nda Yardımlaşma Fonu'ndan sorumlu olarak görev yapan meslektaşımız Tolga 
Kutal'la geçtiğimiz yıl yaşanan büyük felaketin ardından tekrar gündeme gelen dayanışma olanaklarını 
konuştuk. TDB Yardımlaşma Fonu'nun büyüklüğünün böylesi büyük bir afetin yaralarını sarmak için yetersiz 
olduğunu dile getiren Kutal, yine de afet bölgesinde muayenehaneleri ağır ve orta hasarlı 338 meslektaşımıza 9 
milyon TL'ye yaklaşan destek sağlandığı bilgisini verdi. 

Öncelikle sizi biraz tanıyabilir miyiz?
1971'de babamın yedek subaylık görevi sırasın-
da Erzincan'da doğdum. İlkokulu Tekirdağ'da 
tamamladıktan sonra ortaokul ve liseyi FMV Özel 
Işık Lisesi'nde okudum. 1987'de Marmara Üni-
versitesi Dişhekimliği 
Fakültesi'ne girdim. 
1992'de mezun olduk-
tan sonra 1993-95 yıl-
ları arasında Şırnak'ta 
yedek subay olarak 
askerliğimi tamamla-
dım. 

1995'te Tekirdağ'da 
serbest dişhekimi 
olarak kliniğimi açıp 
çalışmaya başladım. 
1997'de eşim Berrin'le 
evlendim. Bu sene 
dişhekimi olarak mezun 
olup aramıza katılacak 
Alp Kaan adında bir 
oğlum var.

Meslek hayatınızdaki yöneticilik süreci nasıl 
başladı ve gelişti?
Aslında daha okul yıllarımda babamın da uzun 
yıllar Tekirdağ Tabip Odası Başkanlığı yapma-
sından dolayı oda yönetim işlerine aşinaydım. 

Mesleğimin ilk yıllarında 
Tekirdağ, Edirne Dişhe-
kimleri Odası'na bağlıydı. 
Genel kurul için Edir-
ne'ye gidiyorduk. 

1998'de Tekirdağ oda-
mız kuruldu. 2000 yılın-
da yapılan genel kurulda 
Oda Genel Sekreterliği-
ne getirildim. 2002'de 
Başkan seçildim ve altı 
yıl bu görevi sürdürdüm. 
Sonrasında TDB Delegesi 
olarak görev aldım. 

2012'de tekrar Oda 
Başkanlığına seçildim ve 
Nisan 2019'da TDB Mer-

kez Yönetim Kurulu'na 

TDB komisyonları

Kutal, sayıları katlanarak artan mezun dişhekimlerinin işsiz 
kalmasının önüne geçebilmek için yetersiz fakültelerin bir an önce 
kapatılması gerektiğini ifade ediyor.

'Yardımlaşma 
Fonu'muzun 
büyüklüğü 
yetersiz'

TDB Merkez Yönetim Kurulu üyesi Tolga Kutal:

➔
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TDB komisyonları

seçilene kadar bu görevi sürdürdüm. 2021 Temmuz 
ayında yapılan TDB 18. Olağan Genel Kurulu'nda 
tekrar Merkez Yönetim Kurulu'na seçildim ve TDB 
Genel Saymanlığı görevine getirildim. Halen 19. 
dönemde de MYK üyesi olarak görevimi sürdürü-
yorum.

Merkez Yönetim Kurulu’nda Yardımlaşma 
Fonu’ndan sorumlusunuz. Bu fon 
nereden besleniyor ve hangi 
durumlarda harcama yapılabiliyor?
İlk olarak 2000 yılındaki TDB 8. Olağan 
Genel Kurul toplantısında alınan karar-
la, doğal afetlerde zarar gören meslek-
taşlarımıza yönelik olmak üzere, Türk 
Dişhekimleri Birliği'nce bir afet fonu 
oluşturulması kararı alınmıştı. 

Oluşturulan Afet Fonu'na her üyeden 
yıllık aidatlarından ayrı olmak üzere 
2001 yılından itibaren aidat alınmaya 
başlanmış, ancak aidat dışında para alı-
namayacağı gerekçesiyle açılan bir dava 
sonucu 2004'te yapılan TDB 10. Olağan 
Genel Kurulu'nda Türk Dişhekimleri 
Birliği bünyesinde Yardımlaşma Fonu kurulması-
na, fon gelirlerinin bağışlardan ve Odaların aidat 
gelirlerinden TDB’ye gönderilen birlik payının %20
’sinden oluşmasına karar verilmiştir.

TDB 15. Olağan Genel Kurul toplantısında ise 
Odaların üyelerinden tahsil ettikleri üye aidat 
gelirlerinden gönderilen Birlik Payından ayrılan 
Yardımlaşma Fonu oranı % 5 olarak düşürülmüştü. 
Ancak ülkemizin maalesef yaşadığı ve beklenen ko-
şullar nedeniyle 2021'de yapılan 18. Olağan Genel 

Kurulda 1 Ocak 2022 tarihinden itibaren, odaların 
aidat gelirlerinden Birliğe gönderilen Birlik payı-
nın %10’unun Yardımlaşma Fonu’na aktarılması-
na karar verildi.

Yardımlaşma Fonundan Kimler Yararlanabilir?
TDB Yardımlaşma Fonu yönergesine göre; doğal 
afetler, ağır hastalık, terör, kaza, vb. sebeplerle 

mesleğini icra etmesinde büyük zorluk 
ortaya çıkmış dişhekimleri ve dişheki-
minin ölümü sebebiyle acze düşen eşi, 
çocukları ve bakmakla yükümlü olduğu 
anne ve babası yararlanabiliyor.

Geçtiğimiz yıl Maraş merkezli büyük 
bir felaket yaşadık. TDB Yardımlaşma 
Fonu bu afette ne kadar işe yaradı? 
Bir daha böyle büyük felaketler görme-
yiz umarım. Bu felakette TDB olarak 
ayni ve nakdi elimizden geldiğince 
fayda sağlamaya çalıştık. Bu konuda 
sektörümüzün önde gelen firmaları-
na da yaptıkları yardımlar için ayrıca 
müteşekkiriz. 

6 Şubat 2023 tarihinde Kahramanmaraş mer-
kezli depremle yaşanan felaket sonucu ağır ve orta 
hasar zarar gören 338 meslektaşımıza yardım-
laşma fonumuzdan toplam 8.570.000 TL yardım 
yapılmıştır.

Yardımlaşma Fonu'ndan yapılan kişisel 
yardımlarda sınır nedir?
TDB Yardımlaşma Fonu yönergesinin 23. madde-
sine göre her dişhekimi için yapılacak yardım, 

6 Şubat'ta Kahramanmaraş merkezli olarak yaşanan iki büyük depremde yitirdiklerimizin yanı sıra 338 meslektaşımızın kliniklerinde ağır ya da 
orta düzeyde hasar oluştu.

➔

'Büyük felakette TDB 
olarak ayni ve nakdi 
elimizden geldiğince 

fayda sağlamaya 
çalıştık. Bu konuda 

sektörümüzün önde 
gelen firmalarına da 
yaptıkları yardımlar 

için ayrıca
 müteşekkiriz.'
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serbest çalışan dişhekimi aidatının en fazla 20 
katıdır. Bu tutar, günün koşullarına göre Merkez 
Yönetim Kurulu tarafından yeniden belirlenebili-
yor.

2005'ten 27 Mayıs 2024 tarihine kadar 317 mes-
lektaşımıza Yardımlaşma Fonu'muzdan 2.042.731  
TL yardım yapılmıştır. Bu toplam, yardımların 
yapıldığı tarihteki meblağların toplamı olup enf-
lasyondan arındırılmamıştır. 

Poliklinik ve merkezler gibi çoklu çalışma 
birimleri hızla genişliyor. Dişhekimliği 
mesleğinin Türkiye’de sunum şeklinin 
önümüzdeki on yıllarda nasıl gelişeceğini 
öngörüyorsunuz? 
Bu sorunuza cevaben tamamen şahsi fikrimi 
belirtiyorum. Poliklinik ve merkez gibi oluşumlar 
sadece multi disipliner çalışma birimleri olarak 
kurulmalı ve bu yönde hizmet vermelidir, ki ortağı 
ve sahibi sadece dişhekimleri olan kuruluşlar 
bu yönde çalışıyor. Ancak yıllardır dişhekimliği 
alanına girmiş olan meslek dışı sermaye sonucu 
özellikle yeni mezun dişhekimlerimizin emeğini 
sömüren ve hizmeti ticarete dönüştüren, sadece 
para odaklı kuruluşlar mesleğimizin itibarını ve 
geleceğini tehlikeye atıyor.

Tabii ki günün koşullarına karşı gelmemiz müm-
kün görünmüyor. Bu derece hızla artan mezun 
ve dişhekimi sayısı çoklu çalışma birimlerinin de 
çoğalmasına neden oluyor.

Dişhekimliği fakültelerinin ve kontenjanların 
kontrolsüzce artması ne tür sonuçlara yol 
açıyor? 
Niceliğin artması ama niteliğin azalması. Yetersiz 
eğitim kadrosu ve yetersiz eğitim. İlk beş yılda 
verilemeyen eğitimin uzmanlık adı altında veril-
meye çalışılması. Dişhekimi emeğinin ucuzlaması. 
Bu sorunuzun derinine indikçe sorunlar o kadar 

büyüyor ki. Bu sorunun bir an evvel 
çözülmesi için nitelikli ve yeterli 
eğitim verecek fakültelerin kalarak 
diğerlerinin kapatılması ve konten-
janların kısıtlanması gerekiyor.

Uzun yıllardan beri Tekirdağ 
Dişhekimleri Odası ve TDB’de 
çeşitli görevlerde bulundunuz. 
Meslek örgütünde ya da gönüllülük 
esasıyla çalışılan bir sivil toplum 
kuruluşunda görev almak sizin için 
nasıl bir tatmin sağlıyor?
Sizin de belirttiğiniz gibi bu, gönül-
lülük esasına dayanan, hiçbir kar-
şılık beklemeden yapılan ve maddi 
olarak da hiçbir getirisi olmayan bir 
görev. 

Bu görevi yaparken en üzücü şey, 
kalıplaşmış 'TDB veya Odalar bizim için ne yapı-
yor' eleştirisiyle karşı karşıya kalmak. 

Yönetilmesi gereken bir kurum, yapılması 
gereken işler, yeri geldiğinde karşı durulması, ses 
çıkarılması gereken konular var ve bunları biri-
lerinin yapması lazım. Bu meslekten geçimimizi 
sağlıyorsak aldığımızı bir şekilde mesleğimizin 
gelişmesi için hizmet olarak geri vermemiz gerekti-
ğini düşünüyorum. 

Bizlerden sonra gelecek genç arkadaşlara ve genç 
yöneticilere de örgütlü çalışmanın ve birlikteliğin 
birçok kapıyı açacağını ve birçok zorluğun üstesin-
den geleceğini bir kez daha belirtmek isterim.

'Yıllardır dişhekimliği 
alanına girmiş olan 
meslek dışı sermaye 

sonucu özellikle yeni 
mezun dişhekimlerimizin 

emeğini sömüren 
ve hizmeti ticarete 

dönüştüren, sadece 
para odaklı kuruluşlar 
mesleğimizin itibarını 

ve geleceğini tehlikeye 
atıyor.'

Yine 6 Şubat depremlerinin ardından Osmaniye'de bir 
muayenehane.
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yurt dışındaki temsilcilerimiz

Sizi biraz tanıyabilir 
miyiz?
Ankara’da doğdum. İlk, 
orta, lise ve üniversite 
tahsilim, hepsi Ankara’da 
geçti; su katılmamış bir 
Ankaralıyım yani:)

Babam Asım Alkumru-
Türkiye’nin ilk jeologla-
rından biri idi. İTÜ’den 
mezun olduktan sonra 
devlet tarafından doktora 
yapmak üzere ABD’ye 
gönderilmiş, Denver 
eyaletinde doktorasını 
yapmış, döndüğünde Tür-
kiye’ye büyük hizmetleri 
olmuş bir insandı. Keban 
Barajının etüdlerini 
yapmıştı. Tam o sıralarda, 
ben dokuz yaşımdayken 
vefat etti. Fırat üzerinde 
yedi barajdan oluşan ‘7 
Küpeli Gelin’ projesinin 
bütün arazi değerlen-
dirmelerini yapmıştı. 
O barajlardan birine 

Asım Alkumru Barajı adı 
verildi. Böyle bir babanın 
oğlu olmaktan hep gurur 
duydum.

Biz iki kardeşiz, bir ab-
lam var; babam bize hep 
“sizin okumaktan başka, 
yüksek tahsil yapıp haya-
ta karşı dik durmaktan 
başka hiçbir seçeneğimiz 
yok” derdi. Biz de buna 
uygun devam ettik. 

Annem Ankara İs-
met Paşa Kız Enstitüsü 
mezunu bir ev hanımıydı. 
Hayatı boyunca bizi yetiş-

tirmek için elinden geleni 
yaptı.

Mütevazı, tipik bir 
Türk ailesinin çocuğu 
olarak devlet okullarında 
okudum. Orta halli bir 
devlet memuru ailesinde 
yetiştik, büyüdük, hayata 
hazırlandık.

Dişhekimliği tercihi nasıl 
şekillendi?
Aslında hiç aklımda yok-
tu; ablam dişhekimi olma-
yı çok istiyordu, bana ise 
çok itici geliyordu. Benim 

bütün idealim Ankara 
Üniversitesi Siyasal Bilgi-
ler Fakültesi’nde okumak 
ve o dönemin tabiriyle 
hariciyeci olmaktı. Hatta 
benim lise yıllığımda bile 
yazar, ‘geleceğin harici-
yecisine başarılar dileriz’ 
diye. 

Benden üç dört yaş 
büyük bir apartman 
komşumuz vardı. Ankara 
Üniversitesi Dişhekim-
liği Fakültesi’ne girdi. 
Evde protezle ilgili işler 
yaparken ben de yardım 
ediyordum. Çok hoşuma 
gitti yaptığı işler. 
Benim üniversite sına-
vına girdiğim yıl ilk defa 
tercih sistemi çıkmıştı. 
14-15 tercih yapılabili-
yordu. Annem çok ısrar 
etti, ‘Baban senin doktoru 
olmanı isterdi’ diye. Hadi 
dedim annemin gönlü 
olsun, ilk sıraya Ankara 

Kanada Western Üniversitesi Dişhekimliği Fakültesi Protez Bölümü öğretim üyesi meslektaşımız Prof.Dr. Hasan 
Alkumru benzer durumdaki birçok akademisyenin aksine Türkiye’deki kariyeri epey ilerledikten sonra yurt dışını 
tercih etmiş. Prof.Dr. Alkumru’yla kişisel hikayesinden başlayıp Türkiye’den yurt dışına son yıllarda hızlanan 
hekim göçüne kadar birçok başlığı konuştuk. Prof.Dr. Alkumru önlerinde uzun bir yaşam olan gençlerin özgür ve 
laik bir ortamda yaşama heveslerinin anlaşılır olduğunu söyledi ve ekledi:

Klinikte son sınıf öğrencileri ile vaka tartışırken. ➔

Hem 
üzülüyorum 
hem de haklı 
buluyorum

Prof.Dr. Hasan Alkumru:
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Tıp yazdım. İkinci olarak 
komşumuzun mesleği 
dişhekimliği cazip geldi.
Üçüncü tercihim Siyasal 
Bilgiler Fakültesi, dör-
düncüsü de ODTÜ İdari 
Bilimler Fakültesi’ydi. 
Gerisini doldurmadım 
bile ve nihayetinde dişhe-
kimliğini kazandım. 

Sevinç ve üzüntüyü bir 
arada yaşadım. Dişhe-
kimliği fakültesine birinci 
sıradan girmiş olmaktan 
sevinçliydim ama Siyasalı 
avucumun içinden kaçır-
dığım için de üzülüyor-
dum.

Fakülte hayatınız 
boyunca dişhekimliğine 
ısındınız anladığımız 
kadarıyla...
Dişhekimliği fakültesi 
öğrencilerinin büyük 
çoğunluğu eğitim hayatı 
boyunca dişhekimliği 
öğrencisi olmaktan nefret 
eder. Ama ben girdiğim 
ilk günden itibaren çok 
çok severek okudum, çok 
keyif aldım. 

İlaç firması Deva 
Holding tıp, dişhekimliği 
ve eczacılık fakültelerine 
liste birincisi olarak giren 
öğrencilere ayda 500 TL 
burs veriyordu ki bir öğ-
renci için müthiş paraydı 

o zaman. Bu bursu almaya 
hak kazandım. 

Ben o paraları birikti-
rerek her yaz yurt dışı-
na, seyahate, maceraya 
gidiyordum. Çok keyifli 
bir öğrencilik dönemi 
yaşadım. 

Kızılay’da eski 27 Mayıs 
Kız Yurdu vardı, A.Ü. ora-
yı dişhekimliği fakültesi 
klinikleri yapmıştı. Sağlık 
Sokak’ta bir apartman 
kiralayıp orada da temel 
bilimler eğitimini veriyor-
lardı. Tıp fakültesi morfo-
loji binasına gidip orada 
da biyokimya, mikrobi-
yoloji, fizyoloji, anatomi 
gibi dersleri alıyorduk. 
Üçüncü sınıfa geçtiğimiz-
de fakülte Beşevler’deki 
binasına taşındı ve biz de 
orada gerçek anlamda bir 
dişhekimliği eğitimi alma-
nın keyfini yaşadık. 

Normal sürede bitirebil-
diniz mi Fakülteyi?
Evet tabii, bütünlemeye 
dahi kalmadım. ‘İnek’ 
öğrencilerden birisiydim 
açıkçası ve okul birincisi 
olarak bitirdim. İnsan 
yaptığı işi severek yapınca 
sonuç da başarıyı getiriyor 
demek ki. 

Çok değerli hocalardan 
eğitim aldık. Anatomide 

Kaplan Hoca, genetik 
hocamız Bekir Sıtkı 
Şaylı vardı. Anatomi 
hocamız Türkan Ha-
nım, histoloji hocamız 
da Aliye Koçak’tı temel 
bilimlerde.

Dişhekimliğine gelirsek, 
Prof.Dr. İlhan Çuha-
daroğlu bastığı vakit 
yeri göğü titreten ama çok 
iyi öğreten bir hocaydı. 
Saygıyla sevgili anıyorum 
kendisini. Prof.Dr. Ali 
Zaimoğlu, Prof.Dr. 
Ufuk Hasan Reisoğlu; 
bunlar benim hayatımın 
şekillenmesinde önemli 
rol oynayan hocalardır.

Fakülte yıllarında 
akademide kalma fikri 
belirginleşmiş miydi 
aklınızda?

İkinci sınıfta meslek 
dersleri başladı. Protez 
laboratuvarında İlhan 
hocamız çok disiplinliydi, 
ben disiplini seviyorum 
herhalde, çok etkilenmiş-
tim ondan. Protez labora-
tuvarına ilk girdiğimiz an-
dan itibaren ben kendimi 
gelecekte bu departmanda 
görüyorum demiştim. 

Benim daha ikinci 
sınıfta “ben bu bölümde 
kariyer yapmak istiyo-
rum” diye hemen her-
kese duyurmam biraz 
da avantaj getirdi. Zaten 
inek bir öğrenci olduğum 
için ‘Hasan bu bölüme 
hazırlanıyor, biz hiç 
heveslenmeyelim’ diyerek 
herkes elini eteğini çekti 
desem yerinde olur. Çok 
sevdiğim sınıf arkadaşım 
Prof.Dr. Sema Kedici 
ile birlikte hazırlandık ve 
protez bölümüne asistan 
olarak girdik.

1979’un Haziran ayında 
mezun oldum, sanırım 15 
Kasım’da falan da asistan 
olarak işe başladım. 

Yurt dışı tecrübeleriniz 
oldu mu bu dönemde?
Evet, doktora hocam ve 
mentorum olan Prof.
Dr. Ali Zaimoğlu ‘British 
Council’ın verdiği bir 

Prof.Dr. Alkumru, öğrencileri ve asistanı Özlem Aydingoz ile protez laboratuvarinda (Simulation Clinic).

➔

‘İkinci sınıfta meslek 
dersleri başladı. 

Protez laboratuvarına
 ilk girdiğimiz andan 

itibaren ben bu 
departmanda gelecekte 

kendimi görüyorum 
demiştim. ’
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yurt dışındaki temsilcilerimiz

burs var, gitmek ister 
misin’ dedi. Sıradan dev-
let okullarında okumuş 
olmama rağmen lisana 
karşı yeteneğim vardı 
herhalde, liseden mezun 
olduğumda iyi derecede 
İngilizce biliyordum. 

Nihayetinde dil sınavını 
geçtim ve British Coun-
cil’in bursuyla İngiltere’ye 
Birmingham Üniver-
sitesi’ne gittim. Orada 
porselen kaplama kuron-
larla ilgili bir araştırma 
projesinde görev aldım. 
Ama burs 1,5 yıllıktı, geri 
döndüm ve doktoramı 
Ankara Üniversitesi’nde, 
İngiltere’de yaptığım 
çalışmanın tamamen dı-
şında bir alanda, gnatoloji 
alanında yaptım.

Fakat İngiltere’de 
kurduğum bağlantılar 
sayesinde hemen her yaz 
üç dört ay Birmingham 
Üniversitesi’nde araştır-
ma projelerine katılmaya 
devam ettim. 

O dönemde Batıda bir 
üniversiteye geçmeyi 
düşünmediniz mi?
Birmingham Üniversite-
si’nde öğretim üyeliğim 
söz konusuydu, fakat 
annem hiç istemedi. ‘Asla 
yurt dışına gidip yerleş-
meni istemem, kaybolur 
gidersin orada, kendi va-
tanında kal’ diye bastırdı 
ve ben de bir ana kuzusu 
olarak Türkiye’de kaldım.

Yine sevgili arkadaşım 
Prof.Dr. Sema Kedici ile 
birlikte aynı gün doktora 
verdik. Sonra, deliler gibi 
çalışıp, araştırmalar yapıp 
doçentliğe hazırlandık ve 
1983 yılının Kasım ayında 
doçent olduk.

Doçent olduktan sonra 
ben Diyarbakır’a Dicle 
Üniversitesi’ne gittim.
 
Zorunlu görevlendirme 
miydi?

YÖK yasası çıkmıştı.Bir 
ünvana yükseltilebilmek 
için başka bir üniversite-
ye gitme şartı vardı. Bir 
hocamız kendi yükselmesi 
için Dicle Üniversitesi’ne 
giderken Ankara Üniver-
sitesi’nden benim de ara-
larında olduğum birkaç 
kişiye ‘sizin için de çok 
güzel bir istikbal olacak. 
Ankara Üniversitesi’ne 
profesör olarak geri 
döneceksiniz’ diyerek bir 
havuç koydu önümüze. 

Ben ülkemi de tanı-
mak istiyordum açıkçası, 
Ankara’nın doğusunu hiç 
görmemiştim. Böylece 
dört seneye yakın Dicle 
Üniversitesi Dişhekimli-
ği Fakültesi’nde doçent 
olarak görev yaptım. İki 

kişiye protezde doktora 
yaptırdım; sonradan ikisi 
de profesör oldu. Dicle 
Ü.D.F.’nin temelini oluş-
turan, kendi yetiştirdiğim 
elemanlardan bir kadro 
kurulmasında büyük 
katkım var. Bunu gururla 
söylüyorum. 

Bütün arkadaşlarım 
keyifle Ankara’da hizmet 
ederken ben burada yok-
luk içinde savaşıyorum 
diye o zamanlar hayıflanı-
yordum ama şimdi geriye 
dönüp baktığımda iyi ki 
yaşamışım diyorum. 

Oradan tekrar Ankara’ya 
mı döndünüz?
Diyarbakır’daki süremi 
tamamlamıştım ve aslın-
da İngiltere’ye gitmeye 

niyetliydim, anneme de 
resti çekmiştim. O arada 
değerli hocam Prof.Dr. 
İlhan Çuhadaroğlu aradı, 
‘biz, Marmara Üniversi-
tesi’nde İngilizce eğitime 
başlıyoruz, seni buraya 
istiyorum, tasını tarağını 
topla, geliyorsun’ dedi. 
Bahsettiğim gibi, dediğim 
dedik bir hocaydı. ‘Başka 
planlarım var’ falan 
dedim ama ‘ben başka 
planlarını dinlemiyorum, 
kalkıp geliyorsun’ dedi. 
Düşündüm taşındım, 
aile, şudur, budur derken 
denemeye karar verdim 
İstanbul’u. 1990 yılı Mart 
ayında Marmara Üniver-
sitesi’nde doçent olarak 
göreve başladım.

Eğitim İngilizce mi 
veriliyordu?
Evet ama komik bir şekil-
de benden başka İngilizce 
ders anlatan hiç kimse 
yoktu.

İlhan Bey dekandı, 
‘yeni bir eğitim sistemine 
geçiyoruz, kuron köprüyü 
sana veriyorum. Modern 
kuron-köprü ne gerekti-
riyorsa onu sen hazırla-
yacaksın’ diye müthiş bir 
yetki verdi bana. Ben de 
büyük büyük bir keyifle 
hazırladım. Uzun sürdü 
tabii, bir seneye yakın 
sürdü. Tamamen modern 
çizgilerle laboratuvar ➔

Prof.Dr. Hasan Alkumru son 10 yıldır yine Ontario eyaletinde bulunan 
Western Üniversitesi’nde görev yapıyor.

‘Dört seneye yakın Dicle Üniversitesi 
Dişhekimliği Fakültesi’nde doçent 
olarak görev yaptım. Bütün 
arkadaşlarım keyifle Ankara’da 
hizmet ederken ben burada yokluk 
içinde savaşıyorum diye o zamanlar 
hayıflanıyordum ama şimdi geriye 
dönüp baktığımda iyi ki yaşamışım 
diyorum.’
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eğitimini ikinci planı 
atarak, teorik ve klinik 
eğitimi ön plana alan bir 
düzen kurdum. İlhan 
Hoca da çok destekledi 
ve gerçekten de Marma-
ra Üniversitesi bu yeni 
müfredat programıyla bir 
yıldız gibi parladı. 

Marmara Üniversite-
si’nde uzun yıllar hizmet 
ettim, 2008’e kadar.
Profesörlüğümü orada 
aldım. Bölüm başkanlığı 
yaptım, dekan yardımcılı-
ğı yaptım. Sayısını hatırla-
yamayacağım kadar çok 
doktora öğrencim oldu. 
Hala sevgiyle hatırlıyor-
lar; hoşuma gidiyor tabii.

Yurt dışına gitme fikri 
tekrardan nasıl gündeme 
geldi?
Benim uluslararası alanda 
ses getiren makalelerim 
vardı. İyi bir ekiple çalı-
şıyordum, güzel yayınla-
rım vardı. Ayrıca önemli 
uluslararası toplantılarda 
açılış konuşmacısı olarak 
davet ediyorlardı. İyi kötü 
bir uluslararası şöhretim 
oluşmuştu. 

İngiltere’de çalışma 
yaptığım dönemlerde, 
porselenin efsane isimle-

rinden Prof.Dr. John 
McLean ile çalışma fır-
satım olmuştu. Türkiye’ye 
davet ettim, konferansa 
geldi. Onun vasıtasıyla 
yine protezin duayenle-
rinden, implantın öncü-
lerinden biri olan Prof. 
George Zarb’la tanış-
mıştık. Kendisi ‘Toronto 
protezleri’nin yaratıcısı, 
çok değerli bir bilim ada-
mı idi. Prof. Zarb emekli 
olacağını, Kanada’ya 
gelmeyi düşünüp düşün-
mediğimi sordu.

Ben de 46-47 yaşları-
na gelmiştim. Bu yaştan 
sonra yeni bir maceraya 
atılmayı düşünmediğimi 
konuşmuştuk. Sonra Prof. 
George Zarb emekli oldu. 
Prof.Dr. Asbjørn Joks-
tad diye bir Norveçli hoca 
Toronto Üniversitesi’ne 
protez bölüm başkanı ola-
rak atandı. Kendisiyle de 
kongrelerden tanışıklığı-
mız vardı. Bu sefer o ‘ben 
şu anda Toronto Üni-
versitesi’ndeyim. İyi bir 
araştırmacıya ihtiyacım 
var. Gelip benimle çalışır 
mısın’ diye teklifte bu-
lundu. Böyle iki teklif üst 
üste gelince biraz egom da 
şişti açıkçası.

Ama kabul etmediniz mi?
Düşünüyordum. Bir yan-
dan da doktora progra-
mında ders vermek üzere 
davet ettiler beni Toron-
to’ya. İki defa Toronto 
Üniversitesi’ne doktora 
programında ders ver-
meye gittim. Meğerse bu 
dersler deneme dersleriy-
miş, benim orada kadroya 
geçebilmem için. Benim 
haberim yok tabii. 

İş ciddiye binmeye 
başlayınca takkemi 
önüme koyup düşünmeye 
başladım. Türkiye’nin 
gidişatından da çok mutlu 
değildim açıkçası. O 
zaman bir kız çocuğum 

vardı. Bu ülkede özgür ve 
laik bir ortamda yaşaya-
bilecek mi? Burada nasıl 
yetiştireceğiz bu çocuğu 
derken eşim ikinci kızımı-
za hamile kaldı. 

Ben aslında iki sene 
oyaladım Toronto’yu. 
Çünkü İstanbul’da cok 
iyi bir pozisyonum vardı. 

Marmara Üniversitesi’nde 
hocaydım, bölüm başkan-
lığı yapıyordum. Kendi 
özel muayenehanem var-
di, İstanbul’un en iyi ka-
zanan dişhekimlerinden 
birisiydim. Dolayısıyla hiç 
kolay bir karar olmadı.

Nasıl kabul ettiniz peki?
Sonunda dedim ki eşime, 
‘ben oraya maceraya 
gitmiyorum, hazır bir 
pozisyona gidiyorum. Bir 
deneyelim bakalım, ne 
olacak görelim.’ Evimizi, 
muayenehanemizi kilitle-
dik, kalktık geldik. 

Kişisel hayatınızdan pek 
bahsetmedik bu arada...
Eşim de İstanbul Ü.D.F. 
mezunu bir dişhekimi. İs-
tanbul Üniversitesi Çene 
Yüz Protezi’nde doktora 
yapıyordu. İstanbul Üni-
versitesi beni de doktora 
jürilerine davet ediyordu. 
Jürilerin birinde eşimi 
gördüm ve bir dişhekimi 
ile evlenmek hiç aklımın 
ucundan geçmezken aşık 
oldum, ilk görüşte aşk!

Eşimle tanıştık, ikna 
ettim onu ve bir buçuk yıl 
içinde evlendik; mutlu bir 
aile yaşantısı kurduk. 

Öğrencisini kandıran 
profesör gibi göründüm 
ama aslında eşim hiçbir 
zaman öğrencim olmadı. 
Ben de Türkiye’de dis 
hekimliği fakültelerindeki 
ndeki en genç profesör-
düm. 33 yaşındaydım.

“Bazı fakültelerin 
‘bizim ABD ile Kanada 

ile anlaşmamız var, 
mezunlarımız orada 

dişhekimliği yapabiliyor’ 
diye reklam yaptığını 

görüyorum. 
Gülüyorum bunlara, 

yok böyle bir şey, 
mümkün değil.”

➔

Prof.Dr. Hasan Alkumru, Toronto Üniversitesi’nde öğrencilerin oylarıyla 
yılın öğretim üyesi  seçildiği gün ödülüyle.

Fellow of Royal College of Dentists 
of Canada diplomasını aldığı gün. 
Prof.Dr. Alkumru Kanada’da bu 
onuru alan ilk Türk dişhekimi 
olmakla gurur duyduğunu ifade 
ediyor.
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1995’te ilk kızımız 
doğdu. Sonra eşim benim 
de kariyerim, benim de 
hayatım diyerek başka 
bir çocuk düşünmediğini 
söyledi. Bu arada bir eve 
iki protezci çok dedim, o 
da protez ihtisasını bıra-
kip ortodontiye yöneldi. 
Ankara Üniversitesi’nde 
ortodonti doktorasını 
tamamladı. 

Kızımız büyüyordu 
ve Kanada işi gündeme 
gelmeye başlamistı. Eşim 
dedi ki ‘Zaman çok hızlı 
geçiyor ve kızımız hızla 
büyüyor. Yarın öbür gün 
üniversiteye gidecek. Biz 

yapayalnız kalacağız, ben 
artık hazırım, bir çocu-
ğumuz daha olsun ister 
misin?’ Bende ’ İsterim 
tabii, neden olmasın? “ 
dedim. Bu arada Kanada 
macerası da başlamış-
tı ve ikinci çocuğumuz 
Kanada’da dünyaya geldi. 
Biz de artık Kanada’ya 
yerleşmiş olduk. İki kızım 
arasında 11 yaş fark var 
ama büyüdükçe çok güzel 
iki arkadaş oldular.

Eşim de 10 yıldır 
Toronto Üniversitesi’nde 
Ortodonti bölümünde 
‘Adjunct Professor’ olarak 
çalışıyor. Onun aklı hep 
İstanbul’daydı ve Covid 
döneminde dersler onli-
ne’a dönünce İstanbul’da 
da bir muayenehane açtı. 

Halen eğitim dönemi 
Kanada’da oluyor, sonra 
İstanbul’a gidiyor. Ben 
de Üniversiteden emekli 
olmak istiyorum. Yorul-
dum artık. 

Kanada’ya gittiğinizde 
denklik anlamında bir 
sorun yaşadınız mı?
Elbette. Buraya gelince 
farkına vardım ki be-
nim katma değerlerimin 
hiçbir önemi yok. Hiçbiri 
burada geçerli değil. Ben 
sadece üniversitede hasta 
görebiliyorum, dişhekim-
liği eğitimi veriyorum, 
doktora öğrencilerim var 
ama dışarıda hiçbir şey 
yapamıyorum. 

Bu arada, biraz zaman 
geçti ve bir müddet büyük 
bir keyifle beraber çalış-
tıktan sonra beni Toron-
to’ya getiren Dr.Asbjørn 
Jokstad ‘ben artık Nor-
veç’e döneceğim, depart-
manı sana devretmek 
istiyorum, kalacak mısın’ 
dedi. Ben de ‘evet, ben 
hayatıma burada devam 
edeceğim’ dedim. Gerçek-
ten Dr. Jokstad Norveç’e 
döndü ve ben protez bö-
lüm başkanlığına yüksel-
tildim. Aynı zamanda da 
protez doktora program 
direktörü oldum.

Prof.Dr. George Zarb 
‘implant, içinde cerrahi 
komponenti olan protetik 
bir tedavi sistemidir’ diye 
adlandırdığı için burada 
her şey protezin idare-
sinde götürülüyor. Ben 
bu ‘implant prostodontik 
ünit’ biriminin de direktö-
rü oldum.

Dört sene bu idari gö-
revi üstlendim. İnsan her 
yerde aynı insan! Bölüm 
başkanı olur olmaz, vay 
efendim, ‘Türkiye’den 
geldi, lisansı yok, nasıl 
bölüm başkanı olur’ dedi-
kodularıyla altımı oymaya 
başladılar. 

Bunun üzerine mi lisans 
almaya karar verdiniz?
Evet, baktım böyle 
götüremeyeceğim bu işi, 
benim mutlaka lisans 
almam lazım diye 50 
yaşından sonra tekrardan 
ders çalışmaya başladım. 
Bütün gün üniversitede 
yorulup akşam eve geldik-
ten sonra sabahlara kadar 
ders çalışıp sınavlara 
girdim. 

Sınavlar iki sene sürü-
yor, çok büyük paralar 
ödeniyor. Bu zorlu süreci 
de geçerek lisansımı 
aldım. Lisans diplomamı 
alır almaz da götürüp 
bütün öğretim üyelerinin 
odalarının kapısının açıl-
dığı salonda duvara astım. 
Böylece kimsenin söyleye-
cek sözü kalmadı:)

Hasta bakmaya 
başladınız mı?
Kanada’ya gelirken hiçbir 
şekilde aklımda yeniden 

bir muayenehane düzeni 
kurmak yokken lisans 
alınca bu sefer özellikle 
buradaki Türk toplulu-
ğundan ‘mutlaka bir mu-
ayenehane açman lazım’ 
gibi bir yönlendirmeyle 
karşılaştım. 

Ben geldiğim zaman çok 
küçük bir Türk topluluğu 
vardı. Son yıllarda Tür-
kiye’den müthiş bir akım 
var Kanada’ya. Şu anda 
sadece Toronto’da 80-90 
bin arasında Türk olduğu 
söyleniyor. Bunun üzerine 
bir de muayenehane kur-
dum. Burada üniversitede 
fulltime icin haftada dört 
gün çalışılıyor; bu dört 
günün bir günü öğretim 
üyesine ait. İster iki yarım 
gün, ister bir tam gün mu-
ayenehanenizde çalışma-
nıza izin veriliyor. 

Ben de haftada iki gün 
(Cuma ve Cumartesi) 
muayenehanemde çalışı-
yorum, diğer hafta içi 

‘Gençlerin Türkiye’den 
gitmek istemelerini hem 
üzüntüyle karşılıyorum 

hem de haklı buluyorum. 
Uzun bir yaşam var 

önlerinde ve insanlar 
iyi yaşamak istiyorlar. 

Üzülüyorum ama 
kınamıyorum.’

Prof.Dr. Hasan Alkumru, kızları Lara ve Arin’le birlikte.

➔
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dört günde ise fakültede-
yim. Muayenehanemde 
iki dişhekimi çalışanımız 
var, benim olmadığım 
günlerde onlar çalışıyor. 
Öyle bir düzen tutturduk 
ama artık yavaş yavaş 
üniversiteye nokta koyma 
zamanının geldiğine ina-
nıyorum.

Bu arada başka 
bir üniversiteye de 
geçmiştiniz galiba?
Evet, onu atladım. Toron-
to’da altı yıl çalıştıktan 
sonra yine Ontario eya-
letinde bulunan Western 
Üniversitesi’nden Dişhe-
kimliği Fakültesi Dekanı 
aradı ve ‘biz bir protez 
master ve PhD programı 
oluşturmak istiyoruz. 
Buraya gelir misin?’ dedi. 
Yine biraz egom şişti, ‘gi-
deyim bir doktora prog-
ramı da orada kuralım’ 
diye Toronto’dan ayrılıp 
Western Üniversitesi’ne 
geçtim. 

Çok sıkı bir tempoyla iki 
sene program kurabilmek 
için çalıştık ama dediğim 
gibi, insan her yerde aynı 
ve Kanada’da da bürokra-
si korkunç. Tam biz işleri 
yoluna koymusken beni 
oraya davet eden dekan 
istifaya zorlandı bir şe-
kilde. O istifa edince yeni 
gelen direktörler böyle bir 
protez programına ihtiyaç 
yok diye bütün o çalışma-
yı kaldırıp çöpe attılar. 
Velhasıl ben Western 
Üniversitesi’ne gittiğimle 
kaldım. 

Bu arada, Toronto 
Üniversitesi’yle bağım 
kopmadı, hâlâ doktora 
programlarında ders ver-
meye gidiyorum.

Belli bir yaştan sonra 
başka bir ülkeye yer-
leşme kararı çok iddialı 
değil mi?
Çılgınlıkmış gerçekten. 

Zaten 50 yaşından sonra 
gemileri yakıp Kanada’ya 
gelirken herkes dedi ki 
‘Hasan Hoca çıldırdı!’:) 
Ama pişman değilim 
ben, burada yaşamayı da 
sevdim. Burada öğre-
tim üyeliği yapmayı da, 
araştırma yapmayı da 
sevdim. Çocuklarıma iyi 
bir istikbal kurduğuma 
inanıyorum. Dünyanın 
sayılı üniversitelerinde 
eğitim gördüler, görüyor-
lar. Büyük kızım Toronto 
Üniversitesi’nde uluslara-
rası ilişkiler okudu, şimdi 
o alanda çalışıyor. Küçük 
kızım da Toronto Üniver-
sitesi’nde Sağlık Bilimleri 
okumaya başladı. 

Kanada ve Türkiye’nin 
dişhekimliği ve uzmanlık 
eğitim sistemlerini 
karşılaştırabilir misiniz?
Kanada’daki dişhekim-
liği ve tıp eğitimi aynen 
ABD’deki gibi ikinci 
üniversite. Önce sağlık 
bilimleriyle veya mühen-
dislik dallarıyla ilgili dört 
yıllık bir eğitimi bitirdik-

ten sonra tıp veya dişhe-
kimliği eğitimine başla-
nabiliyor ve programlara 
kabul edilmek çok zor. 
Çok yüksek puanlarla 
mezun olmak lazım ilk 
fakülteden. 

Hem tıp fakültesi, hem 
de dişhekimliği fakültesi 
dört yıl burada. Dişhe-
kimliği için konuşursak, 
iki yıl klinik eğitim görü-
yorlar. Bu iki yıllık klinik 
eğitimde de çok fazla tec-
rübe edinecek kadar hasta 
göremiyorlar ne yazık ki. 
Türkiye’de en azından 
bizim dönemimizde çok 
fazla hasta görerek mezun 
oluyorduk. Burada az 
sayıda iş yaparak mezun 
oluyorlar. Ama çok iyi bir 
teorik eğitim alıyorlar. 
Zaten mezuniyetten sonra 
da ‘residency’ programları 
var; hastanelerde veya 
eğitim merkezlerinde bir 
nevi asistan gibi çalışarak 
tecrübelerini artırıyorlar.

Burada uzmanlaşmak 
önemini yitirdi artık. 
Bunu rahatlıkla söyleye-
bilirim...

Bu çok ilginç bir bilgi...
Özellikle Kanadalı öğ-
rencilerden uzmanlığa 
başvuranların sayısı çok 

az, hemen hemen yok 
gibi. Uzmanlığa başvuran-
lar genellikle Ortadoğu, 
Uzakdoğu ve Güney Asya 
ülkelerinden.

Kanada bir göçmen 
ülkesi; çok sayıda diş-
hekimi de geliyor tabii. 
Bir dişhekiminin burada 
lisans alabilmesi 4-6 yıl 
sürüyor. Bu kadar zaman 
ve para harcayan insanlar 
bu lisansı aldıktan sonra 
agresif bir şekilde her 
konuya saldırıyor. Yani 
çok ağır vakaları bile ben 
yaparım özgüveniyle elle-
rine alıyorlar. Ortodonti-
den tutun da ağır cerrahi 
işlemlerine kadar her şeye 
saldırıyorlar. 

Aşırı rekabetçi bir 
ortam var. Dolayısıyla 
kimse, özellikle de Kana-
dalılar uzmanlık progra-
mına müracaat etmiyor. 
Bir de tabii dişhekimliği 
eğitimi çok pahalı olduğu 
ve bu paraları aileler değil 
kendileri ödedikleri için 
(yıllık 60 bin Dolar 

‘Derme çatma bir 
master - doktora yapanı 

hemen öğretim üyesi 
statüsüne koyup kadro 

dolduruluyor. 
Kimseyi aşağılamak gibi 

bir amacım yok ama 
kadro yeterli olmayınca 

eğitimin kalitesi de o 
oranda düşüyor.’

➔

Toronto’daki muayenehanesinde ekibiyle birlikte.
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civarında şu anda) büyük 
borçlarla mezun oluyorlar 
ve mezun olur olmaz para 
kazanıp bu borcu ödemek 
istiyorlar. Uzmanlık eğiti-
mi de yıllık 75-80 bin Do-
lar civarında; üç yıl daha 
uzmanlık için toplamda 
250 bin Dolar civarında 
bir para ödemek istemi-
yorlar açıkçası. 

Sadece sertifika prog-
ramlarına katılıp herseyi 
yapabileceklerine inan-
dıkları için de ‘bu protez-
cinin işidir’ ya da ‘uzman-
lık gerektirir’ denilerek 
bize yönlendirilen hasta 
sayısı giderek azalıyor. 
Herkes herşeyi yapmaya 
cesaret ediyor yani!

Belki duymuşsunuzdur, 
Türkiye’de dişhekimliği 
fakültesi sayısı 105’e 
ulaştı. Bu durumu nasıl 
yorumluyorsunuz? Kana-
da’da durum nedir?
Koskoca Kanada’da sekiz 
tane dişhekimliği fakültesi 
var. Her fakülte de aşağı 
yukarı 50-60 öğrenci 
alıyor. Yeni bir fakülte 
açmayı kimse düşünmü-
yor. Açılacak olsa zaten 
kıyamet kopar; ne olu-
yoruz, zaten göçmen diş-
hekimleri geliyor, onlara 
lisans veriyorsunuz diye... 
Dişhekimliği camiası yeni 
bir fakülte açılmasına 
müsaade etmez.

Kadrosunda tek bir 
profesör tek bir doçent 
bulunmayan fakülteler 
var şu anda Türkiye’de...
Duyuyorum. Hep söyle-
niyor ya, liyakat Türki-
ye’de unutuldu artık diye. 
Derme çatma bir master 
- doktora yapanı hemen 
öğretim üyesi statüsüne 
koyup kadro doldurulu-
yor. 

Bizzat yaşadığım için 
biliyorum, özel üniversite-
ler en ucuza öğretim üyesi 

kapatıp işini halletmek 
için yeterli birikime sahip 
olmayan insanları öğretim 
üyesi olarak alıyorlar. 
Kimseyi aşağılamak gibi 
bir amacım yok ama 
kadro yeterli olmayınca 
eğitimin kalitesi de o 
oranda düşüyor.

Dişhekimliğinin meslek 
olarak saygınlığı nasıl 
Kanada’da?
Dişhekimliği çok prestijli 
ve getirisi de iyi bir mes-
lek. Dediğim gibi, bir kere 
dişhekimliği fakültesine 
girebilmek çok zor. İlk 
üniversiteyi çok yüksek 
puanlarla bitirmiş olma-
nız gerekiyor. Bunun yanı 
sıra da sporcu olmak, bir 
enstrüman çalmak, gönül-
lü çalışmalar yapmak gibi 
artı puanlar gerekiyor. 

Son yıllarda Türkiye’den 
dışarıya hekim göçünün 
hızlandığını görüyoruz. 
Bu olguyu nasıl değer-
lendiriyorsunuz?
Gençlerin Türkiye’den 
gitmek istemelerini hem 
üzüntüyle karşılıyorum 
hem de haklı buluyo-
rum. Uzun bir yaşam var 
önlerinde ve insanlar iyi 
yaşamak istiyorlar. Özgür 
ve laik bir ülkede yaşamak 
varken özgürlüklerin kı-
sıtlandığı, baskının yoğun 
olduğu bir ülkede bir genç 

olarak ben de yaşamak 
istemezdim açıkçası. 
Üzülüyorum ama kınamı-
yorum.

Sizin gibi yola çıkacak 
genç akademisyenlere 
neler önerirsiniz?
Ben İngiltere’yi de Kana-
da’yı da biliyorum. ABD 
ile Kanada sistemi hemen 
hemen aynı zaten. Başka 
ülkede dişhekimliği eğiti-
mi almış insanın burada 
çalışma imkanı var ama 
bunun için ortalama dört 
ila altı yıl uğraşması ge-
rekiyor. Veya yeniden üç 
yıl dişhekimliği okuması 
gerekiyor. 

Yani siz Türkiye’den bir 
diploma aldınız, geldiniz, 
burada dişhekimliği ya-
pamazsınız. Bazı fakül-
telerin ‘bizim ABD ile, 
Kanada ile anlaşmamız 

var, mezunlarımız orada 
dişhekimliği yapabiliyor’ 
diye reklam yaptığını 
görüyorum. Gülüyorum 
bunlara, yok böyle bir 
şey, mümkün değil. Kendi 
fakültelerinden mezun 
olanlar bile ‘Board’ sınavı 
dediğimiz sınavı geçemez-
lerse dişhekimliği yapamı-
yor! Niye insanları yanlış 
yönlendiriyorlar, bunu da 
anlamak zor değil tabii.

Dediğim gibi, ya burada 
üç sene okuyacaklar ya da 
sınavlara girecekler. Ama 
o üç seneyi okuyabilmek 
için de sınavlara girmek 
lazım. Çeşitli sınavlardan 
geçtikten sonra üniversi-
tede okumaya hak kaza-
nıyorsunuz. Bu sefer de 
üniversitenin açtığı sınavı 
kazanmak zorundasınız. 
Yani üniversite 10 yabancı 
dişhekimliği öğrencisi ala-
caksa 150 kişi müracaat 
ediyor, sıyrılmanız lazım. 
Kolay değil ama imkansız 
da değil.

Ben Türkiye’den gelen 
gençlere onu söylüyorum; 
siz çok daha iyi başara-
caksınız, çünkü Türki-
ye’de -en azından benim 
bıraktığım dönemde- diş-
hekimliği eğitimi seviyesi 
fevkalade yüksekti. 

Türkiye’ye dönmek gibi 
bir planınız var mı?
Hep düşünüyoruz. Yani, 
insanın doğduğu toprak-
larla olan bağı bambaşka. 
Ben bütün her şeyimi Tür-
kiyeme borçluyum. Orada 
doğdum, orada eğitim 
aldım, orada hizmet ettim 
ama artık buralı olduk. 
Burası da benim karnımı 
doyurdu, burası da bana 
değer verdi, beni yücelt-
ti. Bilmiyorum, emekli 
olduktan sonra belki üç 
beş ay Türkiye, üç beş 
ay Kanada gibi olabilir. 
Hayat ne gösterir hiç belli 
olmuyor.

‘Koskoca Kanada’da 
sekiz tane dişhekimliği 

fakültesi var. 
Her fakülte de 

aşağı yukarı 50-60 
öğrenci alıyor. 

Yeni bir fakülte açmayı 
kimse düşünmüyor. 
Açılacak olsa zaten 

kıyamet kopar.’

Prof.Dr. Alkumru büyük kızı Arin’in Toronto Üniversitesi’ndeki mezuni-
yet töreni sonrası eşi Pınar Alkumru ve küçük kızı Lara ile birlikte.



Restorasyonun iç yüzeyi, Aksiyel 
duvarlar, Okluzal yüzeyin kontro-
lü, Eksternal marjinler

	 Keratinize	doku	eksikliğinin	cer-
rahi	yöntemle	artırılması	ama-
cıyla	aşağıdaki	operasyonlardan	
hangisi	uygulanmaktadır.

[a] FFrenektomi.
[b] Serbest dişeti grefti.
[c] Flep operasyonu.
[d] Koronale kaydırma flep operasyo-

nu.
[e] Gingivektomi.

	 Aşağıdakilerden	hangisinin	line-
er	enerji	transferi	en	yüksektir?

[a] Nötron
[b] X ışını
[c] a ışını
[d] p ışını
[e] y ışını

	 Radyasyon	hasarının	esas	nede-
ni	nedir?	

[a] İyonizasyon 
[b] Direkt Etki 
[c] Genetik Hasar
[d] İndirekt Etki
[e] Hiçbiri

	 Miller	tarafından	ileri	sürülen	
çürük	teorisinde	etken	nedir?

[a] Enzimler
[b] Mikroorganizma ve ürünleri
[c] Asitler
[d] Alkalen fosfotaz
[e] Travma

 	 Süksinat	--------	fumarat	reaksi-
yonu	ile	açığa	çıkan	elektronlar	
oksidatif	fosforilasyonda	hangi	
komplekse	dahil	olur?

[a] 1. komplekse 
[b] 2. komplekse
[c] 3. komplekse 
[d] 4. komplekse  
[e] 5. komplekse

[a] Sadece I
[b] Sadece II
[c] SadeceIII
[d] I, II ve III
[e] Sadece IV 

	 Aşağıdaki	bulgulardan	hangisi-
nin	Gorlin	Goltz	Sendromu’nda	
görülmesi	beklenmez?	

[a] Deri ve saçlı deride bazal hücreli 
karsinomlar

[b] Palmar-plantar pitler
[c] Çene kemiklerinde çok sayıda 

odontoma
[d] Mandibuler prognatizm
[e] Vertebralarda spina bifida

	 Metal	destekli	seramik	restoras-
yonlarda,	metal	altyapı	tesviye-
sinde	yapılacak	işlemler	dizininin	
sırasıyla	yazılımı	aşağıdakilerden	
hangisidir?

[a] Marjinlerin iç yüzeyi, Restorasyo-
nun iç yüzeyi, Tijin kaldırılması, 
Restorasyonun iç yüzeyi, Proksi-
mal temasların kontrolü, Okluzal 
yüzeyin kontrolü, Aksiyel duvar-
lar, Eksternal marjinler

[b] Tijin kaldırılması, Marjinlerin iç 
yüzeyi, Restorasyonun iç yüzeyi, 
Restorasyonun iç yüzeyi, Okluzal 
yüzeyin kontrolü, Proksimal te-
masların kontrolü, Aksiyel duvar-
lar, Eksternal marjinler

[c] Proksimal temasların kontrolü, 
Eksternal marjinler, Marjinlerin iç 
yüzeyi, Restorasyonun iç yüzeyi, 
Tijin kaldırılması, Restorasyonun 
iç yüzeyi, Okluzal yüzeyin kontro-
lü, Aksiyel duvarlar

[d] Tijin kaldırılması, Marjinlerin iç 
yüzeyi, Eksternal marjinler, Prok-
simal temasların kontrolü, Res-
torasyonun iç yüzeyi, Restoras-
yonun iç yüzeyi, Okluzal yüzeyin 
kontrolü, Aksiyel duvarlar

[e] Marjinlerin iç yüzeyi, Restorasyo-
nun iç yüzeyi, Tijin kaldırılması, 
Proksimal temasların kontrolü, 

		 Aşağıdaki	ağız	bulgularından	
hangisi	Down	sendromlu	bir	
çocukta	gözlenmez?	

[a] Süt dentisyonda geç sürme
[b] Mikrodonti
[c] Mikroglossi
[d] Periodontal hastalığa yatkınlık
[e] Süt dişlerinin uzun süreli 

retansiyonu
 
	 Aşağıdakilerin	hangisi	‘Koruyucu	

Ortodontik	Tedaviler’	kapsamına	
girmez?

[a] Ağız solunumu için KBB ile işbirli-
ği

[b] Erken süt dişi çekiminin önlenme-
si

[c] Headgear uygulaması
[d] Çürük profilaksisi ve flor uygula-

maları
[e] Primer kontaktların kaldırılması

	 Kök	kanal	tedavilerinde	çalışma	
uzunluğu	ile	ilgili	aşağıdaki	ifade-
lerden	hangisi/hangileri	yanlıştır?	

(I)		 Kök	kanal	tedavilerinde	çalışma	
uzunluğunun	doğru	bir	şekilde	
belirlenmesi	ve	kanal	doldurunca-
ya	dek	bu	uzunluğun	korunması	
kök	kanal	tedavilerinde	başarıyı	
etkileyen	önemli	faktörlerden	bi-
risidir.	

(II)		 Çalışma	uzunluğu,	periapekste	
kanalın	en	dar	noktasıyla,	koronal	
yapılarda	hekimin	rahatça	göre-
bileceği	ve	sonraki	safhalarda	de-
ğişme	ihtimali	olmayan	bir	reper	
noktası	arasındaki	mesafeyi	tarif	
eder.

	(III)		 Black	aralığı	radyografide	rahatça	
görülebilen	kökün	en	ucundaki	
anatomik	oluşumdur.	

(IV)		 Apikal	daralım	kanalın	en	dar	
noktasıdır	ve	anatomik	ve	histo-
lojik	olarak	kanalın	son	noktası	
olarak	kabul	edilir.

Sürekli Dişhekimliği Eğitimi

Adı Soyadı : ............................................................

TC Kimlik No : ............................................................

Adresi : ............................................................

............................................................................................

İmzası: 

......................................

SDE	YANIT	FORMU (Doğru	yanıtı	lütfen	daire	içine	alınız):

Soruların yanıtlarını en geç 15 Temmuz 2024 tarihine kadar SDE Yüksek Kurulu Kızılırmak Mah. 1446. Cad. 
Alternatif İş Merkezi No: 12/38 Çukurambar Çankaya / Ankara adresine mektupla, 0.312.430 29 59’a faksla 
ya da tdb@tdb.org.tr adresine e-mail ile gönderen meslektaşlarımızdan en az 7 soruyu doğru cevaplayanlar 
6 SDE kredisi almaya hak kazanacaklardır.

Sürekli Dişhekimliği Eğitimi Kredilendirilmiş Soruları

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10
A A A A A A A A A A

B B B B B B B B B B

C C C C C C C C C C

D D D D D D D D D D

E E E E E E E E E E

211. sayının yanıt anahtarı:
C A D C D E A E C C
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BATMAN DİŞHEKİMLERİ ODASI
YÖNETİM KURULU DİSİPLİN KURULU DENETLEME KURULU DELEGE

BAŞKAN Yekta Ekmen İbrahim Güneş Emrah Şentürk A. Samet İmecik

BAŞKANVEKİLİ Yekta Ekmen Şeyhmus Oduncu M. Sıddık Acar Vedat Yüksel

GENEL SEKRETER A. Samet İmecik Esin Sevilmez Şıkgenç Ömer Tan Şeyhmus Oduncu

SAYMAN Fatih Oktay Nergiz Yaman Taymur Esin Sevilmez Şıkgenç

ÜYE Vedat Yüksel Kadri Çoban Turgay Arıkan

ÇORUM DİŞHEKİMLERİ ODASI
YÖNETİM KURULU DİSİPLİN KURULU DENETLEME KURULU DELEGE

BAŞKAN Ali Hasdemir Çağdaş Kadit Lütfi Kılınçkıran İlter Eroğlu

BAŞKANVEKİLİ Esen Gübüt Timur Özden Nejla Adıgüzel Akca Esen Gübüt

GENEL SEKRETER Murat Kahraman Sümeyra Erikçi Cemre Mutlu Murat Kahraman

SAYMAN Öznur Yetgin Uğur Sarı Lütfi Kılınçkıran

ÜYE İlter Eroğlu Mehmet Erenalp Temirtekin Öznur Yetgin

BURSA DİŞHEKİMLERİ ODASI
YÖNETİM KURULU DİSİPLİN KURULU DENETLEME KURULU DELEGE

BAŞKAN Kerem Turgut Atasoy Mehmet Fatih Sever Serdar Alnıaçık Emel Uzer

BAŞKANVEKİLİ Tufan Akgün Engin Kurt Faris Konuk Kerem Turgut Atasoy

GENEL SEKRETER Ahmet Başkaya Dinçer Yılmaz Kubilay Barış Çiçek Tufan Akgün

SAYMAN Yasin Bulut Ülkü Sıla Özkısaoğlu Alper Altay

ÜYE Ahmet Tunahan Selcan Hasipek İnan Faris Konuk

ÜYE Alper Altay Özlem Mutaf Yağcı

ÜYE Ayça Yalçınkaya Yasin Bulut

ÜYE Berkin Öztürk Berkin Öztürk

ÜYE Yüksel Şan Yüksel Şan

Ahmet Başkaya

İsmail Kaplan

Oda genel kurulları 
tamamlandı
Dişhekimleri odaları olağan genel kurul ve seçimlerini yaparak yeni bir çalışma dönemine başladılar. Yoğun emek ve 
özveriyle görev yapan yöneticilerimizin bir bölümü yerlerini yeni meslektaşlarımıza devrederken, bir bölümü görevlerine 
devam ediyor. Önceki sayımızda yer veremediğimiz sonuçları aşağıda bulacaksınız. 
TDB olarak görevini tamamlayan meslektaşlarımıza katkılarından dolayı teşekkür eder, yeni çalışma döneminde 
görev alan yöneticilerimize başarılar dileriz.



Türk Dişhekimleri Birliği Dergisi 47

ISPARTA DİŞHEKİMLERİ ODASI
YÖNETİM KURULU DİSİPLİN KURULU DENETLEME KURULU DELEGE

BAŞKAN Aşkın Daldal Esin Can Yüksel Teoman Bardak Hüdayi Kartöz

BAŞKANVEKİLİ Süleyman Şen Banu Tandoğan Özgür Yılmaz Ahmet Örmeci

GENEL SEKRETER Gülşen Uluçay Serhan Keleş M. Alparslan Ekinci Şükran Alpağan

SAYMAN Recep Naim Şenyurt Sevinç Tekeli Baki Alpağan

ÜYE Hasan Ali Savaş Hakkı Tortop Recep Naim Şenyurt

 Gülşen Uluçay

 Süleyman Şen

GAZİANTEP DİŞHEKİMLERİ ODASI
YÖNETİM KURULU DİSİPLİN KURULU DENETLEME KURULU DELEGE

BAŞKAN Mehmet Yücel Özbaş M. Hakan Keresteci Mustafa Sabuncuoğlu Emrah Demirli

BAŞKANVEKİLİ Ercan Zorkirişci Engin Fırat Çakan Duygu Müftüoğlu Gökduman İhsan Karslıgil

GENEL SEKRETER Emrah Demirli Selim Günsoy Oral Sökücü Ercan Zorkirişci

SAYMAN Kutlu Şefik Akyol Mikail Özmartı Naci Kazaz

ÜYE Adile Avcı Ayrancıoğlu Bahadır Odabaş Ö. Faruk Kolukısa

ÜYE Erkan Onur Akgün M. Tamer Kutsal

ÜYE M. Sezai Yıldız Kutlu Şefik Akyol

ÜYE Emre Çulha Bahadır Odabaş

ÜYE Derya Gürsel Sürmelioğlu Emre Çulha

Hasan Gündal

EDİRNE DİŞHEKİMLERİ ODASI
YÖNETİM KURULU DİSİPLİN KURULU DENETLEME KURULU DELEGE

BAŞKAN Agah Tümay Akgün Basri Öztürk Mert Esendir Hasret Kolcular

BAŞKANVEKİLİ Ayten Eren Nihat Eren Munise Eren Ayten Eren

GENEL SEKRETER Hasret Kolcular Ayhan Murat Dursunoğlu Alim Çelebi Mehmet Tarık Tuncay

SAYMAN Cihan Yöndem Bülent Hallaç Neslihan Özveren

ÜYE Taner Karaca Sevciye Karaca Recep Pekcan
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İZMİR DİŞHEKİMLERİ ODASI
YÖNETİM KURULU DİSİPLİN KURULU DENETLEME KURULU DELEGE

BAŞKAN Ersin Atinel Ertuğrul Sabah Özlem Kekeç Bülbül Ali Rıza Alpöz

BAŞKANVEKİLİ Ahmet Tunç İlgenli Şemsettin Serhat Doğru Seher Sabah Ertuğrul Sabah

GENEL SEKRETER Melis Daraoğlu Gürel Özgür Keleş Hüseyin Akarsu Deniz Çağında

SAYMAN Gizem Bayraktaroğlu Faruk Yanık Figen Sevgican

ÜYE Ali Rıza Alpöz Muammer Ülker Murat Türkün

ÜYE Arda Hacarlıoğlu Faruk Yanık

ÜYE Cenker Aktaş Ahmet Tunç İlgenli

ÜYE Hüseyin Emre Aydın Serdar Devrim Erkmen

ÜYE Özkan Akgün Kadir Tümay İmre

Ümran Kâya

Filiz Taşlıoğlu

Songül Doğru

Murat Sütpideler

İSTANBUL DİŞHEKİMLERİ ODASI
YÖNETİM KURULU DİSİPLİN KURULU DENETLEME KURULU DELEGE

BAŞKAN Enver Sedat Küçükay Meriç Karapınar Kazandağ Gül Merve Yalçın Ülker Kıvanç Bektaş Kayhan

BAŞKANVEKİLİ Abdülkadir Burak Çankaya Taylan Akça Arthur Bozacıoğlu Faruk Haznedaroğlu

GENEL SEKRETER Aret Karabulut Ceyhun Canpolat Cenap Koşu Sabri Cemil İşler

SAYMAN Yaprak Kalkan Kaan Kurtdemir Yılmaz Umut Aslan

ÜYE Ayça Yılmaz Neslihan Güleryüz Turhan Atalay

ÜYE Berna Aytaç Nazlı Zeynep Aktaş

ÜYE Habip Ertay Atalar Uğur Ergin

ÜYE Ali Yüksel Çalışkan Ender Kazazoğlu

ÜYE Nuray Çapa Yıldırım Aslan Yaşar Gökbuget

Hare Gürsoy

Haşmet Cemil Gökdeniz

Mustafa Gündoğar

İhsan Hakan Özyuvacı

Ayşe Deniz Gemalmaz

Meriç Berkman

Başak Keskin Yalçın

Pınar Kursoğlu

Hüseyin Emir Yüzbaşıoğlu

Halil Erhan Fıratlı

Yaşar Baytak

Mehmet Serdar Sıralar

Serdar Ahçı

Kadir Gökmen Öğüt

Onur Kaya

Neşe Dursun

Ali Gürlek

Emre Ertem

Celal Korkut Yıldırım

Fırat Selvi

Taner Yücel

Elif Nihan Atalay

Deniz Gökçe Meral

Hakkı Sunay
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MARDİN DİŞHEKİMLERİ ODASI
YÖNETİM KURULU DİSİPLİN KURULU DENETLEME KURULU DELEGE

BAŞKAN Galip Doğan Bayram Kurkunç  Zelal Yıldırım Şen Mehmet Esen

BAŞKANVEKİLİ Dilan Ersü Ömer Gül A. Kadir Düzce Şeyhmus Ete

GENEL SEKRETER Şeyhmus Ete Hurşit Yanar Adem Kayran Gülistan Altın

SAYMAN Halis Ökmen Özgür Şen Özgür Şen

ÜYE Rahşan Taş Turgut Sönmez  Halis Ökmen

ÜYE Agit Bayat Cevat Akyün

ÜYE Osman Savci Osman Savcı

ÜYE Gülistan Altin  

ÜYE Cevat Akyün  

MERSİN DİŞHEKİMLERİ ODASI
YÖNETİM KURULU DİSİPLİN KURULU DENETLEME KURULU DELEGE

BAŞKAN İlhan Karataş Oktay Sürücügil Işık Saral Uğur Mercan

BAŞKANVEKİLİ Kutlay Özcan Berk Turgay İbrahim Yanaloğlu Kutlay Özcan

GENEL SEKRETER Kemal Arslan Emrah Sever Ümit Çolakoğlu Ali Can Akın

SAYMAN Ozan Küçük Harun Fansa Erdoğan Ertek

ÜYE Ali Can Akın Sinem Kuru İlyas Erkut Yılmaz

ÜYE Şahin Koçak Süleyman Çetinkaya

ÜYE Engin Yıldıran  Duygu Turna

ÜYE İlyas Erkut Yılmaz Tolga Cehiz

ÜYE Bülent Yorulmaz Mustafa Şimşekyılmaz

Halil Durmaz

KIRKLARELİ DİŞHEKİMLERİ ODASI
YÖNETİM KURULU DİSİPLİN KURULU DENETLEME KURULU DELEGE

BAŞKAN Ayhan Ertaş  Veli Akyol Ercan Sağlam Cemil Kavakoğlu

BAŞKANVEKİLİ Ceren Güven Özşahin Dilek Tulga Mert Süder Ercan Sağlam

GENEL SEKRETER Cemil Kavakoğlu Furkan Cebeci Aslıhan Seçgin Atar Yasemin Ertaş

SAYMAN Emrecan Eren Mustafa Özbay Emrecan Eren

ÜYE Ebru Mutlu Pektaş Uygar Çeşme Mert Süder

MANİSA DİŞHEKİMLERİ ODASI
YÖNETİM KURULU DİSİPLİN KURULU DENETLEME KURULU DELEGE

BAŞKAN Mustafa Çetin Serhat Çınarcık Hakan Kahraman Köksal Gürsoy

BAŞKANVEKİLİ Sevgül Bora Ragıp Kemal Dilşen Bircan Sevim Sevgül Bora

GENEL SEKRETER Gazi Biçer Muhiddin Hüseyin Simav Altıner Boyacıoğlu Emine Aygan

SAYMAN Nadir Önem Levent Ali Yılmaz Övünç Atadil

ÜYE Köksal Gürsoy Övünç Atadil Nadir Önem

 Ertan Kılınç

 Mehmet Bülent Çakır
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VAN DİŞHEKİMLERİ ODASI
YÖNETİM KURULU DİSİPLİN KURULU DENETLEME KURULU DELEGE

BAŞKAN Serkan Sayyiğit Aygül Çolu Yalçın Sönmez Resul Tertemiz

BAŞKANVEKİLİ Devran Özbay Süreyya Kartal Kaçmaz Mustafa Şahin Bünyamin Çahan

GENEL SEKRETER Fırat Bozkurt Bülent Bıçak Kibar Yıltaş Saime Kanat

SAYMAN Saime Kanat Murat Eskitaşçıoğlu Fırat Bozkurt

ÜYE Devali Öztunç Özkan Karaaslan Devran Özbay

ÜYE Kerem Atsak Devali Öztunç

ÜYE Serhat Altunli Aygül Çolu

ÜYE Uğur Dede  

ÜYE Burhan Dayan  

ZONGULDAK DİŞHEKİMLERİ ODASI
YÖNETİM KURULU DİSİPLİN KURULU DENETLEME KURULU DELEGE

BAŞKAN Sinem Avcı Karcıoğlu A. Elif Aldıraklı Özcan Koray Demir H. Ergin Kuyumcu

BAŞKANVEKİLİ H. Meltem Gürbüz Erdal Nazioğlu  Okan Köse Volkan Çayırlı

GENEL SEKRETER Volkan Çayırlı Bekir Atalay Olcay Özdemir Abdullah Çapcı

SAYMAN Duygu Alp Ebru Yokarıbaş Doğan Özgür Özcan

ÜYE Uygar Hızarcı Süleyman Narlıoğlu Erdal Nazioğlu

TEKİRDAĞ DİŞHEKİMLERİ ODASI
YÖNETİM KURULU DİSİPLİN KURULU DENETLEME KURULU DELEGE

BAŞKAN Erkan Yarapsan Ferda Altürk Pelin Eren Tolga Kutal

BAŞKANVEKİLİ Nilgün Turan Yasemin Kırcı Sezer Arda Özdiler Sibel Sezer Deveci

GENEL SEKRETER İlknur Bayraklı Başaran Emrah Gökhan Doğanca Renginar Şengül Hakan Güneş

SAYMAN Müjgan Özgür Burak Bıyıklı Hüseyin Kutlu

ÜYE Tolga Kutal Barış Başlar Ertuğrul Üstek

ÜYE Feride Cihan Nurcan Ergin

ÜYE Figen Çelen Hasan Memiş

ÜYE Sercan Şahin  

ÜYE Aykut Taşkın   

UŞAK DİŞHEKİMLERİ ODASI
YÖNETİM KURULU DİSİPLİN KURULU DENETLEME KURULU DELEGE

BAŞKAN Ayşe Özgül Sarıca  İsa Peker  Hüseyin Birsen Ayşe Özgül Sarıca

BAŞKANVEKİLİ Kerem Sarıca  Murat Uncu Tülin Türkmen Tomas Öymen Zorba

GENEL SEKRETER Öymen Zorba Ertan Yusufoğlu Nurullah Görgülü Cenk Celep

SAYMAN Şerif Ünal Taşar Cenk Celep Zafer Tuna

ÜYE İbrahim Bilgin Erdem Ali Coğuplugil Onur Mutlu

SAMSUN DİŞHEKİMLERİ ODASI
YÖNETİM KURULU DİSİPLİN KURULU DENETLEME KURULU DELEGE

BAŞKAN Övgü Tunçdemir Eyüboğlu Ayşe Çadır Can Seyhan Ali Şener

BAŞKANVEKİLİ Özlem Danacı Taşçı Ali Alemisoğlu Nurgül Kayım Savaş Albayrak

GENEL SEKRETER Erman Ürer Melih Turgut Sevgi Akçay Çoban Rıfat Cenker Sencer

SAYMAN Hakkı Emre Harbalıoğlu Muammer Ertan Talat Gevez

ÜYE Şafak Külünk Menekşe Ürer Alper Dilek

ÜYE Ender Özsoy Erman Ürer

ÜYE Ali Ekrem Doğan Özlem Danacı Taşçı

ÜYE Arzum Onan Atasoy Abdullah İlker

ÜYE Hüseyin Karacabey İlker Keskiner

Muammer Ertan
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C umhuriyet’in 100. yılına armağan olarak, 
çok geniş bir ekip tarafından hazırlanan 
“Cumhuriyet’in 100. Yılında Tıp Dalları 

Tarihçesi” geçtiğimiz aylarda yayımlandı. 
Dişhekimliği de dahil olmak üzere tıbbın bütün 

disiplinlerinin tarihçelerine yer verilen çalışmada 
bu doğrultuda 61 bölüm yer alıyor. Dişhekimliği 
tarihçesinin Op.Dr. Mehmet Selçuk Mısırlıgil 
ve Prof.Dr. Aykut Mısırlıgil tarafından kaleme 
alındığı eserle ilgili olarak editörlerden Prof.Dr. 
Zeynep Mısırlıgıl şu ifadeleri kullanıyor:

“Tıpta hastalıkların çok erken yıllara dayandı-
ğı ve tedavi uygulamalarının da insanlık tarihi 
kadar eski olduğu bilinmektedir(...) Kitabımızda 
dünyadaki bilim dalları tarihçesine özet niteliğin-
de yer verilmiştir. Ancak kilometre taşları gibi rol 
oynayan bazı bilim insanları ile önemli gelişme-
ler aktarılmıştır. Daha çok yurdumuzdaki bilim 
dallarının kuruluşu ve gelişmeler daha geniş 
kapsamlı olarak yazılmıştır. 

Genç doktorların özellikle branş seçimlerinde 
seçecekleri dalların tarihçesini bilmelerinin onla-
ra gelecekten beklentilerini ve umutlarını arttıra-
cağı düşüncesindeyiz. Çünkü geçmişi bilmenin ya-
rarı daha güvenli bir gelecek için gereklidir. Tarih 
bilinci, bu zamanlara nasıl gelindiğini bilmemizde 
ve ilerlememizde önemli unsurdur.”

Dişhekimliği tarihçesi bölümünün yazarlarından 
Prof.Dr. Aykut Mısırlıgil ise dişhekimliği tarihini 
bilmemizin önemine şu satırlarla vurgu yapıyor:

“Başlangıcından günümüze kadar geçen yıllar 
içinde tıpla birlikte dişhekimliği alanında da 
büyük gelişmeler kaydedilmiştir. Bu gelişmelerin 
sonucu 18. yüzyılda cerrahi bir sanat alanı olan 

dişhekimliği ayrı bir bilim dalı olmuş ve 19. yüz-
yılda çağdaş dişhekimliği eğitimi ve öğretimine 
geçilmiştir. 

Dişhekimliğinde büyük teknik ve teknolojik 
gelişimin yaşama geçmesi 20. yüzyılda olmuş-
tur. Dişhekimleri ve dişhekimliği öğrencilerinin 
bugünü kavramaları ancak tarihi bilmeleriyle 
mümkündür. 

İnsanı konu alan bütün bilim dallarının tarih-
le ilişkisi vardır. İngiliz filozof Robin George 
Collingwood, “Tarihin değeri, bize insanın ne 
yaptığını, böylece insanın ne olduğunu öğretme-
sidir” der.

Dişhekimliği tarihinin bilinmesi, diğer bilim 
dallarında olduğu gibi neden sonuç ilişkisinin 
anlaşılmasını ve geçmişle günümüzü karşılaştı-
rarak daha geniş bir vizyonla geleceğe bakmayı 
ve çeşitli olaylar arasında ilişki kurup mantık 
yürüterek daha başarılı işler yapma yeteneğini 
kazandıracaktır.

Tıp dalları tarihini yeni nesillere aktarmak 
amacı ile yazılmış olan bu kitabın bir bölümün-
de okurlara “dişhekimliği tarihi”nde geçmişten 
günümüze tarihî gelişmeler aktarılmıştır. 

Cumhuriyetimizin 100. yılını bu eserle kutlaya-
rak Ata’mıza şükranlarımızı iletebilme gururunu 
yaşıyoruz.” 

kitap

Cumhuriyet’in 100. yılında

Tıp Dalları Tarihçesi

Omne Bonum’da yer alan bu görsel gümüş forsepsi ve büyük dişlerden 
oluşan bir kolyesi olan bir ‘dişçi’yi  diş çekerken tasvir ediyor (İngiltere - 
Londra; 1360–1375).
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terk ederek kaçar. 
Unuttuğum bir şey var; Sanchez küçüklüğünden 

beri bir şeyleri biriktirir. Yolda bulduğu bozuk 
paralar, okul arkadaşlarının kopan düğmeleri, 
babasının tırnakları ve annesinin uzun siyah 
saçları… Yani bir çeşit koleksiyoncu… Kırk yaşına 
geldiğinde ise koleksiyonculuktan müzayedeciliğe 
adım atar. Çok iyi bir müzayedeci olur, iyi para 
kazanmaya başlar. Ama hala dişlerinden dertlidir. 

Bir gün bir karaoke barında düzenlenen kaçak 
bir müzayedeye gider ve hayatı değişir. Müzaye-
dede gördüğü bir parça gözlerini parıldatır: Yeni 
dişleri tam karşısında duruyordur. Müzayedecinin 
havaya kaldırdığı küçük, cam muhafazanın içinde 
Marilyn Monroe’nin dişleri adeta ona gülüm-
süyordur. Dişler herhalde yıldızın sigara içmesin-
den kaynaklı sararmış, küflenmiş ve biraz da eğri 
büğrüdür. 

Artırma başladığında Sanchez, gözünü karartır 
ve en yüksek parayı vererek dişlerin sahibi olur. 
Hemen dişhekimi Felip Fabre’nin kapısını 

‘D ünyanın en iyi müzayedecisiyim ama 
kimse bilmez, çünkü ihtiyatlıyımdır’ 
diye başlıyor Meksikalı yazar Valeria 

Luiselli ‘Dişlerimin Hikayesi’ adlı romanına. Bu 
giriş cümlesini kuran romanın kahramanı Gusta-
vo Sanchez Sanchez, takma adı ise ‘Otoban’… 

Kahramanımız iki kadeh rom içtikten sonra 
Janis Joplin taklidi yapabilir. Kısmet Kurabiyesi 
yorumlayabilir. Kristof Kolomb gibi bir yumurtayı 
masanın üstünde dikine durdurabilir. Japonca 
sekize kadar sayabilir. Sırtüstü yüzebilir. Sanchez, 
doğduğunda ağzında dişleri vardır. Yani ebeveyn-
ler için uykusuz geceleri ortadan kaldıran hazır diş 
paketi. Yani ‘Natal Dişler’… 

Dişleriyle doğar doğmasına ama yaş aldıkça 
dişleri hep problem olur. Çünkü çapraşık dişlere 
sahiptir. Kendini beğenmeyen Sanchez, dişleri 
yüzünden iyice çirkin olduğuna inanır. Ama yine 
de çapkındır kahramanımız. Bu çapkınlıklarından 
‘sıska’ adını verdiği bir kadından bir oğlu olur. 
Evlilik ona göre değildir. Bir gün Sıska ve oğlunu 

çağrışımlar

* Şair, yazar. Aşk-ı Salacak, Küçük Bir Ada’nın Not Defterinden Bolaman, Balkondan Düşen L, Yakışıklı Yelkovan, Dişe Dokunur, Hazinedar’ın 
yayımlanmış kitaplarıdır.

Fatin Hazinedar *

Satıyorum 
Saaaaatttım!

➔



Türk Dişhekimleri Birliği Dergisi 53

➔

mektup bırakır. Mektupta şunlar yazar; ‘… Kötü 
bir baba olduysam da affet. Sorumluluklarımı 
yerine getiremedim ama koleksiyonum sende 
kalabilir, kim bilir nereye koydun… Sana bir de 
dişlerimi, Marilyn’in dişlerini bırakıyorum. Zaten 
gerçek değiller.’

Meksika Sınırı
Valeria Luselli’nin bu ilginç romanını okuduktan 
sonra Carmen Cabellero adlı bir dilenci ağzını 
açıp iki altın dişini göstererek şunları söyledi; ‘Bu 

altın dişleri bana o hediye etti.’ 
‘Kim?’ diye sorunca, ‘Frida, Frida 
Kahlo’… Bu yanıtı alınca anladım 
ki bu yazıda öyle Meksika sınırını 
hemen geçmek yok! Tabii ki ilk 
işim hemen Meksika’nın yıldızı 
ressam Frida Kahlo’nun diş sağlı-
ğını sorgulamak oldu. 

Kahlo’nun, ta çocukluğundan 
başlayan sağlık sorunları ve ge-
çirdiği kazalardan dolayı vücudu 
pek sağlıklı değildi. Bu nedenle 
hep ağrılar içindeydi ve nadiren 

gülerdi. Gülen fotoğrafları olmasına rağmen ken-
disini hiç gülerken resimlemedi. Bunun nedeninin 
sağlıksız dişleri olduğu söylenir. 

Zaten sağlıksız olan dişleri brendi ve tatlılardan 
oluşan bir beslenme alışkanlığıyla daha da kötüle-
şir. Kahlo’nun kusurları iyileştirmeye yönelik dav-
ranışları vardı. Sağlıksız dişlerini saklamak yerine 
iki dişini altın yaptırdı ve bir tanesini de elmasla 
süslettirdi. Ama zamanla sağlığı kötü gidince 
vücudu da kötü etkilenmeye başladı. Dişleri iyice 
kötüleşince Frida, işi oluruna bırakmadı ve bu 
iki altın dişinden gönüllü olarak vazgeçti. Bir gün 
yolda rastladığı dilencinin dişlerinin olmadığını 

çalar ve zahmetli bir operasyondan sonra Marilyn 
Monroe’nin dişleri artık Gustavo Sanchez Sanc-
hez’in ağzındadır. Ve herkese bir Hollywood ışıltısı 
ile gülmektedir. 

Dişler sayesinde özgüveni artar. İşleri de artar. 
Bir gün Santa Apolonia Şapeli’nin pederi Luigi 
Amara, şapele destek için ondan bir müzayede 
düzenlemesini ister. O da kabul eder. Müzayedede 
çeşitli objeler olduğu gibi Marilyn Monroe dişle-
rini takmak için sökülen saklamış olduğu orijinal 
dişleri de vardır. Sanchez, oldukça formundadır; 
her yeteneğini kullanarak tüm 
müzayede parçalarını satmıştır. 
Hatta o çapraşık dişleri de bir 
tomar paraya satılmıştır. İnsan-
lar bu ortamın doruğundadır, ne 
verirsen alacaklardır. Bizimkisi 
gaza gelir ve ağzındaki Marilyn 
Monreoe dişlerini de artırmaya 
çıkarır ve satılır. 

Dişlerinin yeni sahibi oğludur. 
Oğlu babasını yere yatırarak 
yanında getirdiği dişhekimiyle 
beraber dişleri tek tek sökerler. 
Dişlerin yeni sahibi oğlu Sidhartta’dır. Sanchez 
yine dişsiz kalır. Kendine daha sonra takma diş 
yaptırsa da aklı Marilyn Monroe’nin dişlerindedir. 
Onlar olmadan kendini bir hiç sayan Sanchez, 
oğlunun dişleri çalıştığı fabrikada sakladığını 
öğrenir. Yakın arkadaşı olan fabrikanın şoförüyle 
beraber bir gece fabrikaya girip başka eşyalarla 
beraber dişleri de alır. 

O gece aynı zamanda son müzayedesini de 
yapar. Gustavo Sanchez Sanchez, işlettiği mekâ-
nın yanındaki motelde krizinden ölür. Öldüğünde 
yatağın başucundaki komodinde, içinde takma 
dişlerin olduğu bir bardak suyun altına oğluna bir 

Luiselli’nin Dişlerimin Hikayesi 
romanına ilhan veren Marilyn’in 
dişleri kariyeri boyunca birçok 
estetik müdahaleye uğramıştı.

‘Artırma başladığında Sanchez, 
gözünü karartır ve en yüksek parayı 
vererek dişlerin sahibi olur. Hemen 
dişhekimi Felip Fabre’nin kapısını 

çalar ve zahmetli bir operasyondan 
sonra Marilyn Monroe’nin dişleri 

artık Gustavo Sanchez Sanchez’in 
ağzındadır.’



çağrışımlar

Türk Dişhekimleri Birliği Dergisi54

gördü ve bu iki altın dişi dilenciye verdi. Dilenci 
Carmen Cabellero’nun bahsettiği iki altın diş bu 
dişlerdir.

Marilyn Monroe’nin dişleri
Madem yıldızların diş sağlığı dosyalarına göz atı-
yoruz, o zaman Luiselli’nin romanın konusu olan 
Marilyn Monroe’nin diş sağlığını öğrenmek için 
Meksika sınırını kanunlara uygun olarak geçelim. 
Sınırı sağ salim geçtikten sonra Amerikalı yıldızın 
dişhekimlerinden Dr. LeRoy Nisson, Marilyn 
Monroe’nin dişleri için şunları söyler: “Marilyn en 
güzel dişlere sahipti… Ama onun dişlerini daha 
beyaz istediği bir dönem vardı. Aslında bu talep 
Monroe’dan daha çok o sırada oynadığı filmin 
yönetmeninden geliyordu. Ona saçma bir fikir ol-
duğunu söyledim. Ve şöyle dedim; sizinki şimdiye 
kadar gördüğüm en iyi dişler. Lütfen gidin ve yö-
netmeninize söyleyin”. Ama 2013’ün Kasım ayında 
ünlü Julien Müzayede’de Marilyn Monroe’nin sağ-
lık dosyası müzayedeye çıkartılır. Bu dosya aslında 
daha çok estetik cerrahların hazırladığı dosyadır. 
Dosyada dişlerine iki işlem yapıldığını okuruz: 
‘1. Ladies of the Chorus’un (1948) çekimlerinden 
önce, kozmetik cerrahide uzman bir ortodontist 
olan Dr. Walter Taylor, hafifçe çıkıntı yapan ön 
dişlerini düzeltti.
2. 1950’de Johnny Hyde, burnunun ve çenesinin 
cerrahi olarak mükemmelleştirilmesini sağladı.
Detaylar bilinmiyor. (Söylentilere göre burnundan 
bir parça ölü kıkırdak çıkarıp çenesine kıkırdak 
eklediler. )’ Yani Dr. LeRoy’un söylediği gibi bu iki 
operasyonu yönetmenleri istediler. Onun dişleri 
gerçekten çok güzeldi!

Müzayededen müzayedeye
Bu yazıda müzayededen 
müzayedeye koşturuyoruz ve 
koşturacağız. Bakın şimdi de 
5 Kasım 2011 tarihinde İngil-
tere Stockport’ta yapılan bir 
müzayedeye gidiyoruz. Müza-
yede parçaları arasında efsa-
nevi The Beatles grubunun 
efsanevi müzisyenlerinden 
John Lennon’un bir dişi de 
var. Bu dişin bu müzayedeye geliş öyküsü şöyle; 
John Lennon, azı dişlerinden biri düşünce, atması 
için dişi yardımcısı Dot Jarlett’e verir. Ama Jar-
lett’in kızı büyük bir The Beatles hayranıdır. Dot 
Jarlett, dişi kızına verir. Daha sonra Kanada’ya 
yerleşir. Ve yaşlandığında oğlu bu diş kaybolmasın 
diye müzayedeye verir. Müzayedeyi Kanadalı bir 
dişhekimi olan Dr. Michael Zuk 19 bin İngiliz 
Sterlini vererek kazanır. Dr. Zuk müzayedeye 
telefonla katılmıştır. Dr. Zuk’un asıl niyeti dişler-
den çıkaracağı DNA dizilimi ile John Lennon’u 

kopyalamaktır. Tabii bu işin ahlaki, yasal tarafları 
da vardır. Dr Zuk, son söyleminde şöyle der; ‘Dişin 
çürük ve çok kötü olduğunu görünce bu düşünce-
mi yeniden gözden geçirmeye karar verdim.’

Alıyorum aaaaldım!
John Lennon’un dişini müzayedede alan kişi bir 
dişhekimiydi. 20. yüzyılın başlarına gidelim; dün-
yanın en büyük koleksiyoncularından birisi hatta 

en iyisi kabul edilen Dr. Maurice 
Girardin ile tanışalım. Kendisi diş-
hekimidir. Fransız olmasına rağmen 
dişhekimliği fakültesini ABD’de Pen-
nsylvania Üniversitesinde okuyup, 
oradan mezun olmuştur. 

Dr. Girardin’in en büyük özelliği 
burnunun çok iyi koku almasıdır. 
Yani ileride çok ünlü olacak sanat-
çıları keşfetmesidir. Bir çok ressamı 
daha ünlü olmadan keşfetmiş onların 
eserlerini satın almış desteklemiş. 

Daha sonra bu kişiler ünlenince elindeki eserleri 
kat kat fazlasına satmıştır. Ressamlarla aracısız 
direkt temas kurarak koleksiyonunu oluşturuyor-
du. Başlangıçta Maria Blanchard, Maurice 
de Vlaminck, Raoul Dufy, Henri Manguin, 
Maurice Utrillo ve Suzanne Valadon gibi 
sanatçılarla tanışıp onların eserlerini satın almaya 
başladı. Genelde bu yolu izliyordu ve zaman 
zaman da aracı kullanıyordu. Ama onun bir keşfi 
veya destek verdiği ressam vardı ki hem ressamı 
zengin etti hem de kendi servetine servet kattı. Bu 
ressamın adı Bernard Buffet idi. 

Lennon’un azı dişinin Kanadalı dişhekimi Michael Zuk tarafından satın 
alınması DNA’dan Lennon’un kopyalanması gibi fantastik haberlere de yol 
açmıştı.

➔

‘Marilyn en güzel dişlere sahipti… 
Ama onun dişlerini daha beyaz istediği 

bir dönem vardı. Aslında bu talep 
Monroe’dan daha çok o sırada oynadığı 

filmin yönetmeninden geliyordu. Ona 
saçma bir fikir olduğunu söyledim.’
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ile direkt temasa geçerek eserlerini almaya başla-
dı. Buffet’in ünü yarışmaya katılanların isimlerini 
aştı. 

Dr. Girardin Buffet’i parlatmıştı. Girardin 
1951’de ölünce geriye müthiş bir koleksiyon bı-
raktı. O koleksiyonlarının bir kısmını geçimlerini 
sağlayacak şekilde ailesine bırakırken asıl büyük 
kısmını Paris şehrine bırakmıştı. 1926’da Paris 
Petit Palais’e bıraktığı koleksiyon müze tarafından 
kendilerinde çok eser olduğunu fazla eser kabul 
edemeyecekleri bahanesi öne sürülerek kabul 
edilmedi. Bunun üzerine o da Paris Modern sanat 
Müzesinin açılması için ön ayak oldu. Ve kolek-
siyon evini buldu. Koleksiyonda bulunan ressam 
ve eserlerden bazıları şöyle idi; 17 Dufy, 4 Braque, 
1 Chagall, 5 Derain, 3 de Segonzac, 1 Juan Gris, 
2 Legers, 4 Matisse, 5 Modiglianis, 4 Pascins, 5 
Picasso, 4 Soutines, 4 Vlaminck, 8 Utrillos, 52 
Roualts ve 13 Buffet 
 Müthiş koleksiyoncu ve dişhekimi Dr. Maurice 
Girardin, her koleksiyoncunun ölmek isteyeceği 
şekilde öldü. Dr. Girardin, 6 Aralık 1951 tarihinde 
Matisse’nin Pastorale tablosuna bakarken son 
nefesi verdi! 

Prix de la Jeune Peinture adlı yarışmada genç 
ressam Buffet yarışmaya katılan ressamlardan bi-
riydi. Jüride Dr. Maurice Girardin de vardı. Jüride 
tartışmalara rağmen Buffet yarışmayı kazanamadı. 
Dr. Girardin bu genç ressamın kazanması için çok 
mücadele etti ama başaramadı. Daha sonra Buffet 
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İstanbul Dişhekimleri Odası 
üyesi meslektaşımız 

Erol Acun 
(1963 İstanbul Ü.D.F. mezunu) 

yaşamını yitirmiştir.

İstanbul Dişhekimleri Odası 
üyesi meslektaşımız 

Anıl Akgül 
(2006 Ege Ü.D.F. mezunu) 

yaşamını yitirmiştir.

İzmir Dişhekimleri Odası 
üyesi meslektaşımız 

Hasan Ünal 
(1982 Ege Ü.D.F. mezunu) 
21 Mayıs 2024 tarihinde 

yaşamını yitirmiştir.

İstanbul Dişhekimleri Odası 
üyesi meslektaşımız 

Faik Fatih Öner  
(1978 Marmara Ü.D.F. mezunu) 

yaşamını yitirmiştir.

İstanbul Dişhekimleri Odası 
üyesi meslektaşımız 
Mustafa Özdemir 

(1980 İstanbul Ü.D.F. mezunu) 
yaşamını yitirmiştir.

İzmir Dişhekimleri Odası 
üyesi meslektaşımız 

Nezir Ege Haspişiren 
(2001 Hacettepe Ü.D.F. mezunu) 

26 Mayıs 2024 tarihinde 
yaşamını yitirmiştir.

İstanbul Dişhekimleri Odası 
üyesi meslektaşımız 
Halil Tarhan Erim 

(1971 Marmara Ü.D.F. mezunu) 
yaşamını yitirmiştir.

İstanbul Dişhekimleri Odası 
Disiplin Kurulu eski Başkanı ve 

TDB Delegesi meslektaşımız  
Mehmet Yavuz Elitez 

(1957 İstanbul Ü.D.F. mezunu) 
yaşamını yitirmiştir.

Ailelerinin ve yakınlarının 
acısını paylaşır, 

başsağlığı dileriz.

Koleksiyoner dişhekimi Maurice Girardin’in Pierre Bonnard 
tarafından yapılmış portresi.



edebiyatta dişhekimliği

 Buradaki dekor gerçekten can sıkıcı... İçeri girer 
girmez, dişinden zoru olanın, üstelik bir de yüreği 
kalkıyor. Bana kalırsa -oldu olacak- bu muaye-
nehaneleri de, bazı vitrinler, berber dükkanları 
veya lostra salonları gibi, onbeş yaşından aşağı 
çocuklara mahrem resimlerle süslemeli ki ümmet-i 
Muhammed’in gözü gönlü açılsın. Dişçinin odasına 
bakıyorum, ilk göze çarpan acı bir ihtar... “Sipariş 
bedelinin yarısı peşindir!” Onun altında ücret tabe-
lası... Bu tabeladaki en küçük rakamları da ilkokul 
birinci sınıf çocuğu kekelemeden okuyamaz. Öteki 
duvara bak, dişçinin gençlik resmi... Onun yanın-
da büyütülmüş resimlerde hep beyaz gömlekli 
adamlar var. Bunlar herhalde mezun oldukları 
yılın hatıraları.. Çevir başını bu tarafa, işte dişçinin 
diplomasıyla burun burunasın. Diplomayı duvara 
asmak modadır ama, zamanın gerçeğini hiç de uy-
gun değil. Çünkü kartvizin icat olalı, diplomalar 

Dişçi, morfini yaptıktan sonra “On dakika 
bekleyeceğiz...” dedi. Bekleme salonu ile 
muayene odası arasında gezinirken etrafı 

seyrediyor, bir yandan düşünüyordum.
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Hekim olmanın en iyi yönlerinden biri sanırım 
insana, nesnelere, doğaya karşı daha objektif 
yaklaşabilmek. Dişhekimliğine ilk girdiğim 

yıllarda cerrahi bir müdahale yapmayı bir kenara bırakın 
yapan birini seyretmekte bile zorlanırdım. Daha birinci 
sınıfta bir yakınım Fakülteye gelip diş çektirmesi için ona 
yardımcı olmamı rica ettiğinde mecburen cerrahi kliniğine 
girdim, yakınım bir de elini tutmamı isteyince kokudan 
tansiyonum hemen etkilendi. 

Bazı kötü anlar onu göğüsleme cesareti gösterirsek 
iyi bir olayın da kapısını aralar ya işte o an öyle olmuştu. 
O yıllarda Cerrahi asistanımız olan -geçtiğimiz yıllarda 
yitirdiğimiz- sevgili hocamız Prof.Dr. Can Tuskan benim 

durumuma ilgi göstermişti. İstediğim zaman gelip 
onu seyredebileceğimi söylemiş ve küçük bir tavsiyede 
bulunmuştu: “Seyrederken ‘hastanın canı çok acıyor mu?’ 
diye düşünmek yerine en doğru hareketi nasıl yaparım diye 
düşün”. 

Hekimliğin en doğru yaklaşımı acı veren etkene 
yönelmek;  nedeni ortadan kaldır ki can yanmasın... 
Eğitimimizde de kemikler, atlaslar bizim için birer 
materyaldi ama edebiyat dünyası konuya insanın hikayesi 
üzerinden yaklaşmaya ve nasıl bir hayat yaşadı diye 
sorgulamaya devam ediyor... Edebiyat ve bilim, hayatımıza 
farklı yaklaşımlar gösteriyor gibi yorumlansa da  farklı 
bakış açıları birbirini tamamlıyor.

Neşe Dursun

➔

Dişhekimi

Yordam Kitap
1. baskı Mart 2009

Fahri Erdinç 

Destur Ya 
Sefalet

Hüseyin 
efendinin 
çenesi

Uğurlu Hüseyin Efendi
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Fahri Erdinç

1917’de Akhisar’da 
doğdu. Hem 

annesini daha tanımadan 
kaybetmesi, hem de 
Akhisar’da o yıllardaki yoğun 
tütün tarımının getirdiği 
zorluklar, gençlik dönemindeki edebi yönelimini derinden 
etkiledi. 1930’da Balıkesir Öğretmen Okulu’na girdi. 
1939’da sınavını kazandığı Ankara Devlet Konservatuvarı 
Tiyatro Bölümü’nde öğrenci oldu. Bu bölümde öğretim 
üyesi olan Sabahattin Ali ile tanıştı.

1946’da devlet radyosuna geçti. Bu arada “Şen Olasın 
Halep Şehri” adlı şiir kitabını yayınladı. Hemen ardından 
Ankara’da “Seçilmiş Hikâyeler Dergisi” onun öyküleriyle 
özel sayı çıkardı. 1947’de hakkında açılan bir dava 
nedeniyle bir süre cezaevinde yattı. Davadan aklanarak 
çıkmasına rağmen, aynı yıl hocası Sabahattin Ali’nin 
Bulgaristan’a geçerken öldürülmesi nedeniyle Türkiye’den 
ayrılmaya karar verdi. 1949’da iki arkadaşıyla birlikte, gizlice 
Bulgaristan’a geçti.

1965’te Bulgaristan vatandaşı, 1973’te Bulgaristan 
Yazarlar Birliği üyesi oldu. Kitapları Türkiye’deki okura 
ulaşamamasına rağmen, 1970’li yıllarda Türkiye’deki 
siyasal gelişmeler ve sosyalist hareketin ağırlık kazanması 
ile birlikte, edebiyat dergilerinde yayınlanan yeni şiir 
ve öyküleri Türk okuruyla buluşmaya başladı. Özellikle 
Akhisar’daki çocukluk dönemini anlattığı “Acı Lokma” 
romanı dönemin en ilgi çeken yapıtlarından biridir. 

rafa konuyor veya sıkılıp da suyu içiliyor. Birçokla-
rının bundan haberi yoktur. Bakarsın, bir terzinin 
kapı levhasında, bilmem ne akademisinden aldığı 
diploma numarası. Buna bir Güzellik Enstitüsü 
levhasında da rastlamak mümkün. Bir avukat yazı-
hanesine gir, diploma duvarda.. Eczaneye gir öyle. 
Birinci sınıf sünnetçide keza.. “Profesör Cavga” 
diye okuduğum Dans Fakültesi ilanında hakeza...

Dişçinin diplomasında şunlar yazılı... Madem ki 
göz önünde asılmış okuyalım: “Türkiye Cumhu-
riyeti İstanbul Darülfünunu Tıp Medresesi, dişçi 
icazetnamesi .... mektebi âlisinde ikmali tahsil ve 
nizamen muayyen imtihanlarda ihrazı muvaffaki-
yet eylemiş olan ....... efendiye, münhasıran dişçilik 
icrasına mezun bulunmak üzere işbu icazetname 
verildi.” Ve altında imzalar... “Darülfünun Emîni, 
Maarif Vekili, Medrese Reisi, Medrese Katibi Umu-
misi..” Tarih 1328, diploma numarasını okusak da 
olur, okumasak da olur.

 Benim anladığım göz önüne asılan bu diploma-
lar, ücret tarifesini karşı kefesini teşkil eden bir 
güvence belgesidir. Onu göreceksin ki, dişçiyi, çivi 
kerpeteniyle çalışan mahalle berberi zannetmeye-
sin....

 Haydi bunlar bir şey değil.. Ya şu keyfe keder 
mesleki tablolara ne buyurulur? Bakarsın profil-
den bir kadın kafası, iyi güzel de hatun, ne var ki 
yanağına bir ustura atmışlar, otuziki dişi meydan-
da. Her dişinden kağıdın ak yerine doğru birer 
çizgi çekmişler, bu çizgilerin ucunda yazılar var. Ne 
tarafa baksan, sırıtan kuru kafaların çeşitli pozları.. 
Etajerin bir katında minicik minicik ilaç şişeleri, 
öbüründe üç göbek geriden en körpe toruna kadar 
kerpeten koleksiyonu.. Camlı dolapta alçıdan dişler 
ve sanki şehvetle ısırılmış mum parçaları. Ortada, 
her yanında eklemli bir koltuk, yukarıda insanın 

ağzında gır gır eden 
Tur-Elektrik, koltuğun 
sol yanında da -gâvur-
casını bilemedim- bir 
tükürük hokkası... 

Bunların arasında en 
çok şu tablo gücüme 
gitti. Boylu boyunca bir 
insan vücudu. Fakat 
başından tâ diz kapağı-
na kadar içinin teşkilatı 
dışına vurmuş... Ağzın-
daki çürük dişten çıkan 
çizgileri takip edersen, 
oklar adamın gözünü 
vücudun çeşitli yerle-
rine götürüyor. Ve baş 
ucunda şunlar yazılı: 

“Bir çürük diş neler yapar?” Sanki pek mi zor buna 
cevap vermek? Eğer camlı olmasaydı o levhanın al-

tına şu cevabı iliştirirdim: “Seninki çürür, benimki 
çürür, her dişten yirmi lira damlar göl olur, dişçiyi 
apartıman sahibi yapar!”

Nedense bu çeşit eklemelere bayılırım ve pek çok 
örneğini hatırlarım. Vaktiyle bir banliyö istasyo-
nunda afişleri, tabloları seyrediyordum. Birisinde, 
kalabalıkların üstünde kocaman bir göz resmi ve 
üstünde şu yazılar okunuyor: “Müfettişin gözü, 
halkın kontrolü..” Meraklının biri de o “halkın 
kontrolü...” kelimelerini çizip, yerine şöyle yazmış: 
“Yolluktadır!” 

Bunun gibi, bir trenin yüz numarasında demirbaş 
bir plaka okudum. “Burayı kirli görürseniz kondük-
töre haber veriniz...” Ve hemen yanın başında birisi 
ekleyivermiş: “Sakın haber verme, sonra alemin 
ettiğini sana temizletirler!..” Tramvayda ve otobüs-
te de yazılar okursunuz: “Parayı verince mutlaka 
bilet isteyiniz... Aksi takdirde biletçiyi ekmeğinden 
etmiş olursunuz...” Fakat bunun da altında cevap 
hazırdır: “Aldığı maaş yalnız ekmek parasına yet-
medikçe, taş çatlasa arabanın bir tekerleği idare 

'Yavaş yavaş 
o soğuk levhalara, 

o durmaksızın sırıtan 
modellere de alıştım 

gitti. Adeta bir diş 
kursuna devam 

ediyordum. Meğer 
benim oldukları ve şu  

kadar senedir ağzımda 
bulundukları halde 

ben dişlerimi bile 
bilmiyormuşum.'

➔



edebiyatta dişhekimliği

anatomi kitabımızda okuyup da çoktan unuttukla-
rım, bu defa öğrendiklerimin alfabesi bile olamaz.

Doktor, en az bir berber kadar hoşsohbet adam.. 
Çalışırken ne yaparsa bana da izah ediyor. Mesela, 
ben insanlarda aklın faydası olmadığını bilirdim 
ama, akıl dişlerinin de lüzumsuz olduğunu yeni 
öğrendim. Artık anladım ki, bel bağladığımız akıl 
dişleri eğri köklü birer baş belasıdır. Bunlar ukala-
lık değil, en ayrıntılı ansiklopedinin “Diş” maddesi-
ne layık cümleler.

Hele bir vaka dinledim dişçiden, epey-
ce enteresan. Vaktiyle bir müşterinin akıl 
dişini çekerken, hart diye adamın çenesi 
de çıkıvermiş. Şimdi “Eyvah!” diyeceksi-
niz ama, size dişçinin söyleyişiyle diye-
bilirim ki: “Telaşa yüzüm yok efendim... 
Hemen sağ elinin ayasını, adamın çene-
sine dayarsın.. Ondan sonra yaradana 
sığınıp yüklendiğin gibi, adamın çenesi 
yuvasına oturuverir.”

 Daha bunlar bir şey değil.. Dişçi 
olabilmek için, yalnız alt çene kemiğinde 
yüzyirmi tane dolaşık isim bellemek la-
zım. Ben bu aklımda kalanları birer birer 
Hüseyin Efendi’nin çenesinde hecele-
dim. Hüseyin Efendi’yi ilk defa doktorun 

muayenehanesinde gördüm. Ama o sürekli bir 
müşteri değil, demirbaştı.

 Doktor, elini onun çenesine hiç ayırmadan, 
bana epeyce methetti. Hüseyin Efendi’yi... Yaaa 
talebeliğinden beri birbirlerinin kahrını çekmişler. 
Uğuruna inanmışlar da, onunla kim çalışırsa, kim 
imtihana onunla beraber girerse Allah ona zihin 

aleyhine döner!..” 
- Buyurun efendim, dedi dişçi, nasıl uyuştu mu?
 Morfini yedikten sonraki düşüncelerimden sil-

kinerek, ağzımı şöyle bir yokladım. Yanağım eşek 
arısı sokmuş gibi şiş, dudaklarının kavuştuğunu 
bile farkında değilim, dilimin yarısı karıncalanı-
yor.. Dişçi tekrar sordu:

- Acıyor mu?
- Hayır...
Sonra o elindeki ucu aynalı çubuğu bırakarak 

kerpeten koleksiyonuna uzandı. Baka-
yım dedim ama, göremedim. Dişçiler de, 
usturasını göstermiyen sünnetçiler gibi, 
kerpetenlerini ustalıkla gizliyorlar. Artık 
işin şakası kalmamıştı. Dişçi, evladını 
okşar gibi bir eliyle başımın koltukladı. 
Daha hık mık demeye kalmadan bir de 
baktım bizim cereme kerpetenin ucunda.

* * *
Adamın ağzına kerpeten girmeyegör-

sün derler ya... doğru. Diş doktoru ile, 
bizim yıkık değirmenin kalkındırılması 
konusunda çabucak dost olduk. Kul ya-
pısı bir tamirden de medet umarak karar 
verdik. Bugün pazarlık, gelecek hafta 
ölçü, öbür hafta prova derken, ayağım 
alışıverdi. Artık onun koltuğunda kızağa çekilmek, 
bana kahveci iskemlesine kasılmak kadar rahat ge-
liyordu. Yavaş yavaş o soğuk levhalara, o durmak-
sızın sırıtan modellere de alıştım gitti. Adeta bir diş 
kursuna devam ediyordum. Meğer benim oldukları 
ve şu kadar senedir ağzımda bulundukları halde 
ben dişlerimi bile bilmiyormuşum. Hele vaktiyle 
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Caravaggio, Diş çekicisi, 1625.

'Hele bir vaka 
dinledim dişçiden, 
epeyce enteresan. 

Vaktiyle bir müşterinin 
akıl dişini çekerken, 

hart diye adamın çenesi 
de çıkıvermiş. Şimdi 

“Eyvah!” diyeceksiniz 
ama...'
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açıklığı verirmiş.. O zamanlar başı dara gelen bizim 
dişçiye koşarmış:

“Aman ver Hüseyin Efendi’yi de biraz çalışayım..”
“Aman müsaade et, Hüseyin Efendi bu gece de 

bende kalsın..” 
 Uğurlu Hüseyin Efendi, böylelikle, aylarca kız 

erkek talebelerle sabahlamış, elden ele, kucaktan 
kucağa gezmiş, sınav görevlilerin huzuruna çıkmış, 
binlerce defa öpülmüş okşanmış... Nihayet sahibi 
mezun olunca, bu muayenehanenin bir numaralı 
demirbaşı haline gelmiş.. İşte o gün bugün beraber 
çalışıyorlarmış. Kanaatkar adam Hüseyin Efendi.. 
Ağzı var dili yok, yemez içmez, yerini yadırgamaz, 
sözün kısası bir yeryüzü melaikesi..

Bir gün, Hüseyin Efendi’yi nerden aldığını öğ-
renmek istedim. Ama belki bir meslek sırrıdır diye 
dilimin ucu ile doktora sordum.

- Beş liraya aldım.. dedi.
Baktım, işkembeciden kelle almış kadar rahat ko-

nuşuyordu. Benim hayretim arttıkça o devam etti:
- Evet, bir baş beş liradır, istiyen alabilir.. Hatta 

Hüseyin Efendi de tamamdı ama, uğurlu diye ba-
şının parçaları kapanın elinde kaldı... Alt çenesi de 
bize nasipmiş.

- Peki doktor, dedim. Bu adamcağız kellesini 
kendisi mi ütületmiş? 

Doktor bir safiyetime epeyce güldükten sonra:
- Hayır, dedi, bizim anatomi dersanesinde yapar-

lar bu işi. Kelle evvela gövdeden kopartılır, uzun 
müddet kireçte bırakılır, sonra dağıtılır, ayrı ayrı 
formolden geçirildikten sonra..

 Sözümün burasında Hüseyin Efendi’nin çenesini 
elime tutuşturarark ilave etti: 

- İşte böyle tertemiz olur.. 
 Adeta korktum.. Sanki sağlığının bütün ağırlığı 

ile ellerime çökmüştü Hüseyin Efendi.

 Doktor hala anlatıyordu.. Ben çukuru çoktan 
kaybolan bu uysal çeneyi okşarken, duysun duyma-
sın, içimden Hüseyin Efendi’ye sesleniyordum.

“Hey gidi gurbet hastanelerinde ölen kimsesiz ga-
rip!. Ne mutlu sana ki kuru kafacığın, sağ gezenler-
den nice başların göremediği bir rağbete ulaşmış; 
hiç olmazsa boş kafatasına beş lira paha biçmişler. 
Şimdi sağlığında satılmış öyle dolu kelleler var ki 
dördü bir çeyrek. İsabet olmuş ki Hüseyin Efen-
diciğim, ömrünün ilk kaydı memleketinin nüfus 
kütüğüne, sonuncusu da o üniversitenin dersane 
defterine, çenen de insaflı ellere düşmüş..

 İnandım ki, uğurlu adın, kemiklerinle tecrübe 
tahtası olduğuna göre, nice vatan evladının belle-
ğindedir...

 Hey benim 68 bahar görmüş, 1257 Kastamonu 
doğumlu cefakar sağdıcım, uğurlu Hüseyin Efendi! 
Çenen nerde bilmiyorum amma, sakalını sıvaz-
ladığın ellerin kimbilir kimin yakasındadır?” (S. 
149-153)
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Bugün artık tıp ve dişhekimliği öğrencileri için maket kafatasları 
üretiliyor.



Barajı’nın yapımıyla yaşanmış. Bu, su kaynaklarını 
arttırmış ve bölgeye yeni bir canlılık getirmiştir. 
1931’de kumarın yasallaşması, Las Vegas’ı bugün-
kü eğlence başkenti haline getirmiştir.

Las Vegas, dünyanın en büyük kumarhane ve 
otel komplekslerine ev sahipliği yapar. The Strip, 
şehrin merkezi ve en ünlü kumarhane ve otel 
binalarının bulunduğu yerdir. Burada, muhteşem 
mimarisiyle dikkat çeken oteller arasında Bellagio, 
Caesars Palace, The Venetian ve Wynn gibi ikonik 
yerler bulunmaktadır.

‘Eski dünya’nın replikaları
Las Vegas’ın kalbi olan Strip, kilometrelerce 
uzanan ve birbirinden görkemli otellerin, kumar-
hanelerin ve mağazaların sıralandığı bir caddedir. 
Bellagio Otel’in ikonik su dansı gösterisini izleye-
bilir, “Eiffiel Kulesi”nin zirvesine çıkarak şehrin 
panoramik manzarasının keyfini çıkarabilir veya 
The Venetian’da kanallar boyunca gondol turu 

L as Vegas semalarına geldiğinizde 
uçağın penceresinden çölün ortası-
na kurulmuş bir vaha ile karşılaşa-
caksınız.
Las Vegas, 24 saat boyunca süren 

eğlence ve heyecan dolu bir şehirdir. Dünyanın 
eğlence başkentidir ve her yıl milyonlarca ziyaret-
çiyi ağırlar.

Nevada çölünün ortasında yükselen, heyecan 
ve eğlencenin başkenti olarak bilinen bir şehirdir. 
Göz alıcı otelleri, kumarhaneleri, dünyaca ünlü 
şovları ve coşkulu gece hayatıyla her yıl milyonlar-
ca turisti kendine çekmektedir.

Bu şehir, hayallerinizi gerçeğe dönüştüren bir 
yerdir ve her zevke hitap eden birçok aktivite 
sunar. Şehrin tarihçesi oldukça ilginç. İsminin İs-
panyolca’daki “The Meadows” anlamından geldiği 
düşünülüyor. 19. yüzyılda keşfedilmiş ve demir-
yolu geçiş istasyonu olarak kullanılmıştır. Ancak 
şehrin parlaması, 20. yüzyılın başında Hoover 
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Las Vegas’ta göz kamaştırıcı bir macera: 

Emre Harbalıoğlu
Dr. Dişhekimi, TDBD Yayın Kurulu üyesi

Işıklar şehrİne Işıklar şehrİne 
yolculukyolculuk
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yapabilir, mağazalarda alışveriş yapabilir ve 
İtalyan restoranlarında yemek yiyebilirsiniz. The 
Venetian, Venedik’ten esinlenerek inşa edilmiş 
bir yapıdır.

Las Vegas otel ve kumarhaneleri genellikle 
dünyanın ünlü mimari eserlerinden esinlenerek 
tasarlanmıştır. Bellagio Oteli’nin çok sayıdaki 
restoranlarında dünyanın en ünlü aşçıları görev 
yapmakta, sanat müzesinde Monet’nin orijinal 
eserleri ziyaretçilere açık olarak sergilenmekte-
dir. 

Bellagio’nun bir başka özelliği ise içindeki bo-
tanik bahçesidir, bu görkemli bahçedeki çiçekler 
her ay yenilenmekte ve sezonuna göre değişti-
rilmektedir. Bu otel yakın zamanlarda çekilen 
Ocean’s Eleven ve Ocean’s Twelve adlı macera 
filmlerine de mekân olmuştur. Bu filmlerde 
otelin gösterişli kumarhanesinin nasıl soyuldu-
ğu anlatılır. Felekten Bir Gece filminin çekildiği 
Caesars Palace da görülmeye değer.

Aslında her otel içerisinde farklı bir ortam 
barındırıyor ve genellikle sadece otel misafirleri-
ni değil şehire gelen herkesi çekiyor. Wynn otelin 
girişindeki gösterişli peyzaj da görülmeye değer.

Şehrin enerjisi
Las Vegas, dünyaca ünlü gösterilere ev sahipliği 
yapar. Cirque du Soleil’in büyüleyici perfor-
mansları, konserler, büyücülerin gösterileri 
ve Broadway tarzı müzikaller Las Vegas’ta her 
zevke hitap eder. Ayrıca, sık sık düzenlenen özel 
etkinlikler ve festivaller de şehrin enerjisini ve 
çeşitliliğini yansıtır. Las Vegas, Nevada çölünün ortasında kurulmuş suni bir eğlence kenti.

Grand Canyon West’e yapılacak bir günübirlik gezi de Las Vegas seyahatinin olmazsa olmazları arasında... 

➔



Las Vegas, dünyanın en iyi sahne şovlarına ev 
sahipliği yapmaktadır. Cirque du Soleil’in nefes 
kesici akrobasi gösterilerini izleyebilir, David 
Copperfield’in sihirli dünyasında kendinizi 
bulabilir, Blue Man Group’un eğlenceli perfor-
mansına katılabilir veya Celine Dion gibi ünlü 
sanatçıların konserlerine gidebilirsiniz.

Alışveriş yapmak isteyenler için de birçok seçe-
nek vardır. The Strip üzerinde bulunan alışveriş 
merkezleri, dünyanın önde gelen markalarının 
yanı sıra benzersiz butikleri de içerir. Lüks marka-
ların yer aldığı Forum Shops at Caesars Palace’da 
keyifli bir alışveriş turu yapabilir, Grand Canal 
Shoppes’ta Venedik atmosferinin tadını çıkarabilir 
veya Fremont Street Experience’de yerel ürünler 
satan tezgahları gezebilirsiniz.

Her damak tadına hitap eden bir mutfak yel-
pazesine sahiptir. Michelin yıldızlı gurme resto-
ranlardan fast food zincirlerine kadar, şehrin her 
yerinde lezzetli bir şeyler bulabilirsiniz. Açık büfe 
restoranlarda Amerikan mutfağının klasiklerini 
deneyebilir veya gurme bir akşam yemeği için özel 
bir rezervasyon yaptırabilirsiniz.

Grand Canyon’un batı ucu
Şehir, aynı zamanda doğal güzellikleriyle de tanı-
nır. Şehrin yakınında Red Rock Canyon gibi harika 
doğal parklar bulunur. Ayrıca, Grand Canyon’a 
yapılacak bir günübirlik gezinin de unutulmaz bir 
deneyim olduğunu belirtmek gerekir. 

Las Vegas, her zevke hitap eden birçok aktivite 
ve eğlence seçeneği sunar. Kumarhanelerinden 
gösterilere, alışverişten yeme içmeye kadar her 
şeyi bulabileceğiniz bu şehir, unutulmaz bir tatil 
deneyimi sunar. Las Vegas’ı ziyaret etmek, adeta 
rüya gibi bir macera yaşamak demektir. Tabii ki 
meşhur Las Vegas tabelası önünde fotoğraf çekil-
meyi unutmayın.

Gezerken dikkat edilmesi gerekenler:
Las Vegas’ta hava genellikle sıcak ve kurudur. 
Güneş kremi, şapka ve bol su bulundurmayı 
unutmayın. Şehirde çok fazla yürüyeceksiniz. 
Rahat ayakkabılar giymeniz önemlidir.

Las Vegas’ta taksiler pahalı. Uber veya Lyft 
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Las Vegas ‘eski dünya’nın sembol yapılarının replikalarıyla dolu. Vene-
dik’ten esinlenerek inşa edilmiş The Venetian da bunlardan biri.



gibi uygulamaları kullanmak daha uygun fiyatlı 
olabilir.

Las Vegas’ta birçok otel ve restoran ek ücret-
ler talep etmektedir. Seyahat planınızı yapar-
ken bu ücretleri göz önünde bulundurun.
Las Vegas, her bütçeye ve ilgiye uygun bir şey-
ler sunan büyülü bir şehir; doğru planlama ve 
araştırmayla unutulmaz bir deneyim yaşayabi-
lirsiniz.

Yapılabilecek diğer aktiviteler:
 Hoover Barajı’nı ziyaret edin.
 Neon Müzesi’nde tarihi tabelaları keşfedin.
 Fremont Street Experience’de ışık ve ses 
 şovunu izleyin.
  Gondol turu ile The Venetian’ı keşfedin.
  Bellagio Otel’in botanik bahçesini gezin.
  High Roller dönme dolapta şehrin 
 panoramik manzarasının keyfini çıkarın.
  Madame Tussauds Las Vegas balmumu 
 müzesini ziyaret edin.
  Michael Jackson One şovunu izleyin.
  The Mob Museum’da Las Vegas’ın mafya 
 geçmişini öğrenin.
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Özgürlük Heykeli de dahil olmak üzere dünyanın neredeyse bütün ünlü yapı ve anıtlarının Las Vegas’ta replikaları var (üstte). Devasa oteller 
yarattıkları ortamlarla farklılıklarını hissettirmeye çalışıyor; Wynn otelin girişindeki gösterişli peyzaj da görülmeye değer. 
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https://www.tdb.org.tr/menu_goster.php?Id=15#



